
ehdottaa, että ryhmä kannattulaj vultlovarainvaajokunnan 

ehdotusta myöakln pltköaJkaisten obllgatiolden koron saa-

ruudesta. Valiokunta ehdottaa, että' pitkäaikaisten obl l -

gatiolden korko o l i s i 2 1/2 % kuten l i a l l l t a s ehdottaa Ja 

kuten aikaisemmin hyvgkBytyseä korvauslalsea afiädetään. 

e 

iiidustajapalkklosta annetun lain muuttaminen. 

Otetti in käslteltfiviikBl ryhmän suhtautuminen hal l i tuk-

sen esitykseen la iks i edustaJapalkklosta annetun lain muuttami-

sesta, 

Raatlkalnen.J , : Selost i asian käsit telyä valtiovarain-

valiokunnan asianomaisessa Jaostossa. Jaostokäsittelyssä on 

e s i t e t t y , e t tä myöskin pääkaupunkllalsille edusta j ine annet-

t a i s i i n koroltettu edustajapalkklo, mutta että heidän edustaja-

palkkiotaan el korol tet ta ls i yhtä paljon kuin maaseudulta ole-

vien edustajien palkkiota koro i te t ta l s l In . MaalalsllIton ryh-

män taholta on ilmoitettu, e t t ä ryhmä hyväksyy hallituksen esi^ 

tyksen muuttamattomana, sadoin on i lmoitettu, e t tä IKIin ryh-

mä hyväksyisi hallituksen esityksen, mutta el kannata sen muut-

ta-il3ta. On myös harkittu, e t tä lakiesitykseen o t e t t a i s i i n to l -

meenpanosääimös,'Jonka mukaan koroltettu palkkio maksettalslIn 

takautuvasti ,esim. helmikuun 1 päivästä lukien. Ilyt o l i s i mää-

r i te l tävä Älten esitykseen suhtaudutaan. 

Hakkila: On Joko hyväksyttävä hallituksen esitys tai 

s i i r re t tävä asian käs i t te ly syksyyn. 

Bryggari: Myöskin Helsingissä asuvien edustajien ruoka-

y.m. menot ovat nousseet. Ehdotti, et tä Helsingissä asuvien edus-

ta j len palkkiota korol te t ta is l in 85 markalla päivää kohti. 

Kuusisto: Voin yhtyä Bryggarin ehdotukseen. lihkä o l i s i 

parasta Jättää tämä asia syksyyn. 

lehtokoski: Kannatti Bryggarin ehdotusta. Edustajia ei 

o l i s i Jaettava kahteen ryhmään s i l l ä tavoin kuin se hallituksen 

esityksessä tehdään. 

Aattela: Asian käsi t te lyä ei p i tä i s i s i i r t ä ä syksyyn. 

Linna: Yhtyi Aattelan lausuntoon. Palkankoroituksen 

p i t ä i s i alkaa istuntokauden alusta . 

Kulovaara: Asia on nyt käsiteltävä. En vastusta s i t ä , 

että myöskin helsinkiläisten edustajien päiväpalkkiota korol-

tetaan. l a i s t a p i tä i s i t u l l a taannehtiva. 

0 

Hakkila: l a i s t a el voida tehdä taannehtivaa Ja se o l i s i 

saatava nopeasti voimaan. 

Tanner: Asla o l i s i nyt käsitel tävä. lakia el o l i s i tehtävä 

taannehtivaksi. Ehdotti, e t tä ase tut ta is l In s i l l e kannalle, e t t ä 

Helsingissä Ja sen lähimmässä ympäristössä asuvien edustajien palk-

kiota koroi tet ta ls l in 25 markalla päivää kohti Ja maaseudulla va-

kinaisesti asuvien edustajien palkkiota koro l te t ta l s i ln 75 mar-

kalla pglvää kohti. 

Tolonen: Vastustan Tannerin ehdotusta, e t t ä maaseutuedusta-

Jien palkkiota koroltettai sl in 75 markalla. 

Keskustelun päätyttyä päätett i in ka ik i l l a äänil lä kolmea 

ääntä vastaan ryhmäkokoukselle ehdottaa, e t tä ryhmä asettuis i 

s i l l e kannalle, e t tä Helsingin kaupungissa ta i lyhemmän kuin 30 

kilometrin päässä Helsingin päärautatieasemalta asuvien edustajien 

päivärahaa koroi te t ta ls l In 25 markalla Ja muiden edustajien päi-

värahaa 75 markalla,Ja et tä laki e l o l i s i taannehtiva. 

. Kolme v.v. Jäsentä oli s i l l ä kannalla, e t tä Helsigissä asu-

vien edustajien päivärahaa o l i s i koroitettava 25 markalla Ja mui-

den edustajien päivärahaa 50 markalla, kuten hal l i tus ehdottaa. 

7 ^ a • 

Hyhmäkuri. 

Sen Johdosta, e t tä useita ryhmän Jäseniä on ollut poissa 

eduskunnan istunnoista Ja tärkeistäkin äänestyksistä niin myös 

valiokuntien kokouksista, o te t t i in keskusteltavaksi ryhmäkurin 

tehostaminen. 

A a t t e l a : Ryhmäkuria o l i s i tehostettava. Eräissä puolueleh-

dlssä mm. Suomen Soslalidemokraatlssa Ja Kansan Lehdessä on k i r -

jo i te t tu ryhmän Jäsenten poissaoloista eduskunnan istunnoista, 

myöskin vaal lpl i r ln l soslallde^nokraattlsen p i i r i j ä r j e s t ö n p i i r i -

kokouksessa k i i n n i t e t t i i n asiaan vakavaa huo'".lota. 

Bryggari: Olisi harkittava päiväpalkan pidättämistä n i i l t ä , 

Jotka aiheettomasti ovat poissa eduskunnan istunnoista. Poissa-

oloja ei sais i tapahtua muulloin kuin täysin hyväksyttävien syi-

den perusteella. 

Linna: Yhtyi ede l l i s i in lausuntoihin. Ryhmäkuria on tehos-

tettava. 

Tolonen: Ehdotti, e t t ä määrättäisiin maksettavaksi 100 mar-

kan anurulnen sakko Jokaisesta istunnosta tai äänestyksestä pols-
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eaoloata, Joe polaeaolo on tapahtunut Ilman ryhmfin ta i ryhmto 

molempien puheenjohtailen antamaa lupaa; Joa eanan kuun aikana on vle^ 

lii Ilman aslnmukalsta lupaa poissa Istunnosta tai fifinestyksestä, 

o l i s i sakoksi mfe'ferfittäv£ päiväpalkan menettäminen. 

Kulovaara: Shdottl , e t te poissaolosta, Joka tapahtuu Ilman 

asianmukaista lupaa, o l i s i maksettava sakkoa 25 markkaa, samoin 

-olisi maksettava saman suuruinen sakko, Joe on poissa valiokunnan 

kokouksesta, eikä ole hankkinut varamiestä t i l a l l e e n , myöskin 

eduskunnassa toimitettavista avoimista äänestyksistä poissaolos-

t a , Jos se tapahtuu Ilman asianmukaista lupaa tai hyväksyttävät 

syytä, o l i s i maksettava 26 markan suuruinen sakko. 

Kuusisto: Sakkojärjestelmä tuottaa valkeuksia eikä 9 l l t ä 

ole toivottua apua. Paras kurInpltokelno on se, et tä asianomais-

ten nimet saatetaan piiritoimikuntien Ja puoluelehtlen tietoon 

Ja siten myös v a l i t s i j a i n t ietoon. 

Keskustelun päätyttyä päfe'tettlln ryhmäkokoukselle Ilmoit-

taa , e t tä ryhmäkurin tehostamista koskeva asla on ol lut v.v. kä-

slteltävänä, Ja et tä v.v. tulee tekemään päätösehdotuksen myö-

hemmin. 

8 §. 

LomanT):̂ ryntö j ä . 

Toivonen pyysi vapautusta eduskuntatyöstä t . k m 29 päiväk-

s i . 

Syrjänen pyysi vapautusta eduskuntatyöstä kesäkuun 3 päiväk-

s i . 

Pyyntöjä päätett i in puoltaa, 

Y a k u / d e / k s l F 
Puheenjohtaja 

i teer l . 

' I 
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Eduatajapalkklosta annetun lain muuttaminen» 

Otett i in kfislteltfivfiksl ryhmän suhtautuminen hallltukaen 

esitykseen la iks i edustajapalkkloata annetun la in muuttamisesta« 

Puheenjohtaja Tanner se lost i hallituksen e s i t y s t ä . 

Valmistava valiokunta ehdottaa, e t tä ryhmä »settuis i s i l -

l e kannalle, e t tä Helsingin kaupungissa tai lyhyemmän kuin 30 km. 

päässä Helsingin päärautatieasemalta asuvien edustajien päivärahaa 

korol te t ta ls l ln 25 markalla Ja muiden edustajien päivärahaa 76 mar-

kal la , Ja et tä laki el o l i s i taannehtiva. 

Tolonen: Maaseutuedustajien o l i s i tyydyttävä 50 markan 

koroitukseen. Ehdöttl, et tä maaseutuedustajlen päivärahaa koroltet-
t a l s l l n 60 markalla, 

Penttala: Vastustan pälväpalkklon koroittamista. 

Tuominen: Yhtyi Tolosen kantaan. 

Lumme: Yhtyi myös Tolosen kantaan. Päivärahan koroltukeen 

p i t ä i s i astua toukokuun alusta voimaan. 

Tanner: Jo vuonna 1939 oli hal l i tus s i l l ä kannalla,että 

maaseutuedustajlen päivärahan p i tä i s i o l la suuremman kuin Helsin-

gissä asuvien edustajien. Valtion pienipalkkaisten palkkausasiaa 

on koetettu hoitaa. 

Bryggarl: Helsingissä asuvien edustajien päivärahaa o l i s i 

koroitettava 25 markalla Ja maaseudulta val i t tu jen 56 markalla, 

Lindqvist: 011 v.v. ehdotuksen kannalla. 

Hakkila: Asla Juontaa Juurensa vuodelta 1939. Skandina-

viassa on maaseutnedustajllla ollut suurempi palkka. Asiasta tu l -

laan kyllä keskustelemaan. 

Kuusisto: Valitan, että edelleenkl/LedustaJapalkkio raken-

tuu päivärahan perustal le . Vuosipalkkio o l i s i paljon parempi. Kun 

olen yhtynyt v,v, ehdotukseen, olen sen tehnyt si inä mielessä, e t tä 

asla saatais i in pois päiväjärjestyksestä. 

Asiasta puhuivat vielä Aattela Ja Tolonen. 

Puheenjohtaja totesi ensin, että Penttala ei ole saanut 

kannatusta vastustavalle kannalleen. 

Tämän Jälkeen äänestettiin v.v, ehdotuksen Ja Tolosen 

ehdotuksen v ä l i l l ä , jfiänestyksessä annettiin v,v. ehdotuksen puo- ' 

l a s ta 27 ääntä Ja Tolosen ehdotuksen puolesta 16 ä^jitä. Joten v.v. 

l i i 

li 

•.il 
ilf 
- i l .Iit 
¿"f 

ehdotus tul i hyväksytyksi 
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Ryhmäkuri, 

I lmo i t e t t i i n , e t t e v .v . on käs i t e l l y t ryhmäkurin 

tehostamista koskevaa as iaa , koska ryhmä Jäseniä on o l lu t poissa 

eduskunnan Istunnoista Ja valiokuntien kokouksista, ja e t t ä v.v. 

tulee myöhemmin esittämään päätösehdotuksen a s i a s t a . 

Merkit t i in pöytäkir jaan. 

8 

lomanpyyntöjä»• 

Toivonen pyysi vapautusta eduskuntatyöstä t . k : n 
29 päiväksi 

kuun 3 päiväksi 

Syrjänen pyysi vapautusta eduskuntatyöstä kesä-

Pyyntölhln suos tu t t i in v .v . ehdotuksen mukaisesti . 
« 

9 §. 

Keakastelua a l k o p o l l l t t l s l a t a aa lo la t a . 

Keskustel t i in u l k o p o l i i t t i s i s t a a s i o i s t a . 
t 

Hiltunen: K i inn i t t i huomiota miesten värväyk-

seen, jota maassa ha r jo i t e t aan . 

Tanner: I l m o i t t i , e t t ä ryhmän puheenjohtajat 

sekä Voionmaa ja Hakkila ja puoluesihteeri Aaltonen ovat kes-

t e l l e e t asian johdosta maala is l i i ton eduskuntaryhmän edustaj ien 

kanssa. Tässä t i la isuudessa v a l i t t i i n kummastakin ryhmästä hen-

k i lö t käymään asian johdosta pääministerin puhei l la . Vaadi t t i in 

jyrkkiin toimenpiteis i in ryhtymistä värväyksen lopet tamiseksi . 

Pääministeri i lmoi t t i olevansa samalla kannalla. Toimenpiteisiin 

on luvattu ryhtyä. 

Lindqvist: Ryhmän jäsen i l l e o l i s i se los te t tava 

u l k o p o l i i t t i s i a a s i o i t a . 

Bryggari: Yhtyi Lindqvistin lausuntoon. Ryhmän 

p i t ä i s i t i e t ä ä mikä on Suomen suhde Saksaan. 

Asiasta puhuivat v ie lä Tuomeen Ja Aattela . 

Keskustelun johdosta el t /Äty p i a tö s t ä . 
V a^e k s 1 : 

Puhe 

S ih t ee r i . 
T a r k i s t e t t u : 

i 

• ¿ - . A i . : 

K: 

Il 



P ö y t ä k i r j a 

Sosialldemokraattiaen. Eduakuntaryhmfin kokoukeeeta, Joka p ide t -

t i i n ryhmöiuoneessa ednekuntatalossa 29 ptnfi toukokuuta 1941. 

Kokous alkoi kel lo 19. Nimenhuudossa merk i t t i i n po i s sao lev iks i : 

Aarnlokoekl.Andersson,G.,Fagerholm,Hakala.Huotari.Jokinen»Juuti-

lainen ,Karjalainen ,Kilpi .Kivisa lo ,Kul t t inen .Lepis tö . lonkalnen. 

Malkamäki.Nokelainen,Paasonen,Pekkala.Pitkfisl l ta.Salovaara.Sil-

lanpää .^Venman.Virtanen .Voionmaa ja Väisänen. Kokouksessa o l iva t 

saapuvi l la puoluesihteer i A. Aaltonen ja J ä r j e s t ö s i h t e e r i T, Aal-

tonen. Puhet ta-Joht i Tanner Ja pöytäk i r jan k i r j o i t t i Aa t te la . 

1 §. 

Työlä lsnuor lso l l l ton edustajakokous. 

S s l t e l t l l n Sosialidemokraatt isen Työlälsnuorlsoi 11ton l ä h e t -

tämä kutsu edustajan lähe t tämises tä l i i t o n edustajakokoukseen, 

joka pidetään Tampereella kesäkuun 1 ja 2 päivinä. iKutsu l i i t t e e -

nä v .v . pöy täk i r j assa 29/5-41.) 

P ä ä t e t t i i n v .v . ehdotuksen mukaisest i , e t t ä ryhmän edusta-

j i k s i t y ö l ä l s n u o r l s o l i l t o n edustajakokoukseen lähete tään Aat te la 

Ja Toivonen. 

E 

Pienipalkkais ten v i r a n - j a to lmenha] t l ja ln palkkauskysymye. • 

S s i t e l t i i n va l t i on pienipalkkais ten v i ran- ja to imenhal t l -

ja ln j ä r j e s t ö j e n yhteinen k i r j e lmä , joka o l i lähetystön kaut ta 

j ä t e t t y ryhmälle, Ja jossa kosketel laan p ienipalkkais ten v i ran-

•ja to imenhal t i j ä in palkkauskysymystä.! L i i t t e enä v .v . pöytäki r -

jassa 29/5-41) 

Valmistava valiokunta e h d o t t i , e t t ä ryhmän jäsenet O.Pel-

tonen ja Malmivnorl menisivät asian johdosta ryhmän edus ta j ina i 
va i t iovara inmin l s te r in puhe i l l e . | 

Tuominen: lähe tys tön o l i s i huomautettava myöskin s i l t ä , e t -

t ä k a i k i l l e va l t ion t y ö l ä i s i l l e el ole annettu k a l i l l n a j a n i i s ää . 

Hil tunen: Koskettel i samaa as iaa kuin Tuominenkin. 
4 

Keskustelun pää ty t tyä hyväksyt t i in v . v . ehdotus y k s i m i e l i s e s t i 

3 §. 1 

Si i r toväen pika-asutustolminnan kaut ta t i l o i l t a pois 

joutuvien maataloustyönteklJäin asuttaminen. 

O te t t i i n käs i t e l t äväks i ryhmän suhtautuminen ha l l i tuksen 

I ' " i 

r l 
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esitykseen Idiksi sl lrtoveen plkö-asutuBtolmlnnan kautta t i l o i l -

ta pois ioutuvlen maatalouatyöntekli^ln asuttamisesta, sek£ maa-

talousvaliokunnan a s i a s t a antamaan mietintöön« 

Valmistava valiokunta ehdotti , ettfi ryhmän puolesta jrrl-

t e t t ä l s l l n saada es i tys hyväksytyksi maatalousvaliokunnan mietin-

töön l i i t e tyn valiokunnan sosialidemokraattisten ifisenten vasta-

lauseen mukaisesti. 

Hyväksyttiin yksimieliaeatl v .v . ehdotus. 

4 

Työntekijäin viiosllomaetujen säilyttäminen erfclssä ta-

pauksissa . 

Otettiin käs i te l täväks i ryhmän suhtautuminen hall ituksen 

esitykseen l a i k s i työntekijäin vuosllomaetujen sä i lyt tämisestä 

erä i s sä tapauksissa, sekä työväenasialnvallokunnan a s i a s t a anta-

maan mietintöön. 

Valmistava valiokunta ehdotti , e t tä ryhmän puolesta yr i -

t e t t ä i s i i n saada l a k i e s i t y s hyväksytyksi työväenasialnvallokun-

nan mietintöön l i i t e t y n valiokunnan sosialidemokraattisten jä-

senten vastalauseen mukaisesti . 

Tuominen: Tänäi."n suuressa valiokunnassa tapahtuneessa 

asian kä s i t t e ly s sä porvarit muuttivat työväenasialnvallokunnan 

mietintöä s i ten, e t tä lomasaatavan vanhenemisajaksi - 12 §:n 

1 mom.- määrätään yksi vuosi , kuten ha l l i tu s oli ehdottanut, 

eikä kahta vuotta, kuten työväenaslalnvaliokunta ol i ehdotta-

nut. Eduskunnassa o l i s i koetettava saada tämä kohta hyväksytyk-

si työväenasialnvallokunnan mietinnön mukaisesti. 

Keskustelun päätyttyä hyväksyttiin yksimiel isest i v.v 

ehdotus. 

5 

Korvauslain mii^ttaminen. 

Otettiin käs i te l täväks i ryhmän suhtautuminen hal l i tuk-

sen esitykseen l a ik s i alueluovutuksen johdosta menetetyn omai-

suuden korvaamisesta annetun la in muuttamisesta, sekä va l t io -

varainvaliokunnan a s i a s t a antamaan mietintöön. 

Puheenjohtaja Tanner se los t i valtiovarainvaliokunnan 

hallituksen esitykseen tekemiä muutoksia. 

Valmistava valiokunta ehdottaa, et tä ryhmä kannattaisi 

esityksen hyväksymistä valtiovarainvaliokunnan ehdottamassa 

muodossa. 

ii 
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Aamiokoski 

;Aattela 

Andersson, G 

^^dersson, K 

^ryggari 

/Erich 

Eskola 

Fagerholm 

Hakala 

^iiakkUa 

Halonen 

'HiUelä 

' Hiltunen 

Huotari 

/Hämäläinen 

Jokinen 

Juutilainen 

R a j a l a 

Karjalainen 

f Kekäläinen 

f iCettunen 

Kilpi 

Kivisalo 

^oivulahti-Lehto 

Komu 

'Koponen 

Kuittinen 

Kujala 

Kulovaara 

/Kupari 

• Kuusisto 

'Kämäräinen 

/Kääriäinen 

/Lehtokoski 

Lepistö 

^!ldndqvist.. 

^Lindström . 

'Xinna 

Lonkainen . 

¿imumme 

Malkamäki 

|300. 9. 39. 

•kdotui » J o o » 

Jaa 

l 

1 

L 

/ 

/ 
/ 

7 

/ 

u 

¡JÄalmivuori 

^ UvTustasilta 

, :^äkeläinen 

Nokelainen 

Paasonen 

Pekkala 

J^ltonen, M. H. 

^Peltonen, O 

, iPenttala 

. . i ^ e r h o 

Pitkäsilta 

L ^ 

Raatikainen, J . . 

Laatikainen, U. 

u l a n t a l a 

¿Raunio 

¿4?einikainen 

l 

/ 

/ 
/ 

/ 

/ 

/ 

¿^mela-Järvinen 

Jädmenoja 

Salovaara 

Sillanpää 

^Sihionen 

Sinisalo 

¿fe^jänen 

i?anner 

^ v o 

^^ivonen 

^[^lonen 

¿Jurkia 

p u r k k a 

¿Ftfrunen 

¿Welling 

Wenman 

Wirtanen , 

Voionmaa 

Väisänen 

•hdotui »Bl» 

Jaa 

7 
/ 

/ 

/ 
/ 

/ 

/ 

1 
I 

/ 

/ 

7 
7 

r? f ."i' 

'A' • 

J 



Pöltonen.Mt! Olen olettanutkin, ette ryhmä olisi,kuten 

ehdottaa, aikaisemmin omaksumallaan kannalla pltkealkalsten obll-t 
gatloiden koron suhteen. Valtiovarainvaliokunnan ehdotus; että 

r 

2 § otettaisiin lakiesitykseen Kekkosen aloitteessa esitetyssä muo-

dossa, on sellainen, että on valketa olla sitä hyvfikeymätä. Jos 

k.o. ehdotusta el hyväksyttäisi, .johtaisi se siihen, että ne,joiden 

korvausasiat tulevat ensiksi valmiiksi, saisivat korvausta menete-

tystä omaisuudestaan, mutta ne, Joiden korvausasioiden käsittely 

viipyy, voisivat joutua siihen asemaan etteivät pitkään aikaan sai-

si ollenkaan korvausta tai salslvatko sitä juuri ollenkaan myöhem-

m1nk££in. 

Kulovaara: Sen Jälkeen kun korvauslaki hyväksytti in^on rahan 

arvo alentunut. Porvarit hyväksjrvät Jokatapauksessa 2 §:n valtio-

varainvaliokunnan ehdottamassa muodossa. Joten meldä'n on turhaa 

asettua slt£ vastustamaan^ häpäisisimme sillä vain itsemme« 

Hiltunen: Korvauslalssa on 2 Ja 5 §:n välillä ristiriitaa, 

Ja se olisi poistettava muuttamalla toinen pyk£lä valtiovarainva-

liokunnan ehdottar^alla tavalla. Karjalaisille on taattu vissi kor-

vaus. SI siis ole mnuta mahdollisuutta kuin saattai^S § sopusoin-

tuun 5 5 : n kanssa. Tässä yhteydessä olisi kyllä käsiteltävä, mistä 

saadaan varat lain muutoksesta Johtuvien menojen peittämiseen, 

mutta vaikka nyt ei voitaisikaan osoittaa, mist£i varat otetaan, 

olisi 2 § hyväksyttävä valtiovarainvallokunnan ehdottamassa muo-

dossa. Ihmetteli , ettS: suuri valiokunta on ryhtynyt mestaroimatin 

esityksen 20 §:ää. Valtiovarainvaliokunta koetti laatia pykälän 

niin hyvään muotoon kuin suinkin. Pienten tallettajain edut ovat 

nyt turvatut. Puhui tämän Jälkeen pitkäalkaisten obligatioiden 

korosta. Jos k.o. obligatioiden korkoa nostetaan, niin hyöty sil-

tä tulee pääasiassa pankkien Ja suurten omaisuuksien omistajien 

hyväksi. 011 v.v. ehdotuksen kannalla. 

•.Yelllng: Yhdyn pääasiassa Kulovaaran Ja Hiltusen lausun-

toihin. Jos karjalaisille luvattuja etuuksia yritetään nyt supis-

taa, niin silloin tästä esityksestä ei tule lakia, me vain häpäi-

sisimme itsemme. Ymmärliän kyllä v.v. kannan pitkäaikaisten obli-

gatioiden korkokysymyksessä, mutta toisaalta on myöskin ymmärrettävä" 

siirtoväkeen kuuluvien kannanotto samassa asiassa. Sn halua tässä 

korkokysymyksessä vaikuttaa ryhmään, mutta karjalaisille edustajille 

olisi korkoasiassa annettava "vapaat kädet'\ On ymmärrettävä meidän 

vaikea asemamme. 
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Tanner: 3n halua t£as£: yhteydeaat' ll'hemmln puuttua lakleel-
tykaen muihin pymiln, mutta een ai Jaan 2 §:n suhteen haluan esit-
tää' oman kantani. Ttoä pykfilfi, Jos se hyväksytään valtlovaralnva-
llokunnan ehdottamassa muodossa, on vaarallinen. Yuosl takaperin 
korvauslakia sSfidettiiesBfe' oltiin Illan hellSkgtlsle. El kukaan tie-
dä mitä 2 §:ri muutos tulee merkitsemään. Ollaan valmiita luovutta-
maan suuri rahamäärä korvausten suorittamiseen, mutta kukaan el 
tiedä miten se saadaan kokoon. Jos k.o. pykälä poistetaan lakiesi-
tyksestä, el se merkitse muuta kuin että asia jää auki niin kauaksi 
kuri on ratkaistu, miten varat "saadaan kokoon. Tämä el siis merkit-
se lopullista kannanottoa asiassa, asia kyllä palautuisi eduskuntaan 
sitten kun ollaan selvillä, mistä varat otetaan. Ehdotti, että 2 § 
esityksestä poistettaisiin. 

Kuusisto: Olen Jo vaitiovaralnvallokunnassa ollut samalla kan-
nalla'kuln Tanner, kannatan siis Tannerin ehdotusta. Asla on Ikä-
vällä kantilla. 31 nltäisi panna arvotonta paperia liikkeelle. 

Reinikainen: Asla on kuten Tanner sanoi, mutta se on mennyt 
pilalle sen Jälkeen kun päämlnisteri Ja toinen valtiovarainminis-
teri ovdt Ilmoittaneet suostuvansa valtiovarainvaliokunnan teke-
mli 

n muutoksiin. Nyt el ole m'Tuta keinoa kuin hyväksyä valtiova-
rainvaliokunnan ehdotus. 

'.Veiling: Hyhmä tekisi suuren erehdyksen. Jos se hyväk^3ylsl 
Tannerin ehdotuksen. Puhui valtiovarainvaliokunnan mietinnijn hy-
vfe'ksymlsen puolesta. 

Hiltunen: Piti valitettavana sitä, että hallituksen tahol-

ta Jonkin esityksen antamisen Jälkeen annetaan tieto, että halli-

tus on'suostuvainen siihen, että sen esitykseen tehdään huomatta-

via muutoksia. Jos 2 § esityksestä poistetaan, niin hallituksen I on annettava uusi esitys. 

Tanner: Jos 2 § esityksestä poistetaan, niin silloin on 

21 §:n 2 mom. esitykseen palautettava. Täydennän näin ehdotustani. 

Keskustelun päätyttyä päätettiin ensin Ilman äänestystä, et-

tä pitkäaikaisten obllgatloiden korko olisi hyväksyttävä 2 l/2 fo. 

kuten valtiovarainvaliokunta Ja hallitus ehdottavat. 

Tämän Jälkeen toimitettiin nimenhuutoäänestys siltä onko 

2 § valtlovaralnvallokunnan ehdottamassa muodossa esityksessä 

säilytettävä valko el. iänestyksessä annettiin 25 ääntä pykälän 

säilyttämisen Ja 24 ääntä sen poistamisen puolesta, Joten v.v. 

ehdotus tuli hyväksytyksi. (läneatysllsta liite 1) 

li 

lä kannalla, että esitys olisi nyt hyväksyttävä hallituksen esi-

tyksen mukaisesti koska ryhmän kantaa el ole saatu hyväksytyksi. 

Tanner: Ryhmän kanta olisi pitänyt saada myöskin valio-

kunnan päätökseksi, ainakin valiokunnan kalKKlen meikäläisten jä-

senten olisi pitänyt sen mukaisesti menetellä. 
Keskustelun päätyttyä päätettiin seitsemällä äänellä nel-

jää ääntä vastaan ryhmälle ehdottaa, että ryhmä olisi esityksen 
hylKäämisen kannalla siinä tapauksessa. Jos ryhmän asiassa omak-
suma kanta ei tule eduskuntakäsittelyssä hyväicsytyksl. 

5 

Saksalaisten ioukkojen kuljetus. 

Kciskusteltiin saksalaisten Joukkojen kuljetuKsesta Suomessa. 

Tvirtanen:Kiinnitti kokouksen huomiota siihen, että saksalais-

ten sotilaiden kuljettaminen Suomen alueella on viime aikoina tun-

tuvasti lisääntynyt. Kertoi tietojaan joukkojen lukumääristä. Suo-

men pitäisi vielä kyetä hoitamaan ulkopolitiikkaansa. 

Kilpi: Ulkoasiainvaliokunnalle ei ole annettu ilmoitusta 

Puolan lähetystön lakkauttamisesta Saksan lähetystön vaatimuksesta. 

Voionmaa: Olen koettanut saada aikaan sen, että Witting 

tulisi ulkoasiainvaliokuntaan selostamaan asioita. 

Bryggari: Olisi välttämätöntä, että ryhmälle annettaisiin 

tilanneselostus, monet ryhmän Jäsenet kaipaavat sellaista. 

Wirtanen: Ryhmän ja puolueen on ny^kytilanteen johdosta 

määrit'»xtävä kantansa. En ymmärrä niitä ihmisiä,JotKa pelkäävät 

kannan määrittelemistä. 
Keskustelun päätyttyä päätettiin pyytää pääministeriä 

antamaan ryhmälle ulkopoliittisen selostuksen. 

V a k k s 1 : 

Puheenjohtaja, 

Sihteeri. 
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Soslalldemüicraattisen Eduskuntaryhmän valmistavan valloKunnan 
kokouksesta, joka pidettiin pankkivaliokunnan huoneessa eduskun-
tatalossa 10 p:nä kesäkuuta 1941. Kokous alkoi kello 18. Saapu-
villa olivat'seuraavat.henkilöt: Bryggari,Kilpi,Komu,Kuusistoi 
LehtoKOSki,Lepistö,Linna,Lonicainen,Peltonen,O.,Syr jänen,Tanner, 
Toionen,Welling,fIrtanen,Voionmaa ja Aattela sekä ministeri Sa-
lovaara ja puoluesihteeri Aaltonen, Puhetta johti Tanner Ja pöy-
täkirjan kirjoitti Aattela, 

m 

1 S. 
sillanpään 75-vuotlsjuhla. 

Puheenjohtaja Tanner Ilmoitti, että ryhmän puheenjohtajat 
seKä v,v. jäsen Lehtokoski kävivät esittämässä ryhmän onnitte-
lut Miina Sillanpäälle hänen täyttäessään 75 vuotta. Juhlijalle 
ojennettiin kukkia sekä ilmoitettiin, että ryhmä tulee antamaan 
jonkin summan Miina Sillanpään nimeä kantavaan rahastoon. 

Toimenpide hyväKsyttlln ja e.m. rahastoon päätettiin an-
taa ryhmän varoista 2000 markkaa. 

PalkKlo pöytäkirjojen klrjoittaiulsesta. 
Puheenjohtaja Tanner esitti, että ryhmän sekä valkaista-

van valiokunnan pöytäkirjojen kirjoittamisesta maksettaisiin vuo-
den alusta lukien palkkiota 50 markkaa kappaleelta. 

Hyväksyttiin yksimielisesti puheenjohtajan esitys. 

Hallinnon järjestäminen sodan aikana. 
Otettiin käsiteltäväksi hallituksen esitys laiksi hallinnon 

järjestämisestä sota-aikana. 
Kilpi: Itse lakiesitys on suhteellisen vaaraton, mutta sen 

perusteella annettava asetus, jonka luonnokseen perustuslakiva-
liokunta on saanut tutustua, on varsin pitkälle menevä. Sen mu-
kaan kunnallinen valta keskitettäisiin sotilasviranomaisten kä-
siin. Perustuslakivaliokunnassa on koetettu s^ada lakiin erältä 
korjauksia. Pääasialllseinmat muutokset ovat seuraavat: 1) minis-
teriöiden lukumäärää ei rajoiteta, 2) kunnallishallinnon keskit-
tämisessä on pyritty siihen, että kiinnallisille elimille tulisi 
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enemmän määräysvaltaa Ja 2) että lakia el säädettäisi pysyväl-
seJisi, vaan siitä tehtäisiin määräaikainen, niin että se olisi 
voimassa vuoden 1942 loppuun. Myt on keskusteltava myös siitä, 
hyväksytäänkö koko lakia ollenkaan. 

Lonkainen: Selosti asian käsittelyä perustuslakiva-
liokunnan jaostossa. Pyrkimyksenä tuntuu olevan koko kunnalli-
sen elämän militarisoiminen. Jaosto ehdottaa eräitä parannuk-
sia. Ollaan kyllä oltu sillä kannalla, että sota-aikana val-
lan keskittäminen oa tarpeellista, mutta sen pitäisi keskit-
.tyä kunnallisten viranomaisten käsiin. On tärkeätä määrätä 
sota-aikakäsite. Japsto ehdottaa, että sota-aika Katsotaan 
päättyneeksi kun 3 kuukautta on Kulunut rauhan solmiamisesta. 

Tanner: Selosti hallituksen esitystä. Esitys on ver-
raten ylimalkainen. Asetukset ovat kovin pitkälle meneviä ja 
antavat aihetta epäilyihin. Pahin epäilys kohdistuu voimassa-
oloaikaan. Selosti hallituksen esityksen p.o. kohtaa. Maas-
samme on parhaillaan sotatila voimassa, mutta nyt ei kuiten-
kaan ole tarpeen kunnallisen hallinnon keskittäminen esite-
tyllä tavalla. Jaosto on esityksen 4 §:n kirjoittanut Kokonaan 
uudelleen. KosKetteli tämän jälkeen esityKsen 1 §:ää. Halli-
tuksen keskuuteen muodostettaisiin n.s. sotakapinetti. Pykälän 
mukaan on mahdollista lisätäkin ministerien lukumäärää halli-
tuksessa. Jaosto on tuntenut ehKä tarpeetonta epäluuloa pykä-
.lää kohtaan. Kunnallista valtaa ei olisi tarpeellista kesKit-
tää sotilaallisten viranomaisten käsiin. Selosti jaoston eh-
dotuksen asianomaista kohtaa. Siinä elimessä, joka sota-ai^a-
na juutuu Kunnallisia asioita hoitamaan, pitäisi olla Kunnal-
lisen ja paikallisen asiantuntemuksen edustettuna pätevällä 
tavalla. 

LehtokosKi; Esitys näyttää viattomalta, mutta on kui-
tenkin suurimer^ityksellinen. Tuntuu mahdottomalta hyväksyä 
esitys. Jaosto ei saane aikaan tarpeellisia muutoKsia. Toista 
valtalakia ei olisi hyväksyttävä, koska ei tiedetä mihin se 
johtaa. EdusKunta saa asiat tietoonsa vasta jälkeenpäin. Laki-
esitys voi hyväksyttynä merKitä työväestölle hyvin paljon. Ei 
voida sanoa ovatko jaoston tekemät korjaukset riittäviä. Ellei 
lakiesitykseen saada tarpeellisia korjauksia, on se hylättävä. 

Kuusisto: Käsiteltävänä oleva esitys on peloittava, 
varsinkin jos se johtaa siihen, että nimismies ja suojeluskun-
nan päällikkö määräävät Kunnallisista asioista. Asiaa valmis-

tellut komitea on ollut yksipuolisesti kokoonpantu. Esitti eräitä 
esimerkKejä mihin sotilasjohtoinen talous Johtaa. Kunnallisiksi 
diktaattoreiksi tulisi henkilöitä,jotka eivät ymmärrä kunnallisia 
asioita. Asialla ei ole niin kiirettä ettei sen käsittelyä voida 
siirtää syksyyn. 

Linna: Jos asia aijotaan esityksebsä ja asetusehdotukses-
•k 

sa suunnitellulla tavalla Järjestää, niin kuntien asiat menevät 
silloin hunningolle. Kuntien toimihenkilöistä tehtäisiin juok-
supoikia. Ryhmän olisi oltava esityksen hylkäämisen kannalla. 
On Jo saatu monia kokemuksia sotilasviranomaisten suhtautumises-
ta kansaan. Ehdotti, että ryhmä olisi lain hylkäämisen kannalla. 

Voionmaa: Ainakaan ehdotetussa muodossa ei esitystä voi-
tane hyväksyä. Piti jaoston ehdotuksia parannuksina. Asian käsit-
tely olisi siirrettävä syksyyn. Kunnallisen vallan keskitys olisi 
järjestettävä Jaoston ehdottamalla tavalla, mutta JaostonKin eh-
dotusta olisi vielä parannettava. 

Salovaara: Asiaa on valtioneuvostossaKin heiKosti valmis-
teltu. Lakiesitys annettiin hallituksen Jäsenille hyvissä ajoin, 
mutta asetusluonnos päivää ennen kun asia lähetettiin eduskuntaan, 
joten siihen ei ehditty perehtyä. Kunnallisen elämän keskitys 
tapahtuisi aivan väärällä tavalla. Haluaisin nähdä miten esim. 
Arajuuri johtaisi Helsingin asioita. Viime sodan aikana hoiti 
niitä kaupunginhallitus. Kunnallista valtaa ei voida jättää 
nimismiesten t.m.s. henkilöiden käsiin, vaan se on annettava 
kunnan valitsemalle vastuunalaiselle henkilölle. LaKiesitys 
olisi kuitenkin nyt käsiteltävä. 

Bryggari: Oli sitä mieltä, että suunniteltu laKi on tar-
peeton. On jo olemassa valtalaKi ja sotatilalaki Ja näiden avul-
la kyllä voidaan valtion ja KuntienKin asiat hoitaa. En ole saa-
nut tietoja minkä vuoksi Kunnallinen itsehallinto olisi maalle 
vaarallinen. Kansanvaltaisia elimiä ei olisi hävitettävä. Jaos-
ton tekemät korjaukset eivät ole riittäviä. Asian käsittely olisi 
siirrettävä syksyyn. 

Kilpi: Myönsi että sota-aLiana on vaikeata saada kunnan-
valtuustoja kokoon. Joten tällaisessa tapauksessa Keskitys on 
tarpeen. Eri asia on kenelle kuntien asioiden hoitaminen Jätetään. 
Minkä vuoksi se olisi annettava sotilasviranomaisille? Asia muut-
tuu toiseksi Jos Kunnalliseen esikuntaan valitaan päteviä henki-
löitä. Huomautti että 4 § ei vielä ole saanut lopullista muotoa. 
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Estlander on ehdottanut, että Kunnanvaltuusto Itse saisi päät-
tää kenelle se päätäntävaltansa sota-ajaisi luovuttaisi, 

Lonkalnen: Asian käsittelystä on saanut sellaisen vaiku-
telman, että lakiesitys on hallitukijessa heikosti valmisteltu. 

Syrjänen: Perustuslakivaliokuntaan kuulumaton el oikeen 
ole perillä asiasta. Olen kuitenkin saanut sellaisen vaikutel-
man, että sotilasviranomaisille annettaisiin lilan paljon mää-
räämisvaltaa kunnan asioiden suhteen. Jcs valtuuston päätäntäval« 
tÄ'siirrettäisiin kunnallislautakunnalle, niin asioiden hoito 
voisi joutua heikkoihin käsiin. Voidaan ajatella, että valittai-
siin erityinen kunnallinen kapinettl hoitamaan kunnan asioita 
sota-aikana. lOinnälllsesta itsehallinnosta on pidettävä kiinni. 
Hallituksen esitys on heikosti valmisteltu, ja sen käsittely pi-
täisi siirtää syksyyn. 

Keskustelun päätyttyä todettiin, että valmistava valio-
kunta on sitä mieltä, että käsiteltävänä olevan esityksen edus-
kuntakäsittely glisl siirrettävä syksyyn. 

r 

4 §. 
EdustajapallLKiosta annetun lain muttamlnen. 

Otettiin jälleen käsiteltäväKsi ryhmän suhtautuminen hal-
lituksen esitykseen laiKsi edustajapalkxiosta annetun lain muut-
tamisesta, sekä valtiovarainvaliokunnan asiasta antamaan mietin-
töön. 

Tanner; ValtiovarainvalioKunta on hyväksynyt hallitUKsen 
esityksen sellaisenaan, joten ryhmän 29/5-41 tekemä päätös ei ole 
tullut huomioonotetuKsi. El olisi suosuttava siihen, että meidän 
kannanotoillemme el anneta merkitystä. Ehdotan, että hallituksen 
esitys hylätään. 

Voionmaa: Näyttää siltä, että asian käsittely olisi siir-
rettävä syksyyn. 

tävä. 
Welling: 011 sitä mieltä, että lakiesitys olisi hyväicsyt-

Lehtokoski: Jos ei valtiovaralnvalloicunnan eräiden meikä-
läisten jäsenten vastalause tule hyväksytyksi, olisi laki hyväk-
syttävä siinä muodossa kuin edustaja Österholm vastalauseessaan 
ehdottaa. 

Bryggarl: Kannatti Tannerin ehdotusta. Myöskin Helsingissä 
asuvien edustajien päivärahaa on koroitettava. 

Aattela: Ryhmän jäsenten suuri enenimistö tuntuu olevan sll-

Sosialldeuiokraattlsen Eduskuntaryhmän kokouksesta, joka pidettiin 
ryhmähuoneessa eduskuntatalossa 12 p:nä kesäkuuta 1941. Kokous al-
koi kello 19. Nimenhuudossa merkittiin poissaoleviksi: Eskola, Ha-
kala,Hiilelä,Kolvulahtl-Lehto,Kuusisto,Kämäräinen,Raatikainen,J., 
Salmenoja,Salovaara,Syrjänen ja Tuominen. Kokouksessa olivat saa-
puvilla puoluesihteeri A. Aaltonen ja järjestösihteeri T.Aaltonen. 
Puhetta johti Tanner ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 

n. 

1 5. 
Pääministerin selostus. 

Kutsuttuna saapui ryhmäkokoukseen pääministeri Rangell 
antaakseen rylmälle ulkopoliittisen selostuksen. 

Selostuksensa aloitti pääministeri esittelemällä joukon 
ulkoministeriöön saapuneita sähkeitä. Erään sähkeen mukaan on 
Moskovassa olevalle Suomen lähetystölle annettu sellainen tieto, 
että Saksan ja Neuvostoliiton välillä käydään neuvotteluja Uk-
rainan vuokraamisesta Saksalle. Tämä tieto on kuitenkin kumottu. 
Erään tiedon mukaan kerrotaan, että Saksa on vaatinut Neuvosto-
liitolta selvää vastausta onko se Saksan puolella tai vastaan. 
Kesäkuun 2 päivästä lähtien on saapunut tietoja Romanian mobill-
satiosta. Syynä sanotaan olevan valmistautuminen sodan varalta, 
koska Saksa olisi esittänyt Neuvostoliitolle sellaisia vaatimuk-
sia, jotka, jos niihin ei suostuta, johtavat sotaan. Turkissa ole-
valta lähettiiäältäi^e on saatu tieto, että sota Saksan ja Neu-
vostoliiton välillä syttyy kahden viikon kuluttua. Eräs tieto 
taasen kertoo, että Saksan vaatimukset ovat sellaisia, että Neu-
vostoliitto el tule niihin suostumaan, kinlsteri Pallnille on 
myös Ilmoitettu, että Romania on sotavalmllna. Eräissä diplomaat-
tipiireissä ollaan sitä mieltä, että Neuvostoliitto suostuu pit-
källe meneviin vaatimuksiin. Hallitukselle on tullut tietoja venä-
läisten joukkojen keskittämisestä Suomen rajan läheisyyteen. Ker-
toi tämän jälkeen saksalaisten joukkojen lukumääristä. Eräät tie-
dot viittaavat siihen, että sodan vaara on vähentymässä. Ministeri 
Yrjö-Koskiselle on Umoltettu, että Saksa vaatii Ukrainaa. Minis-
teri Procope on äskettäin saapuneessa sähkeessään Ilmoittanut 
lähemmin Saksan Neuvostoliitolle esittämistä vaatimuksista. Puhuja 
kertoi niistä kokoukselle. 
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Tämän Jälkeen puhuja mainitsi, että Englannin Mosicovassa 
ollut suurlähettiläs Stafford Cripps oli lähtiessään Lontooseen 
lausunut tyytymättömyytensä Neuvostoliiton politiikan Johdosta. 
Puhuja kertoi nyt rauhan säilymiseea Saksan Ja Neuvostoliiton vä-
lillä viittaavista tiedoista, Joihin hän jo edellä oli viitannut. 

Suomen ja Neuvostoliiton suhteista mainitsi puhuja, että 
Molotov käydessään Berlinissä marraskuun aikana 1940, oli esit-
tänyt Suomeen kohdistuvia pitkälle meneviä vaatimuksia. Neuvosto-
liiton alkeet Suomen suhteen ilmenevät mm. että Neuvostoliitto 
veati rakennettavaasi Sallan radan, vaiKka tämä vaatimus ei si-
sältynytkään Suomen hallituksen tietoon saatettuihin rauhan en-
nakkoehtoihin. Juhannusaattona viime vuonna Neuvostoliitto yllät-
tävästi otti esille Ahvenanmaan kysymyKsen, Joka ei sisältynyt 
Moskovan rauhanehtoihin, vaatien, että Ahvenanmaa oli demilitari-
soitava, siellä olevat puolustuslaitteet tuhottava Ja Neuvostolii-
ton itse saatava kontrolloida Kaikkea hävitystyötä. Neuvostoliit-
to vaati myös sotilaallisia rautatieKulJetuKsia Suomen alueen kaut-
ta Hangon vuokra-alueelle. Tätäkään ei rauhansopimuksessa oltu 

edellytetty. Noin vuosi sitten esitti Neuvostoliitto vaatimuksen-
* 

sa Petsamon nikkelikaivoKsiin nähden. Kuvaavaa Neuvostoliiton me-
nettelylle oli se, että tänne ilmoitettiin, että Neuvostoliitto 
on vain taloudellisesti kiinnostunut asiaan, mutta Saksalle il-
moitettiin, että kyseessä on poliittinen asia. Puhuja sanoi, et-
tei ole epäilystäkään siitä, etteikö Molotov Berlinin neuvotte-
luissa mî rrasKuun 12-l'ö päivinä 1940 vaatinut Saksalta vapaita 
käsiä päättää tilinsä Suomen kanssa. 

Puhuja Kertoi tämän jälkeen Neuvostoliiton ulkopoliitti-
sista asennoitumisista äsKeisinä aiKoina.Toukokuun 6 päivänä ot-
ti Stalin muodollisestiKin vallan Käsiinsä. 

Pääministeri kosKetteli sitten Suomen Ja Saksan välillä 
tehtyä joukKojen kuljetussopimusta, Jomta sanoi tehdyn Neuvosto-
liiton kanssa tehdyn kauttakulkusopimuksen vastapainoksi. SaKsa-
laisia joukkoja oli tämän KUun alkuun mennessä Kuljetettu Suo-
men alueen kautta noin 20,000 miestä. Ruotsin alueen kautta oli 
vastaavana aiKana kuljetettu noin 500,000 miestä saksalaisia 
joukkoja. Saksalaisten JoukKoJen kuljetus Suomen alueen Kautta 

on nyt huomattavasti lisääntynyt. Niitä on tuotu tänne 38 lai-
valla. Saksa on ilmoittanut Venäjälle vaihtavansa Suomen alueen 
kautta yhden divisioonan. Kun ottaa huomioon, että kahden suur-
vallan välillä on jännitystä, Kun vieraita JoukKoJa on Suomen 
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bosialiaeinokraattinen ¿¡auBkuntaryhmä, 

F e l s i n k i . 

Kutsuiiuiie ryhmänne edustajanne kautta osaliietumaan 

liittoimae eeiteemnteen edustajakokouKseen, joKa alKaa Turun 

työväentalon junlaealiöea iiesäiiuun ¿9 p:nä Klo 1^. 

¿duBtajanne nimen pyyaäinnie iimoittaraaan me 11 ie Kesä-
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Tämän Jälkeen puhuja mainitsi,, että Englannin MosKOvassa 
ollut suurlähettiläs Stafford Cripps oli lähtiessään Lontooseen 

I 

lausunut tyytymättömyytensä Neuvostoliiton politiikan Johdosta, 
Puhuja kertoi nyt rauhan säilymiseen Saksan Ja Neuvostoliiton vä-
lillä viittaavista tiedoista, Joihin hän Jo edellä oli viitannut. 

Suomen Ja Neuvostoliiton suhteista mainitsi puhuja, että 
Molotov käydessään Berlinissä marraskuun aikana 1940, oli esit-

r 

1 • 

ti , -1 -- J I i 

M : . V , 

alueella Ja kun Viipurissa olevaa venäläistä varusväkeä on lisätty 
yhdellä divisioonalla, on myösKin Suomen ollut ryhdyttävä erinäi-
siin varovaisuustoimenpiteisiin. On otettava huomioon, että Neu-
vostoliitto saattaa yrittää yllätyshyöKKäystä asemansa vahvistami-
seksi, Eräitä joukko-osastoja on kutsuttu aseisiin. Puhuja mainit-
si joukko-osastojen nimet. Voi olla, että Joudutaan kutsumaan enem-
mänkin miehiä aseisiin. SamanaiKaisesti on myös siviilipuolella 
ryhdytty varovaisuustoimenpiteisiin, m.m. laivanvarustajille on 
annettu ohjeita. 

Tämän Jälkeen puhuja KosKettel̂ f̂tifŝ ii/n valtojen suhtau-
tumista Suomeen. Suomen taholta on ilmoitettu, että me emme pyri 
minkäänlaisiin hyökkäystoimenpiteisiin. Lontoon lähettiläämme sai 
tehtäväkseen ilmoittaa, että Suomi ei pyri sekaantumaan SaKsan ja 
Englannin väliseen sotaan. Ja että Petsamon kautta maahamme tule-
vat tavarat käytetään yksinomaan Suomen hyväKsi. On ehdotettu, et-
tä suomalaisista laivoista annettaisiin Englannin käytettäväksi 
40,000 tonnia. Tähän on suhtauduttu suopeasti. Englannille on myös 
ilmoitettu, että maassamme on suoritettu osittainen liikekannalle-
pano. Ruotsille on ilmoitettu, että maamme alueen kautta kuljete-
taan suurehko määrä saksalaisia joukkoja. Ruotsissa tunnuttiin 
olevan katkeria sen Johdosta, että asiasta ei heti oltu sinne tie-
doitettu, mutta Ruotsikaan ei ollut aikanaan ilmoittanut siitä, 
että sen alueen kautta oli kuljetettu varsin huomattavat määrät 
saksalaisia joukkoja. Ruotsissa tunnutaan sentään ymmärrettävän 
meidän asemamme. 

Neuvostoliiton Ja Saksan välinen Jännityksen kehittymi-
nen, Jatkoi puhuja,voi tapahtua kolmella tavalla: 1) että tulee 
sota, 2) että tulee sopimus Ja 3) kaikki jää ennalleen. Nyt herää 
kysymys, miten meille käy siinä tapauksessa, että Saksa ja Neuvos-
toliitto tekevät sopimuksen? Jäämmekö silloin yksin? Hallitus on 
tämänkin varalta ryhtynyt toimenpiteisiin ja saanut positiivisia 
tietoja asiasta. 

Lopuksi puhuja kosketteli värväyskysymystä. Hallitus oli 
tietoinen, että maassa harjoitettiin värväystä' miesten menemiseksi. 
Saksaan Ja seurasi sitä. Asiasta ilmoitettiin myöskin Englannin tä-
käläiselle ministerille. Hän lausui ymmärtävänsä asemaamme Ja että 
asialla ei ole suurempaa merkitystä, sen merkitys kyllä lisääntyy 
värvätyn miesmäärän lisääntyessä. Hallitus piti vaikeana asiaan 
tarttumista. Värväyksen piti rajoittua noin 1000 mieheen. Nyt ei 
värväystä enää harjoiteta, eikä siihen nyt olisi varaakaan. 

I i 



I 1. 

K'" tl 

It 
m 

1 

im: t i 
' f 

111 

1 t 
P 1 s 

f 

M' 

Tanner: Kiitti pääministeriä ryhmälle annetuista luottamuk-
sellisista tiedoista. Pääministeri on ilmoittanut, ettei hän voi 
antaa enempää tietoja. 

Pääministeri poistui kokouksesta. 
Tanner: Ehdotti, että hallitukselle ilmaistaisiin ryhmän kan-

nanottona, että jos Saksan ja Neuvostoliiton välillä syntyy selkkauk-
sia, niin Suomen taholta on tyydyttävä puolustamaan maan rajoja, 
mutta ei missään tapauksessa hyökkäämään rajojemme yli. 

Voionmaa: Puhui kosketuksesta edusKunnan ja hallituksen välil-
lä. 

Puheenvuorot rajoitettiin. 
Hakkila: Nykyinen hallitus lienee antanut ryhmien puheenjoh-

tajille enemmän tietoja kuin Cajanderin hallitus antoi. Silloin ei 
edes eduskunnan puhemiehelle annettu tietoja. 

Tolonen: Oli pahoillaan siitä, että vuorina 1959 ei saatu tie-
toja asioista. Sama näyttää olevan asianlaita nytkin. Jos nyt joudu-
taan sotaan, niin silloin joudumme kovien koettelemusten alaisiksi. 
Pääministerin selostuksesta ei ilmennyt miten Amerikka .suhtautuu mei-
hin, jos joudumme sotaan Saksan mukana. Tätä seî jsiaa olisi ollut ky-
syttävä. 

Hämäläinen: Suunta alkaa olla sama kuin Saksan valtiopäivil-
lä. Kun johtaja pitää esitelmän ei siitä saa kesKUStella. Olen vielä 
kansanvaltaisen menon Kannalla. Pääministerin olisi pitär̂ yt selostaa 
miten Petsamon nikkelikysymys nyt on järjestynyt. Ei riitä, että 
asiasta mainittiin. Venäjän vaatimukset olisi pitänyt selostaa. Olem-
me saaneet tietoja Moskovan ja Berlinin kautta. Oman maan hallituksen 
olisi toki eduskunnan suurimmalle ryhmälle selostettava nämäkin asiat. 
Miksi ei myös sanottu mitä varten miehiä Saksaan värvätään ja miten 
he sinne pääsevät. Yleensä tarkemmat tiedot jätetään antamatta. Näyt-
tää niinkuin nämä asiat eivät meitä kiinnostaisi. 

Tanner: Annan tuoreeltaan tiedot Petsamon nikkelikysymykses-
tä. Nikkeliä vaativat Venäjä ja Saksa. Venäjä vaatii myös oikeutta 
kontrolloida kaivostoijiintaa. Sovittiin sekayhtiön muodostamisesta, 
mutta riitaa on ollut siitä kuinka paljon osakkeita tulee Suomelle 
ja kuinka paljon Venäjälle. Sovittiin niinikään johtokunnan kokoon-
panosta ja työnjohdosta, mutta riidanalaisena on ollut kysymys joh-
tokunnan puheenjohtajan ja toimitusjohtajan paikasta, joita venäläi-
set vaativat itselleen. Niihin ei kuitenkaan ole suostuttu. Asia on 
nyt tässä vaiheessa. Asiasta ei nykyään neuvotella, koska siitä on 

kirjallisesti venäläisille ilmoitettu. Miesten menosta Saksaan 
tiedetään, että sinne on mennyt noin 800 miestä. Asia on nyt 
pysähdyksissä. Pääministerin selostus oli avomielinen. Mitä hä-
neltä viexä olisi voinut kysellä? 

Kivisalo: Yhtyi Voionmaahan siinä, että ryhmän jäseniä on 
pidettävä asioiden ja tapausten tasalla. 

Wirtanen: Vähintä mitä taholtaiiime voidaan tehdä on se, mitä 
Tanner on ehdottanut. Pääministerin selostuksesta ei ilmennyt on-
ko hallitus pyrkinyt rajoittamaan saksalaisten joukkojen maahan 
tuloa. Ovatko saksalaiset esiintyneet mahdixikaasti vaiko kohte-
liaasti? Pääministeri ei maininnut mitään Amerikasta. Minulle on 
kerrottu, että Amerikan taholta on annettu jyrkkä huomautus. Kos-
ketteli Venäjän vaatimuksia. Ovatko vaatimuksista annetut tiedot 
saksalaisten tietoja? Emme ole rehellisesti ajanneet puolueetto-
muutta. Olemme siis tavallaan itse syypäitä tapahtumien kulkuun. 
Aeennoitumlsemme tulee vaikuttamaan vastaisuudessa. 

Keskustelun päätyttyä päätettiin yksimielisesti seuraavaa: 
' 1) että hallitukselle ilmoitetaan Sosialidemokraattisen 
Eduskuntaryhmän kannanottona, että Jos Saksan ja Neuvostoliiton 

I 

' välillä syntyy selkicauksia, niin Suomen taholta on tyydyttävä puo-
I lustamaan maan rajoja, mutta ei missään tapauksessa hyökkäämään maan 
rajojen yli, 

. 2) että Suomen on noudatettava puolueettomuuspolitiikkaa ja 
j 3) että ryhmän Jäseniä on Jatkuvasti pidettävä asioiden ja 
tapausten tasalla. 

2 §. 
Tullien koroltus. 

Otettiin käsiteltäväksi ryhmän suhtautuminen hallituksen esi-
tykseen laiksi tullien korolttamlsesta. 

Valmistava valiokunta ehdottaa, että hallituksen esitys hy-
väksyttäisiin, mutta koetettaisiin saada se niin muutetuksi, että 
laki olisi vain määräajan voimassa,Ja että valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä koetetaan saada lausutuksi, että välittömiä veroja on 
koroitettava. 

Karjalainen: Selosti mitä tarvikkeita tullin koroltus tulisi 
koskemaan. Näyttää siltä, että se pääasiassa koskisi vain nume-
roita. Maalaisliittolainen Pilppula oli valtiovarainvaliokunnan 
jaostossa sitä mieltä, että lakiesitystä ei olisi hyväksyttävä, 
tai että se ainakin olisi saatava määräaikaiseksi. 
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• Kajala: Kun kuuli Karjalaisen selostuksen sai sellaisen 
vaikutelman, että esitys olisi hylättävä. Ehdotti, että ryhmä 
olisi esityksen hylkäämisen kannalla. 

Tanner: Karjalaisen esitys oli verraten yksipuolinen. Huo-
mautti, että tullit koroitettiin heti kun hallitus antoi esityk-
sensä. Jos esitys hylättäisiin olisi perityistä tulleista koroi-
tettu osa palautettava takaisin. Mainitsi että hallituksessa oli 
tämän esityksen yhteydessä harkittu esityksen antamista omaisuus-
veron koroittamisesta, mutta kun se ei olisi ehtinyt vaikuttamaan 
jo maksuunpantuihin veroihin, niin katsottiin, että tullien koroit-
taminen on ensin toteutettava. Koska valtio kipeästi tarvitsee va-
roja. 

Hiltunen: Nykyisen hallituksen verotuspolitiikassa on se 
vika, että annetaan esitys kerrallaan. Tällöin ei tiedetä millai-
sia suunnitelmia hallituksella on. Nyt ei tiedetä suunnitteieeko 
hallitus välittömien verojen koroitusta. Tulleista on suuri osa 
kauppasopimuksilla sidottuja. En olisi tiukasti vastustanut hal-
lituksen esitystä, jos samanaiiiaisesti olisi esitetty välittömien 
verojen koroittamista. Esityjisen vastenmielisyytiä lisää se, että 
siitä on suunniteltu pysyväinen laki. Ryhmän taholta olisi esitet-
tävä toivomus välittömien verojen koroittamisesta. 

Reinikainen: Yhtyi Tannerin lausuntoon. 
Rantala: Piti hyvänä v.v. ehdotusta mikäli se koskee lain 

määräaikaisuutta. Parempi olisi, että esitys hylättäisiin. Kannat-
ti Kajalan ehdotusta. 

Lehtokoski: Piti pahana sitä, että hallitus ei saattanut 
asiaa ennakolta ryhmän tietoon. Valtiovarainvaliokunnan meikäläi-
set jäsenet asettuivat esityksen hylkäämisen Kannalle. Kannatti 
Kajalan ehdotusta. 

Tanner: Huomautti että suunniteltuja tullikoroituksia ei 
voi ennakolta saattaa kovin laajojen piirien tietoon, Koska sii-
tä koituisi valtiolle tappiota. 

Kajala: On ikävää, että meidät pannaan aina tapahtuneiden 
tosiasiain eteen. Hyhmän on ryhdistäydyttävä. Peruutukset tuskin 
tuottavat suuria vaikeuksia. Olisi näytettävä, että ryhmä ei tai-
vu kaikkeen. Sellaista kieltä hallitus ymmärtää. 

Keskustelun päätyttyä toimitetussa äänestyksessä Hyväk-
syttiin 50 äänellä 16 ääntä vastaan v.v. ehdotus. 

3 S. # 
m 

Leimaverolain muuttaminen. 
Otettiin käsiteltäväksi ryhmän suhtautuminen hallituksen esi-

tykseen laiksi leimaverolain muuttamisesta, seka valtiovarainvalio-
kunnan ja suuren valiokunnan asiasta antamiin mietinnöihin. f 

Puheenjohtaja Tanner selosti valtiovarainvaliokunnan ja suu-
ren valiokunnan mietintöjen eroa. Valtiovarainvaliokunta ehdottaa, 
että eduskunta hyväksyisi hallituksen esityKsen 9 5sn, jonka mu-
kaan osakeyhtiöiden antamien vapaaosaKkeiden vero alennettaisiin 
nykyisestä 10 ^:sta 6 :̂ :si. Suuri valiokunta ehdottaa 9 §:n pois-
tettavaksi esityKsestä, joten nykyinen vero jäisi voimaan. 

Valmistava valiokunta ehdottaa, että ryhmä kannattaisi hal-
lituksen esityksen hyväksymistä valtiovarainvaliokunnan ehdotta-
massa muodossa. 

Rantala: Oli suuren valioKunnan mietinnön hyväksymisen kan-
nalla. Valtiolla pitäisi olla muita keinoja verottaa yhtiöiden va-
rarahastoja. Tiedustelisin Pekkalalta, joka tosin näyttää poistu-
neen koKouksesta, onko perää tiedossa, että valtio ei saa Värtsi-
lä-yhtymältä hankkeissa olevaa lainaa ellei hallituksen ehdotusta 
hyväksytä. Ehdotti, että ryhmä Kannattaisi suuren valiokunnan mie-
tinnön hyväksymistä. 

Peltonen,M.: Olen suuren valioKunnan mietinnön karmalla. Kan-
natti Rantalan ehdotusta. 

Hiltunen: Puhui valtiovarainvaliokunnan ehdotuKsen hyväksy-
misen puolesta. 

Keskustelun päätyttyä toimitetussa äänestyksessä hyväKsyt- . 
tiin öö äänellä 14 ääntä vastaan v.v. ehdotus. 

Toivomusponnen esittäminen korvauslain muutosesityksen # 
yhteydessä. 

Päätettiin v.v. ehdotuksesta, että korvauslain muutosesi-
tyksen Kolmannen Käsittelyn yhteydessä ryhmän puolesta esitetään 
edusKunnan hyväksyttäväksi toivomusponsi. (Ponnen sanamuoto v.v. 
pöytäkirjassa 12/6-41) 

Ponnen esittää ryhmän puheenjohtaja Tanner. 

5 §. 
EdustaJapalKkiosta annetun lain muuttaminen. 
Otettiin Jälleen käsiteltäväksi ryhmän suhtautuminen halli-

tuksen esitykseen laiksi edustajapalickiosta annetun lain muuttami-
sesta, sekä valtiovarainvaliokunnan asiasta antamaan mietintöön. 
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Tanner: Valtiovarainvaliokunta on hyväicsynyt hallituksen 
esityksen sellaisenaan, joten ryhmän 29/5-41 tekemä päätös ei 
ole tullut huomioonotetuksi. Hallituksen esitys olisi hylättävä 
koska ryhmän kantaa ei ole otettu huomioon. 

Valmistava valiokunta ehdottaa, että ryhmä olisi esityk-
sen hylkäämisen kannalla siinä tapauksessa, jos ryhmän asiassa 
omaksuma kanta ei tule eduskuntakäsittelyssä hyväksytyksi. 

Kulovaara: Kun sain tietooni v.v. kannanoton,käännyin 
suuren valiokunnan eri ryhmien puoleen Ja huomautin, että laki-
esitys saattaa tulla hylätyiksi ellei ryhmämme kanta tule hyväk-
sytyksi. Suuressa valiokunnassa ei kuitenkaan yksikään porvari 
noussut kannattamaan ryhmämme kannanottoa. OiKeusministeri puo-
lusti eduskunnan istunnossa hyvillä perusteilla hallituksen esi-
tystä. Ehdotti, että ryhmä olisi sillä kannalla, että lakia ei 
kannatettaisi hylättäväksi siinäkään tapauksessa, että ryhmän 
omaksuma kanta ei tule hyväiisytyksi. 

Hämäläinen: Puhui niiden edustajain taloudellisesta ase-
masta, joilla ei ole muuta tuloa kuin edustajatoimesta saatu. 
Kannatti Kulovaaran ehdotusta. 

Hiltunen: Valmistavan valiokunnan kannanotto ei ole oi-
kein onnistunut. Ryhmän aixaisempaa päätöstä on koetettava ajaa 
läpi. Jos nyt ÄUitenKin esitys hyväksytään hallituksen esityk-
sen mukaisena, niin syKsyilä voidaan saada icorjausta Helsigissä 
asuvien edustajien päivärahaan. Kannatti Kulovaaran ehdotusta. 

Bryggari: Hallituksen esitys jg..caa edustajat Kahteen ryh-
mään. Jos nyt hallituksen esitys tulee hyväksytyksi, niin helsin-
kiläiset edustajat eivät saa riittävää tuicea päivärahansa Koroi-
tuspyrKimyKselleen. Tässä ryhmässä ei saisi unohtaa toisia edus-
tajatovereita. Valmistavan valioKunnan ehdotus olisi hyväksyt-
tävä. 

Welling: Ryhmän omaksumaa kantaa on ajettava eteenpäin 
kaikella voimalla, mutta jos se ei tule hyväksytyksi, niin sil- -
loin on hyväksyttävä hallituksen esitys. Asiasta ei vielä ole 
eduskunnassa paljon puhuttu. Voi olla, että edustajien palkkio-
kysymykseen palataan uudelleen valtion viran-ja toimenhaltijain 
palkkausKysymyksen yhteydessä. Tuntuisi muodottomalta hylätä 
hallituksen esitys, jos omaa kantaa ei saada hyväksytyKsi. 

Lehtokoski: Tapahtuu ensi kerran, että tässä ryhmässä 
edustajatoverit jaetaan kahtia. On loukkaus niitä edustajia 
kohtaan, jotka jäävät sivuun. Valtion viran- ja toiu.enhalti-

jain palkkoja koroitettaessa ei ole asumapaikkaa otettu huomioon. 
Ryhmää kanta olisi koetettava saada hyväksytyksi. 

Keskustelun päätyttyä päätettiin ensin yksimielisesti, 
että eduskuntakäsittelyssä koetetaan saada ryhmän kanta hyväk-
sytyksi. 

Tämän jälkeen päätettiin kaikilla äänillä(ääniä ei las-
kettu) kuutta ääntä vastaan, että ryhmä kannattaa hallituksen 
esityksen hyväksymistä siinäkin tapauksessa, että sen omaksumaa 
ja valtiovarainvaliokunnan mietintöön liiteyssä vastalauseessa 
esitettyä kantaa ei saada hyväksytyksi. 

6 i. 
Ryhmäkurin tehostaminen. 

Otettiin käsiteltäväksi ryhmäkurin tehostamista koskeva 
asia. 

Esiteltiin valmistavan valiokunnan ehdotus.(Katso v.v. 
pöytäkirjaa 12/ 6-41 § 5.) 

Hyväksyttiin yksimielisesti v.v. ehdotus. 
"Piiskuriksi" valittiin v.v. ehdotuksesta Tolonen. Palkkiok-

si toimestaan hänet vapautetaan jäseniuaksujen suorittamisesta,ku-
ten v.v. ehdotti. 

7 
Sosialidemokraattisen Raittiusliiton kirje. 

Esiteltiin Suomen Sosialidemokraattisen Raittiusliiton 
kirje, jossa pyydetään ryhmää lähettämään edustajansa liiton 
seitsemänteen edustajakokoukseen, joka pidetään Turussa kesä-
kuun 29 ja SO pävinä.(Liite 1) 

Päätettiin ryhmän edustajaksi e.m. kokoukseen valita 
ryhmän jäsen Alpo Lumme. 

V a k yui u d e 

Puheenjohtaja. 

»ihteeri 
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Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän valmistavan valiokunnan 
kokouksesta, Joka pidettiin panKkivaliokunnan huoneessa edus-
kuntatalossa 12 p:nä kesäkuuta 1941. Kokous alkoi kello 18« 
Saapuvilla olivat: Bryggari,Kilpi,Komu,Kulovaara,Lehtokosjti, 
Lepistö,Linna,Peltonen,0.,Reinikainen,Tanner,Tolonen,Welling, 
Wirtanen,Voionmaa Ja Aattela sekä kutsuttuna ryhmän jäsen Hil-
tunen. Puhetta Johti Tanner Ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela, 

1 §. 
Ilmoitusasia. 

• Puheenjohtaja Tanner ilmoitti, että pääministeri Rangell 
tulee tänään ryhmäkokoukseen antamaan ulkopoliittisen selostuksen. 

Merkittiin pöytäkirjaan. 

Tullien koroitus. 
Otettiin käsiteltäväksi ryhmän suhtautuminen hallitiikseen 

esitykcseen laiksi tullien koroittamisesta. 
Hiltunen: Selosti hallituksen esitystä. Hallituksen esi-

tyksen perusteluissa sanotaan, että suurin osa tärKeimiiiistä elin-
tarvikkeista on tullivapaata. Samoin perusteluissa sanotaan,että 
olisi pyrittävä välikäsien voittoa pienentämään. Tähän on kansan-
huoltoministeriön asiantuntija huomauttanut, että ei ole mahdol-
lisuuksia välittäjäpalKkion pienentämiseen. Edelleen hän ilmoitti, 
että Saksasta ja Tanskasta on ostettu sokeria, jonKa hinta on 
Kalliimpi kuin mitä nyt sokerista maicsetaan. Tämä aiheuttaa sen, 
että sokerin hintaa joudutaan nostamaan. Tämän vuoksi on kansan-
huoltoministeriö sillä kannalla, että sokerin tullia ei olisi 
koroitettava. Bensiiniä Käyttää vain valtio, joten sen tullin 
koroittaminen on mitään merkitsemätön toimenpide. Edellä esite-
tystä johtuu, että tullien koroitus todellisesti KosKisi vain 
pientä osaa tavaroita, on nim. vielä huomattava, että eri maiden 
kanssa tehdyt kauppasopimukset sitovat monien tavaroiden tullit.-
Tullien koroittaminen on verraten yksipuolinen verotustoimenpi-
de. Hallitus esittää myös, että laista tulisi pys^väisesti voi-
massa oleva. Puhuja oli sitä mieltä, että hallituü.sen esitys oli-
si hylättävä koska tullien koroituksen aiheuttama tuotto on ver-
raten vähäinen Ja koska tämänlainen verotus on yksipuolista. 
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Tanner: Syntyy aikamoinen soppa^ Jos hallitUKsen esitys hy-
lätään sillä tullien koroitus on tullilain mukaan astunut voimaan 
esityksen antamispäivänä, siis t.k:n 6 p:nä. Jos esitys hylättäi-
siin olisi jo koroitettu osa perityistä tulleista maKsettava takai-
sin. Sokerin tullin koroitus ei merkitse kovin paljoa, sillä soke-
rin kulutus on puristettu alle puolen entisestä määrästään. En ym-
märrä sitä, että tämä esitys pitäisi hylätä. Puhui eräistä muista 
verooicoroituksista, joita eduskunta on hyväksynyt. Puhuja ei vas-
tustanut sitä, että laista tulisi määräaiKainen. 

Lehtokoski: Valtiovarainvaliokunnan meikäläinen valiokunta-
ryhmä on esityksen hylKäämisen kannalla. Kulutusverojen lisäämis-
tä on vastustettava. Ainakin sokeri olisi saatava poistetuksi esi-
tyksestä. Kansa on tyytymätön tullien koroitukseea. 

Bryggari: Veronkoroituitset ovat aina vastenmielisiä. Asia 
olisi saatava yleisemmin tunnetuksi. Mietinnön perusteluissa tai 
vaiKkapa toivomusponnen muodossa olisi saatava lausutuksi, että 

t 

välittömiä veroja on myöskin icoroitettava. 
Reinikainen: Kannatti Bryggarin ehdotusta. Aiica on sellainen, 

että joudutaan nielemään Kovin paljon vastenmielisiäKin asioita. 
Hiltunen: Piti mahdollisena, että välittäjienkin osuutta 

voidaan vähenti^ä. Tähänkin seikkaan olisi valtiovarainvalioKunnan 
mietinnössä kiinnitettävä huomiota. 

Tanner: Selosti toimenpiteitä, joihin on ryhdytty tarKKai-
lemiseicsi ja säannöstelemiseksi. Nämäkin toimenpiteet vähentävät 
välittäjäin voittoa. Niiden, jotka hylkäisivät hallituksen esi-
tyksen, pitäisi osoittaa, mistä saadaan valtiolle tuloja. 

Voionmaa: Yhtyi Bryggarin ehdotukseen. 
Keskustelun päätyttyä päätettiin ryhmäKokouKselle ehdot-

taa, että hallituKseri esitys hyväicsyt täisi in mutta koetettai-
siin saada se niin muutetuksi, että laici olisi vain määräajan 
voimassa, ja että valtiovarainvaliokunnan uiietinnössä koetetaan 
saada lausutuksi, että välittömiä veroja on koroitettava. 

3 §. 
Leimaverolain muuttaminen. 

Otettiin käsiteltäväksi ryhmän suhtautuminen hallituksen 
esitykseen laiksi leimaverolain muuttamisesta, sekä valtiovarain-
valiokunnan ja suuren valiokunnan asiasta antamiin mietinnöihin. 

Tanner: Suuri valiokunta on poikennut hallituksen ja valtio-
varainvaliokunnan ehdotuksesta siinä, että se on hyljännyt esi-

p 

Liite 1 v.v. pöytäkirjaan 12/6-41. 

S o s i a l i d e m o k r a a t t i s e n i u o l u e e r j 
JS d u s k u n t a r h u 

t 

Oheisena lahetä:u:ae Lcaksoiskappaleer] oosiaaliminiöteriöön Jä-
tetystä paikankoroitusanomukae&tanirne, toivoen TeidLn taholtanne saa-
vaiu :e kii:e:>sti kaipsaniaamue tukes aäian hoita.nisessa. 

PCir.jeiauSbU olevien perustelujen lisiksi vielä esit-
tää seurcavaa: 

Vaikkakin mjy-önnäm. .e kouluopinnoille niiden ansaitsenan arvon, 
eM,T.e voi niin pitkuiie, ettu opiskelu aeikuUisii^oppiUitoic-

siEEs nostaisi oppilg.n sosiealiaebsa ajattelussa niin peljon itseopis-
.leiijpo kor!ceaT.:;alle, kuin lickaero aimnattientarlcastuksessa sanaa tjt-
t^ tekevän piiritarkastajan Ja työlUstartosteJen välillä edellyttäisi. 
^roLan on Ö9. .GC-27. CG0=.2. OCC. Kuten kirjelmastä-r:s my.skin n.kyy, tun-
nusta-rne o^c vajovaisuute r.e, mutta haluarnn.e korostaa sita, että olot 
JS pohja, jolta e ole.„.fte lähteneet, ovat pokGittaneet itse kunkin pe-

. rehty;,-än yhteiskunnalliseen ajatteluun. Erilaisissa yhteiskunnallisis-
se riennoissa, seura- ja yhdistystoiminnassa olemme saaneet vapaan kan-
sauvalistustyön vainiolla aauentaa Juuri tycBSUmae tarvitse.iia..;ae yleis-
tietoja sinu aikana, kuin oppilaitoksissa on esimiehilleaTie Jaettu, tär-
keitä teoreettisia tietoja sangen suuren vahetman turiceSu tietomäärän 
Iisaksi. Meidän koululaitoksestaauei^n on useissa eri yhteyksissä arvo-
valtaisellakin taholla myönnetty puuttuvan kosketus' elävään elämään ja 
mukautu-iskyky noudatta"aan sen tarpeita. Kun nuin on sellaisiinkin aloi 
hin nähden, joita varten on olemassa erikoisoppilaitokset, niin miten ' 
suuri voikaan puutteellisuus olla kysyayksen ollessa alasta, jolle ei 
varsinaista kouluutusta anneta. Tietääkse .;,:e ei insinl.rien kculuutuk-
sessa sosiaaliseen kasvatukseen huomiota kiinnitetä. Muutoinkaan ei sil-
lä taholla asiaan ole erikoisempaa mieltkiintoa havaittavissa, sttä tas-
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sa kohden v s i l i t s e e hyvinkin s i ;ur i p u u t e , saadaan kciytannobsa v a l i t e t -

tavan use in t o d e t a . As i ano r . a i s e i l a t a h o i i a k i n tl^uia puute j o / t u n n u s t e -

teen ö i e l l l i t u u l l a , mutta iLniö jiiii v i e l ä kovin h a r v i n a i s e k s i . 

iüdella olevaa e i ole e s i t e t t y suinkaan mitenkään h a l v e n t a v a s s a 

• .aielessa, Vö^n t a r k o i t u k s e l l a o s o i t t a a t o s i a s i a t o ikeassa s u h t e e s s a . 

T e o l l i s u u d e s s a s a a t t a a t e o r e e t t i s t a k o u l u u t u s t a v a i l l a o l eva , 

a l an sa hyvin Via l i i t seva t y ö n j o h t a j a a n s a i t a yhtu p a l j o n ja ene'amankin 

kuin i n s i n ü ü r i . Virka-aser:;a e i myöskään ole s i d o t t u m ä ä r ä t t y i h i n koulua-

t o d i s t u k s i i n . Mei l lä e i ase'̂ '.aTiZie vuoksi ole m a h d o l l i s u u t t a p ä ä s t ä m i l -

lään t avo in kykyjai:.. le o so i t t amaan , mutta mei tä e i suinkaan p e l o i t t a i s i 

o t t aa kuunnettavakseriinie l i s ä ä v e l v o l l i s u u k s i a j a v a s t u u t a - s u u r t a k i n . « 

Y h t e i s k u n n a l l a e r'.me myöskään n ä k i s i mitään menettämisen vaa raa sen inyon-

t c j r i s e s s ä , s i l l ä toim.intaT.::.ehan joka t apauksessa p i t ä i s i t apah tua l ak i en 

r a j o i s s a , l i t t ä työsara 11a..luie o l i s i h y ö d y l l i s t ä t y o t u r i i t t ä m i i n suurem-

mal l ek in j o u k o l l e , on a ivan varma, mutta e n s i k s i p i t ä i s i tcayttaä mah-

dollisir:i...an t e h o k k a a s t i j c o l e v a t työvoimat ja maksaa t e h d y s t ä t y ö s t ä 

pa lkka , joka o l i s i o ikeassa s u h t e e s s a t o i s t e n saman tyun t e k i j u i n p a l k -

kaan. Shdottfii ".aT/'.e GOf̂  p i i r i t a r t a s t a j ä i n p a l k a s t a pidämme e s i t t a m i l l ä m -

r.:e ¡ -e rus te i 11a hyvin k o h t u u l l i s e n a . 

2 t t e i t y ö v ä e l l e j a koko y h t e i s k u n . i a l l e n i i n t ä r k e ä t ä s a a v u t u s t a , 

kuin a> : r i c t t i en ta rkas tuksen tayaeii täminen t y o l a i s t a r k a s t a j a k u n n a l l e , me-

n e t e t t ä i s i , j o t a v i s s i l l ä " tahol la on v a k a v a s t i s u u n i . i t e l t u , o l i s i t o i -

v o t t a v a a ' . l ihdol l is iar ían tehokkaan valvonnan j ä r j e s t ä m i n e n t a h o l t a n n e , 

voidaksenne s u u n n i t e l l e j ä r j e s t e l m ä n ede l l e en k e h i t t ä m i s t ä , mihin nähden 

o l i s i runsac-Ltikin to ivomisen v a r a a . T a r v i t t a e s s a olemme t a s s a t a r k o i -

tukses'i:a a ina va lmi i t a v u s t a .acn k a i k i n t a v o i n . 

Toukokuulla 1941. 
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Kuten jo aikalseinnin Sosiaaliministeriölle lahettämis-
sär^e kirjelmissä -viimeksi keväällä 1939- olerane selostaneet, 
on aninattientarkastukisen työläistarkastajain palkka ollut aina 
hyvin heikko, kun otetaan huomioon työn laatu ja ne olosuhteet, 
joissa sitä suoritetaan. 

Kysymyksessä oleva työ on valtaosaltaan kasvatustyötä ja 
luonteeltaan tavallisesti niin vaikeasti suoritettavaa, että 
voidaan sanoa kahdessa tapauksessa kolmesta olevan kysymyksessä 
suuremman tai piehemnän taisteluni joka vaatii hyvää henkistä 
kuntoa ja vireyttä. Useimmitenhan juuri meidän hoidettavaksemme 
jätetään m.m. arkaluontoiset valitusasiat, joiden hoitamisessa 
vaaditaan äärimmäisen"suurta varovaisuutta -valittajan suojaa-
miseksi rankaisutoimenpiteiltä- huolellisuutta ja asiantunte-
musta. Selvää on, että tämänluontoinen työ on hyvin kuluttavaa 
ja rasittavaa ja vaatisi sen vuoksi niin riittävän toimeentu-
lon tekijälleen, että talousasiat voisi siedettävästi hoitaa 

M» «• < 
painamatta elämää aivan alkeellisimmalle tasolle. Minkälaisia 

•i 
mahdollisuuksia meille maksetut palkat ovat tarjonneet, selvin-
nee osaksi seuraavasta (hinnat ennen sotaa): 

Ruoka (3-5.hengen perhe) 900-1000 mk/kk. 
Asunto, 2 h ja keittiö 80C-1000 " 
Vaatetus .4000:12 = 
Verot 

n. 

Vakuutusmaks ut 

340 
200 

200 

ir 

!f 

•-Pi. 
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•:ihteen3ä 2740 mk/kk. 



nm 
f. 

;} r. 
jii 
lii.riS II 
f 

ilf; 
M 

I ! 

"K 

m 
iS .i • 

M 
ii 

Kun pemspa lkka on 2250 mk/kk., syntyy v a j a u s t a jo a ivan 

mmtamissa vUlttämättömyysmenolaaa. L i s ä t t ä e s s ä v i e l ä l a s t e n 

koulumaksut, t e rveydenho i to - , v i r k i s t y s - (kesäloma), sanoma-

l e h t i - ja k i r j a l l i s u u s - y.m. kus tannukse t , nousee sum a u s e a l l a 

s a d a l l a markal la kuukaudessa , . e ikä s i l t i suinkaan voida puhua 

mistään kohtuu l l i suuden r a j o j e n y l i t t ä m i s e s t ä . Velkaantumisen 

v ä l t t ä m i s e k s i on e l i n t a s o a la i i tenkin t ä y t y n y t painaa e s i t e t t y ä 

alemjnaksi, m i s t ä i l m e i s e s t i on o l l u t seurauksena työn s u o r i t t a -

j a i n y l e i s e n tason - n i i n h e n k i s e s t i kuin u l k o n a i s e s t i k i n - a l e n e -

minen, mikä e i voi o l l a h a i t a l l i s e s t i va iku t t ama t t a työ tehoon. 

Miten s u u r i tappio t ä t e n a iheutuu n i i l l e , jo iden a s i a a meidät 

on a s e t e t t u palvelemaan, e i ole numeroin t o d i s t e t t a v i s s a , mutta 

k ä s i t e t t ä n e e tämä ilman enempiä s e l i t y k s i ä . 

Käsityksen-jne mukaan ovat y leensä k a l k i l l e ammat t ien tarkas-

t a j i l l e maksetut pa lka t a ina o l l e e t h e i k k o j a , mutta samalla on 
« 

aivan e r i k o i s e s t i huomiom:.:e k i i n t y n y t v a l l i t s e v a a n suureen epä-

t a s a i s u u t e e n täTiiän virkakunnan^ e r i ryhriiien pa lkkauksessa , mikä 

ilmenee s e u r a a v i s t a t a u l u k o i s t a : 
1. 

Vuosi 

1924 

1927 

1928 

1930 

1939 

/oev 
9 0 -

70 -

JO 
/o 

Vuosipalkka 

P i i r i t a r k a s t . T y ö l ä i s t a r k a s t t 

4B.0C0:-

48 .000 : -

52 .500: -

52 .500: -

69 .000 : -

2 1 . 0 0 0 : -

25 .500 : -

25 .500 : -

27 ,000 : -

27 .000 : -

43,75 

53,10 

4B,60 

51,40 

39,10 

-1.— 
1924 -27 -28 -30 -39 ehdotus 

3 . T ä y s i l l ä i k ä k o r o i t u k s i l l a ovat p a l k a t : 

P i i r i t a r k a s t . ' i V ö l ä i s t a r k a s t . 

59 .000: -

+ 15'^ 10 .350: -

27 .000 : -

+ 16 ^̂  4 . 3 2 0 : -

Yht . 79 .350 ; - 31 .320 : -

4 . Alemiv.an palkkausluokan a ] ) u l a i s t a r k a s t a j a n ( i n a i n ö ö r i ) 

palkka on h e t i (ensi vuodesta) mk 57 .000: -

16 vuo t t a p a l v e l l e e n t y ö l ä l s t a r k a s t a j a n " 31 .320 : -

e l l 54,9 i e i e l l i s e s t ä . 

Annamme täyden tunnustuksen s u o r i t e t u i l l e o p i n n o i l l e ja t u t -
» 

k l n n o i l l e , samalla kuin myönnämme oman vajavaisuutemme, mutta kun 

on kysymys nimen omaan j u u r i ammat t i en ta rkas t a j an t e h t ä v i s t ä , roh-

kenemme uskoa meidän elämän koulussa hank/.imiemme raskaiden koke-

mukslen merki tsevän myöskin n i i n p a l j o n oppi la l toks i s - sa h a n k i t t u -

jen t i e t o j e n r i n n a l l a , e t t ä ero p a o i s s a e i tunnu oli® uden ja koh-

tuuden m u k a i s e l l e . S i t ä p a i t s i on joukossamme m.m. t e k n i l l i s e n . 

koulun k u r s s i n s u o r i t t a n e i t a , j o i l l e e i kou luop in to ja l a s k e t a mik-

s ikään a n s i o k s i . 

Lukuun o t t ama t t a h ö y r j r k a t t i l a l n t a r k a s t u s t a , j o t a e i v ä t suo-

r i t a ka lkk i i n s i n ö ö r i t k ä ä n , on v a r s i n a i n e n t a r k a s t u s t o i m i n t a a i -

van samanluontois ta k a l k i s s a e r i a rvo- ja pa lkkaus luokissa t o i -

m i v i l l a . Tarkastusmatkat suoritamme y k s i n , j o l l o i n joudumme k a i k -

k i e s i i n t u l e v a t a s i a t hoitamaan t ä y s i n i t s e n ä i s e s t i . P i i r i t a r -

k a s t a j a t k y l l ä h o i t a v a t tehtävämme valvonnan, mutta samoinhan on 

a s i a a p u l a i s t a r k a s t a j i i n nähden. 

Suurirrnal le tuntuu ero p a l k o i s s a , kun ve r r a t aan vas ta n imi-

t e t t y ä a p u l a i s t a r k a s t a j a a ja 16 vuot ta p a l v e l l u t t a t y ö l ä l s t a r k a s -

t a j a a , joka e i enään mitään k o r o i t u k s i a saa (ks . t a u l u 4 ) . Luu-

llslmjne 16 vuoden kokemuksen k ä y t ä n n ö l l i s e s s ä työssä m.erkitsevän 
» 

t o k i enemmän v a s t a - a l k a j a n r i n n a l l a . 

Omitu is in ta koko a s i a s s a on, e t t ä saman a i k a i s e s t i , kun mei-

dän l u u l i s i vuosien ku luessa työssämme keh i t t yneen ja edis t j ineen, 

o s o i t t a a k e h i t y s palkkauksessa päin v a s t a i s t a , kuten t a u l u k o i s t a 

1 ja 2 i lmenee. 

HohlceneEime ku i t enk in j ä l l e e n p^T^ää asiam:-':e o t e t t a v a k s i kä -

s i t t e l y n a l a i s e k s i palkkaukseen nähden ja -huor:ioon o t t a e n työn 

laadun, joka a inoas taan osaks i v a a t i i t e k i j ä l t ä ä n t e o r e e t t i s i a 

t i e t o j a - ehdotamme sen k o r o i t e t t a v a k s i 60 %:n p i i r i t a r k a s t a j ä i n 

p e r u s p a l k a s t a . Vain t ä t e n menete l len t u l l a a n tu leva isuudessa k . o . 

v i r k o i h i n saamaan pä t ev i ä h o i t a j i a ja t y ö l ä i s tarkan ta jalcunnan t a -

so nousemaan, minkä me k e r n a a s t i myönnämme olevan kor jauksen t a r -

p e e s s a . Puoleistamme olemme va lmi i t vas taan ottamaan suurerrjnan vas-

tuiin ja enenv ••'n v e l v o l l i s u u k s i a , kun s i i h e n vain annetaan mahdol-

l i s u u s , voidaksemr.e parermin t ä y t t ä ä paikkamme yhteiskunnan p a l -
ve lukses sa . 

Toukokuulla 1941. 
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Ammattientarkastuksen työläistarkastajat 

Jakelu: Sosiaaliministeriö 
Sos ialidenokraattinen ecluslmntarylimä 

«P 
• «ivms*' 

Liite g v.v. pöytäkirjaa H^klaa iyiTMa^Ali t/tn r.y. 
5 o ic 1 a • 

aan 12/6-41. mift 2i/5 

sumxi SMlallUMlcraattlttA fusIimm 
i i i i s l c m n t a r y ) i » & 
a f 1 i 1 ft t 1 f 

l«l[laa 8ti*tM xyiväanytuils t/s r*y:a l[«k«u]cMt-
•a 18 p;nä tau]c«kuuta m i päätattlln kilulttää 8«s-Ara MuiKuata-
lyhMkn Hiomilta sauraaTaam: 

j« plAaaaän ajan an ybaiityksana J&ianlitin 
keaicutttetsa t&erättinyt laTattaauutta Suanaa Btuakunnan H/välcaya&t» 
niin aanatusta î aittaukaalllaaata ajaa ta JantuTatt f attalal tiirikal-
laan an t&nä tallat asllla nyt nyTlksytya valtalain yHtayaeat&̂ liai* 
Aitta laki )nm kalklata talTalstaue huallaatta tuli byväl[iytty&, 
la]acapykällnaan»ynnä Mullta» tyiv&astin Kannalta ayrlnkla arvaluttatll-
ta kantiltaan* 

Saaala naluaaaa arlkalaestl painattaa äänaatyk-
slstä palsaaallelta eauttaJla.Haiaän tulisi käslttftäksaaaa nykyl-
ainkin» kai kas ta liusllaatta»Bul8taa alaranaa kansaa valltsaala aa 
Austajlajatka ovat vastuussa takaalslstiäa Ja taksaättä J&tt&al-
slstäin valltalJolllaan.YlidlstyksaaBa tolvaa vastalauuiassa ryluiän 
toimivan Jantatähtsnään tyaväanlualcan adut Ja kanaaa v&n&väklaan 
aaan paraamat aläalsenaahaalllsuutat. 

liTsklan sas-taa TyiväanyiiAlstyksan pualaata: 

puhaanjantaja sihtaarl 
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tyksen osakeyhtiöiden antamien n.s. llmalsosakKelaen veron alen- . 
tamlsesta 10 ̂ :sta 6 %i3i. Tämä asla on ollut eri vaiheissa esil-
lä eduskunnassa. Vuonna 1927 antoi hallitus, jonka pääministerinä 
olin, eduskunnalle esityksen k.o. osakkeiden veron alentamisesta. 
Vero alennettiin silloin 2 ̂ :si. Toimenpide oli silloin, koska 
rahan arvo oli alentunut, ajankohtainen. Vuonna 1937, Jolloin 
olin valtiovarainministerinä, antoi hallitus esityksen k.o. osak-
keiden veron koroittamisesta 10 Tämäkin toimenpide oli 
silloin perusteltu ja ajankohtainen. Tälläkin kerralla olisi hy-
väksyttävä tässä kohdassa hallituitsen esitys. 

Aattela: Selosti asian käsittelyä vaitiovarainvalioicun-
nassa ja sen asianomaisessa jaostossa. Yhtyi Tannerin kannanottoon. 

Bryggari: Tuntuu oudolta, että yhtiöiden vapaaosakKeista 
suoritettavaa veroa alennettaisiin. Esityksestä olisi 9 § pois-
tettava, kuten suuri valiokunta ehdottaa. 

Welling: Yhtyi Bryggarin lausuntoon. Eräät yhtiöt, m.m. 
Värtsilä-yhtymä, ovat koonneet suuria rahastoja. Niihin olisi 
käytävä Käsiksi eri lain perusteella. Rahastoja olisi tehokkaasti 
verotettava. 

Hiltunen: Esitti tietoja kuinna paljon valtiolla on ol-
lut eri vuosina tuloja vapaaosakkeiden verotuksesta. Verotulot 
ovat viime vuosina alentuneet Ja nykyään joKseemcin vähäisiksi 
kcäyneet. Oli hallituksen esityksen hyväKsymisen kannalla. 

Kesicustelun päätyttyä päätettiin kalkilla äänillä kol-
mea ääntä vastaan, että ryhmälle ehdotetaan, että se kannattai-
si hallituksen esityksen hyväKsymistä valtiovarainvalioKunnan 
ehdottamassa muodossa. Kolme Jäsentä oli suuren valiokunnan mie-
tinnön hyväksymisen kannalla. 
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Toivomusponnen esittäminen Korvauslain muutosesityk-

sen yhteydessä. 
Päätettiin ryhmäKOkouKselle ehdottaa, että korvauslain 

muutosesityksen kolmannen käsittelyn yhteydessä ryhmän puolesta 
esitettäisiin eduskunnan hyväksyttäväksi seuraava toivomusponsi: 

"että eduskunta päättäisi kehoittaa hallitusta antamaan 
eduskunnalle esityksen alueluovutuksen johdosta menetetyn omai-
suuden korvaamiseen tarvittavien varojen sekä aikaisemmin pääte-
tyn varojenhankintaohjelman välillä syntyvän vajauksen täyttämi-
sestä omaisuutta verottamalla." 

Ponnen esittäisi ryhmän puheenjohtaja Tanner. 

j. 
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5 §. 
Ryhmäkurlri tehostaminen. 

Otettiin jälleen käsiteltäväKsi v.v, kokouKsessa 29/5 esil-
lä ollut kysymys ryhmäkurin tehostamisesta. 

Esiteltiin puheenjohtajan valmistama ehdotus kurinpitoimenpiteiksi. 
Puheenjohtajan ehdotus oli seuraava: 

1. Eduskunnan istunnot. 
• Ryhmän jäsenten on poikKeuksetta kaikicien oltava läsnä eduskunnan 

istunnoissa. 
Pätevän esteen sattuessa voi ryhmä tai kiireellisissä tapauksissa 

valmistusvaliokunta tai erittäin kiireellisissä tapauksissa molemmat 
puheenjohtajat yhteisesti antaa poissaololuvan. 

2. Erikoisvaliokuntien ja suuren valiokunnan istunnot» 
Saapuvillaolo näissäkin välttämätön. Poissaolo vain siinä ta-

pauksessa salittu,' että jäsen hankkii varamiehen tilalleen. 
5. Ryhmän KokouKset. 
Saapuvillaolo välttämätön. Poissaollessa on este ilmoitettava. 
4. Seuraus luvatta poissaolosta. 
a) Poissaolo eduskunnan istunnoista: 
Asianomaisille piiritoimikunnille lähetetään istuntoitauden 

lopussa luettelo icaikicien piirin jäsenten luvatta tapahtuneista pois-
saoloista. 

Eduskunnassa tapahtuvista äänestyksistä poissaolosta julkais-
taan jatkuvasti uutisia puoluelehdissä. 

b) Poissaolo valiokunnista: 
Niistä annetaan tiedoitus piiritoimikunnille samoinKuin Koh-

dassa a. 
c) Poissaolo ryhmän kokouksista: 
Poissaoloista ilmoitetaan piiritoimikunnille samoinkuin koh-

dassa a. 
d) Ryhuiälle valitaan "piiskuri", joka valvoo mahdolliset 

poissaolot ja suorittaa näistä aiheutuvat toimenpiteet." 
Tolonen: Olen eduskunnan pöytäkirjojen perusteella koonnut 

tilastoa ryhiiiän jäsenten poissaoloista edusKunnan istunnoista. Esit-
ti tietoja eräiden jäsenten poissaoloista. VaiKka poissaoloja on-
kin suhteellisen paljon, niin tahallisia poissaoloja on vähän. Huo-
mrutti, että maatalousvaliokunta on suunnitellut matkalle lähtöä, 
joten sanottuun valiokuntaan kuuluvat ryhmän jäsenet joutuvat ole-

maan jonkin aikaa poissa eduskunnan istunnoista. Puhuja yhtyi 
Tannerin ehdotukseen^ mutta rankaisutoimenpiteisiin pitäisi li-
sätä pieni sakonuhka. Ehdotti, että piiskurille maksettaisiin 
palkkiota toimestaan. 

Keskustelun päätyttyä päätettiin rynxiiäkokoukselle 
ehdottaa, että ryhmä hyväksyisi Tannerin ehdotuksen, että"piis-
kurille"annettaisiin palkkioksi vapautus ryhmän jäsenmaksujen 
suorittamisesta, ja että "piiskuriksi»' valittaisiin Tolonen. 

6 5. 
Eduskunnan koossaolo. 

Keskusteltiin eduskunnan koossaolosta. 

Bryggarl: Poliittisen aseman kriitillisyyden vuoksi 
ei eduskunnan nyt pitäisi hajaantua. Ehdotti, että eduskunnan pu-
hemiesneuvostossa oleville ryhmän jäsenille annettaisiin neuvo, 
että heidän olisi toimittava siihen suuntaan, että eduskunta ei 
nyt hajaantuisi vaan jatkaisi koossaoloaan. 

Keskustelun päätyttyä päätettiin asian käsittely siir-
tää seuraavaan viikkoon. 

7 §. 
Kirjelmiä. 

Esiteltiin työläisaiiimattitarkastajain ryhmälle lähet-
tämä kirjelmä, jossa kosketellaan työläistarkastajain palkkaus-
kysymystä. (Liite 1 ja 2) 

Merkittiin saapuneeivsi. 

Esiteltiin Nokian ty;n lähettämä kirjelmä.vLiite 
Merkittiin saa],uneeksi. 

V a k d e k/s 1 : 

Puheenjohtaj 

Sihteeri. 
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Sosialidemokraattisen EdusKuntaryhmän valmistavan valiokunnan Jä-
senten ja työväen kesicusjärjestöjen edustajien yhteisestä Kokouk-
sesta, joka pidettiin Helsingissä Osl, Elannon hallintoneuvoston 
huoneustossa 19 p:nä kesäkuuta 1941. Kokous alkoi kello 19. Saa-
puvilla olivat: ryhmän valmistavasta valioKunnasta: V.Voionmaa, 
J.Tolonen,J.Lonkainen,P.Salmenoja,A.Wirtanen,0.Reinikainen,J.Lin-
na, V.Komu, O.Peltonen, A«Lehtokoski,V.HakKila,T.Brygfeari,M. Lepistö, 
Y.Welling ja H.Aattela; puoluetoimikunnasta: V.Tanner,V.Salovaa-
ra,A. Aaltonen,G.Andersson,J.Keto,R.Paasio Ja S.-K.Kilpi; SAK:n 
työvaliokunnasta: E.Vuori,J.Tuominen,V.Viitanen,K.Fagerholm,U.Nur-
minen , J . Kivis tö , A . Sumu , A . Häl 1 st röm , B • Air oi a , J . Hakul inen , N . Vällär i , 
Y.Rantala ja E.Härmä; hallituksen jäseninä: M.Pekkala ja T.Salmio; 
Sosialidemokraattisesta TyöläisnuorIsoliitosta S.Manninen;ryhmästä 
O.Hiltunen; puoluetoimistosta M.Nevalainen ja Suomen Sosialidemo-
Kraatti-lehden toimituksesta A.Airisto. Puheenjohtajana toimi 
Väinö Tanner ja pöytäKirjan Kirjoitti Hugo Aattela. 

1 S. 
Kokouksen avaus. 

Kokouksen avauksen toimitti puoluetoimikunnan puolesta 
V. Salovaara, mainiten mm, että nykyisen valtiollisen asemamme 
vuoKsi on pidetty tarpeellisena järjestää tämä kokous, jotta voi-
daan vaihtaa mielipiteitä ja päättää mahdollisista yhteisistä toi-
menpiteistä. 

ii 
ii s !! i 
• i 

... i 

f, 

; i 

li 
• h 
•il 

• 

2 ^ 
Puheeniohta.1 an ia sihteerin valinta. 

KokouKsen puheenjohtajaksi valittiin Salovaaran endotuk-
sesta yksimielisesti Väinö Tanner ja sihteeriksi samoin Salovaa-
ran ehdotuksesta Hugo Aattela. 

ö §. 
Maamme i^oliittinen Ja taloudellinen asema nykyhetkellä. 
Piiheenjohtaja luovutti ensimmäisen puheenvuoron ministeri 

Pekkalalle, joka lausui: 
"Nykyistä ulkopoliittista tilannettaiune on katseltava nii-

den tapahtumien taustaa vastuan, jotka liittyvät Neuvosto-Venäjän 
Hyökkäykseen maahamme, käytyyn sotaan ja sen seurauksiin sekä meil-
le asettamiin tehtäviin. 
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Syksyllä 1929 oli sekä työväen että porvariston piirissä nii-
täkin,. jotka katsoivat, että Suomen Ja Neuvosto-Venäjän välisiä neu-
votteluja ei ollut päästettävä konfliktiin s,o. sotaan asti, vaan oli 
annettava mfthdollisuuden mukaan perään ja suostuttava venäläisten vii-
meisimpiin vaatimuksiin, koska tiedossa oli, että me joutuisimme yk-
sin kamppailemaan epätasaisessa taistelussa Neuvosto-Venäjän Kanssa, 
jonka taistelun lopputuloksestakaan ei tietenkään voinut olla epäsel-
vyyttä. Ei voitane Kieltää sitä, että vastuunalaisissa piireissä koe-
tettiin hoitaa neuvotteluja maan etuja silmälläpitäen, mutta siinä 
suhteessa laskettiin väärin, ettei uskottu Neuvosto-Venäjän hyökkää-
vän, vaikka sopimukseen ei päästäisikään* Antamatta edes ulttimaat-
tumia se kuitemtin hyöKKäsi, vieläpä tekosyillä hyökkäystään perus-
tellen, ja tämä hyökkäys teki Suomen kansasta silmänräpäyksessä yk-
simielisen kansan, kuten sodan käynti selvästi osoitti. En halua näi-
hin asioihin tämän jälkeen puuttua, totean vain, että me menetimme 
katkeran taisteliin ja kärsimysten jälkeen sodan ja meille saneltiin 
pakkorauha, jonka Suomen kansa masentunein mielin, mutta varmastikin 
salattua kiukkua pidättäen otti vastaan. Sen johdosta, ettei tehdys-
sä rauhassa enää Neuvosto-Venäjän taholla tyydyttykään niihin maa-
alueisiin ja tukikohtiin, joita sotilaalliselta s.o, Leningradin puo-
lustuksen Kiiiinalta pidettiin tärkeinä, vaan vaadittiin maakappalei-
ta myös Kuusamosta,Sallasta ja Petsamosta seKä lisäksi vielä raken-
nettavaksi Sailan-Kemljärven rata, tuli yleiseKSi käsitykseksi,että 
Neuvosto-Venäjällä olikin pitemmälle meneviä tarkoituKsla Suomeen 
nähden. Rauhaa seuranneet toimenpiteet Neuvosto-Venäjän taholta: 
rajaloukKaukset ja -kahakat, rajalinjan vetäminen m.m. niin, että 
arvokas Enso-vastoin venäläisten taholta ensin annettuja tietoja-
jäi toiselle puolen, vaatimukset erinäisen kone- y.m. irtaimiston 
sekä rautatiekaluston palauttamisesta luovutetulle alueelle,suuriin 
summiin nousevat korvausvaatimuKset hävitetyistä tehdas- y.m. lai-
toksista ja varastoista,läpikulkuliikenne Hankoon,mistä rauhanso-
pimuksen yhteydessä el ollut mitään puhetta,Petsamon nikkeli y.m., 
ovat olleet omiaan lisäämään katkeraa mielialaa Neuvosto-Venäjää 
vastaan. Se klihoitus,jota niin hyvin Moskovan kuin PetrosKoinkin 
radiossa on Suomea vastaan harjoitettu seKä n.s. Neuvosto-Venäjän 
ystävyydenseuran järjestämät mellaKat ovat ärsyttävästi vaikutta-
neet Suomen kansan pääosan mielipiteisiin. Nämä tällaiset tosia-
siat ovat olleet omiaan muokkaamaan laajojen piirien mielipiteet 
Neuvosto-Venäjästä siinä määrin vihamielisiksi, että -vallankin 
kun otetaan huomioon nelisensataatuhatta karjalaista- on alettu 

katsella,mistä voitaisiin saada apua kohtuuttomia vaatimuksia vas-
taan ja kosKemattomuutemme puolustamiseksi. Ja silloin ovat kat-
seet kääntyneet sekä etelään, Saksaan, että länteen,lähinnä Ruot-
siin. 

Tällaista taustaa vastaan on tarkastettava niitä 
tapahtumia ja toimia, jolta viime aikoina on esiintynyt. Taustaa 
ei ole voinut muuttaa se seikka, että Suomen ja Neuvosto-Venäjän 
välillä solmittiin kauppasopimus ja että molemmilla puolilla näyt-
ti yhteen aikaan olevan pyrKlmystä sekä taloudelliseen että si-
vistykselliseen kanssakäymiseen, josta kuitenkaan ei ole tullut 
mitään. El myöskään sieltä tullut kauppasoplmuKsessa edellytet-
tyä viljamäärää. Sitävastoin on vuorovaikutus Suomen ja Saksan 
välillä kaiken aikaa ollut erittäin vilkasta. Jo heti rauhanteon 
jälkeen Järjestettiin täällä yksityisten,jo ennestään saksalais-
ystävällisten piirien taholta kiinteä yhteys Saksaan. Siellä kä-
vi nuorta ja vanhempaa väkeä milloin talous-,milloin sivistyssuh-
teita ylläpitääkseen ja milloin mitäkin suhteita lujittaakseen, 
joista ei ainakaan minulla ole aivan tarkkoja tietoja.Myöskin so-
tilashenkilöltä on Saksassa käynyt ahkeraan. Virallinen ulkopo-
liittinen johtoiume, joKa aluksi oli otteissaan hyvin varovainen 
joka taholle, koettaen ylläpitää ystävällisiä suhteita myös Neu-
vosto-Venäjään, on kaiKen aikaa ollut erittäin läheisessä yhteis-
työssä SaKsan•täkäläisen lähetysten kanssa, vieläpä erinäisistä 
nimitysasioistakin sen kanssa neuvotellen. Tällaisesta ulKopoli-
tiiKasta on ollut myös näkyviä seurauksia: Saksan kanssa on teh-
ty varsin laajasuuntainen kauppasopimus, täällä on järjestetty 
kirja-ja messunäyttelyt, jotapaitsi Suomi on ottanut osaa messui-
hin Saksassa, saksalaiselle sotaväelle on myöimetty kauttakulku-
lupa Norjaan, Saksan aloitteesta on täällä värvätty nuoria mie-
hiä Saksan armeijan kasvatettaviksi,Saksan toivomuksesta on Puo-
lan lähetystö täällä lakkautettu. Saksan painostuksesta on edus-
kuntakyselyyn, joka oli järjestetty ulkoasiainministeriöstä kä-
sin ja joka kosici kansainliitosta eroamista,vastattu kaikille tun-
netulla tavalla j.n.e., jotapaitsi mitä moninaisimmilla aloilla 
Suomesta käsin on harjoitettu hyvin vilkasta yhteistoimintaa Sak-
san kanssa. Tämän lisäksi on näinä päivinä saapunut maahamme sak-
salaista sotaväkeä verraten suuri määrä, jommoista el tiettävästi 
alkuperäisessä sopimuksessa ole edellytetty, sekä sotavälineitä 
ja tarpeita. Sotaväki näyttääkin jäävän maahan määrätyille pai-
koille, samallakuin omassa maassamme pantiin alkuion ensin oslt-
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täinen ja nyttemmin täydellinen iaobilisatio,miKä Kulkee kertaushar-
joitusten nimellä. Virallisesti ilinoitetaan tämä varotoimenpiteeksi, 
koska odotetaan Saksan ja Neuvosto-Venäjän välillä pian puhkeavan 
sodan ja koska silloin on vaara olemassa, että venäläiset hyökkää-
vät maahamme• 

Siitä,mitä edellä olen esittänyt käy selville, että 
olemme nyt asiallisesti samoilla linjoilla akselin kanssa. On luon-
nollista, ettei tällainen orientoituminen ole jäänyt huomaamatta 
anglosaksilaisen maailman puolella eikä myöskään Ruotsissa. Englan-
ti on jo kieltänyt navycertit ja pidättänyt Atlantilla olevat tava-
roita täynnä olevat laivamme, 2-S lukuunottamatta, jotka ovat pääs-
seet Petsamoon. Huolimatta siitä, että niin hyvin eräissä arvoval-
taisissa englantilaisissa sanomalehdissa kuten m.m. Timeseissä, se-
kä sieltä tulleissa raporteissa kirjoitetäänkin, ettei englantilais-
ten mieliala meitä kohtaan ole vihamielinen, näyttää kuitenkin sel-
vältä, että meidän luisumisemme akselin syliin ennen pitkää vaikut-
taa ratkaisevastiKin Englannin yleise.en mielipiteeseen meille epä-
edullisella tavalla. Sama on laita Amerikan, josta olemme saaneet 
sekä luottoa että tavaraa ynnä suuret määrät ilmaista avustusta se-
kä rahassa että tavarassa. RuotsiKin näyttää poliittisesti meihin 
viime aikoina viilentyneen ja jokatapauKsessa se on, huolimatta 
m.m. myöntämästään saksalaisen sotaväen lapiiculkuoikeudesta eräi-
siin muihin Saksan vaatimuKsiin ja painostuksiin nähden menetellyt 
meistä poikkeavalla tavalla. Suomen ja Neuvosto-Venäjän välit ovat 
tietysti tämän jälkeen käytännöllisesti Katsoen poikki, vaiKkei otet-
taisi huomioon niitä ristiriitoja,joiia KaiKen aikaa on näiden mai-
den välillä ollut. 

Mitä nyt tuleman pitää, siitä ei tällä hetkellä kuKaan 
tietäne mitään varmaa. Syntyykö Saksan ja Neuvosto-Venäjän välillä 
avoin konflikti vai suostuuko Neuvosto-Venäjä vapaaehtoisesti Sak-
san vaatimuksiin, miKäli niitä on esitetty tai esitetään, on vielä 
hämärän peitossa. Hämärän peitossa ovat myöskin nuo mahdolliset vaa-
timukset. Se mikä varmasti tiedetään on valtavien saksalaisten sota-
joukkojen kokoaminen itärajalle Pohjoisesta Jäämerestä aina Turkin 
rajoille saaKka. Romanian mobilisatio, Unkarin varuillaan olo ja 
Suomen mobilisatio, jotapaitsi julkisuudessa on näkynyt tietoja mo-
bilisatiosta myös Neuvosto-Venäjällä. Tilanne vaiKuttaa siis kylläkin 
varsin sotaiselta, ja saattaahan .olla, että sodan ennustajat ovat 
oikeassa. Mutta vastasyitäicin voidaan esittää. EnsinnäKin on Saksa 
sopimusten perusteella saanut Neuvosto-Venäjältä ne tarvikemäärät. 

joita se on tarvinnut. Jos se hyökkää Venäjälle,loppuu tarvikkeiden 
tulo heti eikä niiden saanti sodalla varmaankaan ole parhaimmassakaan 
tapauksessa niin helppoa, ettei aikaa kuluisi useita viikkoja,ehkäpä 
kuukausiakin. Onhan muistettava, että Neuvosto-Venäjä ja Englanti 
sodan sytyttyä joutuvat samalle puolelle,liittolaisiksi,jolloin niil-
lä on ylivoima ilmassa ja sitäpaitsi mahdollisuus puolin ja toisin 
lähettää pommikoneitaan yli Saksan hävitysretkille. Sota Neuvosto-
Venäjän kanssa tuottaa joka tapauksessa Saksalle melkoisen lisärasi-
tuksen monien muiden miehitettyjen maiden ohella. Ja kuka on sanonut, 
ettei Neuvosto-Venäjä, jos sitä vaaditaan, tee sopimusta Saksan kans-
sa, vaikkapa kauppaa ei tehtäisikään kenenkään kustannuKsella, eikä 
ainakaan tällä kertaa meidän kustannuksellamme, monista muista täl-
laisista näkökohdista nyt puhumatta. 

Tästä asiasta voitaisiin tietysti "valaa kannuja" loputto-
miin, sillä mahdollisuudet ovat niin monenlaiset. Mutta meidän kan-
naltamme onkin tärkeätä kuinka me itse Kaikesta tästä selviydymme. 
Omalta kohdaltani olen ollut sitä mieltä, että olemme liiaKSi heit-
täytyneet Saksan syliin. On tietysti ollut paljon sellaista,johon 
painostuksesta on ollut mentävä. Mutta tuskinpa olisi esim. ollut 
lähetettävä omia miehiämme Saksan armeijaan, jollei täällä määrä-
tyissä piireissä olisi sitä tahdottu. Sn USKO, että meidän myöskään 
on ollut pakko lâ vKauttaa Puolan lähetystö ja tehdä sellaista il-
moitusta kansainliitosta kuin tehty on. Onko ollut välttämätöntä 
suostua siihenkään, että suuria saksalaisjoukkoja saapuu maahan eh-
kä tänne jäädenkin, ei ole tiedossani, mutta epäilen puolestani 
ettei tässä kohden ole edes yritettykään panna vastusta, vaan pi-
kemmin päinvastoin. Ja niin edespäin. Olen näissä asioissa ollut 
hallituksessa eri kannalla Kuin enemmistö. Pidän elintarvetilannet-
tamme siksi vakavana, että kaikKi keinot olisi käytettävä, ettei 

i 
se pääsisi vielä nykyisestäänkin huononemaan. Sen vuoksi olisi poli-
tiikkaamme ollut niin hoidettava, että olisimme valtameren takaa 
ja myöskin Neuvosto-Venäjältä saaneet elintarpeita ja Amerikasta 
muutakin tukea. Rahallinen tilanteemme on samoin niin vakava, että 
sitä Ibttskixt senjälkeen kuin mobilisatio, jota olen vastustanut, 
toimeenpantiin, tuskin voidaan Katastroofilta pelastaa, jotapaitsi 
se vaikuttaa elintarvetilanteeseemme hyvin pahasti,samoin tuotantoom- i' i • 
me kaikilla aloilla. Vallankin köyhä kansa on sotaan näissä vaikeis-
sa oloissa hyvin väsynyt, ja kutsunnoissa onkin paikka paiKoin esiin-
tynyt vastustusta. Mitä uusi evakuointi, joka käsittää m.m. noin 
50,000 ihmistä, tuo mukanaan kansanhuollonise3ti ja rahallisesti 
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ymmärtää Jokainen. Tilanne on siis kylläkin erinomaisen vakava. 
Yhdestä asiasta voitaneen kuitenkin olla samaa mieltä, 

nimittäin siltä, että jos sota syttyy, meidän joukkojemme on vain, 
jos maahan hyökätään,puolustettava sitä,mutta el missään tapauk-
sessa hyökättävä. Silloin voimme, jos sattulslkln Käymään niin, 
että länsivallat voittaisivat lopulta sodan, jollain tavoin ase-
mamme selvittää. Ehdotan sen vuoksi, 

että tässä kokouksessa päätettäisiin valita lä-
hetystö, joka kävisi Tasavallan Presidentille ja 
pääministerille llmoj.ttamassa sosialidemokraatti-
sen puolueen Ja ammattijärjestön johdon vakavan 
vetoomuksen, että mobilisoituja jouiucojamme el 
käytettäisi hyökkäyssotaan. 

Pyydän vielä lopuksi lyhyesti viitata nyt alkaneen kehi-
tyksen sisäpoliittisiin vaikutuksiin. Jos me joudumme sotaan Sak-
san puolella länsivaltoja ja Venäjää vastaan ja Saksa voittaa 
sodan, me olemme vaarassa joutua IKL: sen fascisiuin valtaan, jol-
loin sosialidemokraattinen puolue ja parlanienttarlsml tuhotaan 
armottomasti. Merkkejä tästä on jo näkyvissä. Huolimatta siltä, 
että IKL viime vaaleissa kärsi musertavan vaalitappion, on sen 
röyhkeys jälleen noussut. Sen päälehdessä Kirjoitetaan m.m. jat-
icuvasti siitä huolimatta, että mekin olemme yhteisessä hallituk-
sessa demagoogisesti meitä vastaan,vieläpä julkaistaan sen pää-
äänenkannattajassa artikkeleita. Joissa vaaditaan puoluettamme 
lakkautettavaasi. Vapaamielisiä lehtiä seuraa sensuuri tarkoin, 
samallakuin taantumuKsellisia lehtiä Katsellaan läpi sormien. Vir-
kanimityksissä, vallankin ulkopolitiikan alalla, syrjäytetään va-
paamieliset henkilöt Ja valitaan paikoille oikeistolaista väKeä. 
Kaikki, mikä koskee työväestöä,heidän taloudellista ja sosiaalis-
ta asemaansa, katsotaan nyt äärimmäiseltä oikeistotaholta sopivan 
ajan tulleen vähentää työväen oikeuKsla. Niinpä suunnitellaan työ-
ajan pltentämistä ja lomien lopettamista sekä valtalakiin nojau-
tuen myös lakkojen estämistä. Tolsin sanoen: taantumus on nosta-
massa päätään, huolimatta työväen puolueen näinä aikoina osoitta-
masta ainutlaatuisesta lojaalisuudesta ja yhteistunnon voimasta. 
Kaikki nämä ovat pahoja merkkejä sosialidemokraattien kannalta 
katsoen, ja on vaikeata nyt enää keksiä keinoja tällaisen kehi-
tyksen ehkälsemiseicsl. Toivottavasti tämä kokous kuitenkin onnis-
tuu sellaisia keinoja löytämään." 

Vuori: Maamme elintarvetllanne on hyvin vaikea ja toimeen-

pantu mobllisatlo lisää vaikeuksia• Sotaväki kuluttaa enemmän kuin 
sama miesmäärä vapaissa oloissa. On odotettavissa suuria vaikeuksia 
ellntarvekysymyksessämme. Maamme raha-asiat ovat hunningolla. Infla-
toorlnen kehitys on tuskin vältettävissä. Toveri Pekkala Jo viitta-
si sosiaalisella alalla suunniteltuihin muutoksiin. Tuuli näyttää 
näissä kysymyksissä suuresti kääntyneen. Työpäivän pltentäminen 
on toimitettu ylityökorvauksen alentamisen muodossa. Työvelvolli-
suuslain voimaansaattamista suunnitellaan. Jos tämä maa joutuisi-
saksalaiseen elintilaan, joutuisi teollisuutemme työskentelemään 
suhteellisen halvoilla hinnoilla, mistä olisi seurauksena alhaiset 
palkat. Piihuja kosketteli tämän Jälkeen kysymystä,millä tavoin 
maamme talouselämää mainittujen vaikeuksien vallitessa voidaan hoi-
taa. 

Puhujan mielestä on asemaa tarkastellessa erotettava 
kaksi perspektiiviä; a) lyhempi ja b) pitempi. Jos asioita tarkas-
tellaan lyhemmän perspektiivin mukaisesti, niin ne nähdään sellai-
sina kuin tov. Pekkala esitti. Tilannetta arvosteltaessa on harjoi-
tettava itsekritiikkiä. Aikaisemmin on eräissä tilanteissa jossain 
määrin arvostelua harjoitettu ja koetettu toimia sen mukaisesti. 
Esitti tästä eräitä esimerkkejä. 

Sosialidemokraattien mukana olo hallituksessa on lyönyt 
leimansa koko työväenliikkeen toimintaan. Hallituksessa olon puo-
lesta on esitetty perusteltuja näkökohtia. Totesi, että emme voi 
omata yksinomaan arvostelevaa asennetta. 

Nykyistä asemaamme meidän on tarkasteltava riittävän 
pitkällä sihdillä. On tullut tietoja tyytymättömyydestä. Tämän joh-
tuu osaksi siitä, että kansa el tiedä mitä on tekeillä. Toisena te-
kijänä on se, että suurissa joukoissa on vallalla sellainen käsi-
tys, että joudutaan taistelemaan sellaisen vallan puolesta, jota 
vastaan on vuosikausia asennoltu. Työnantajat pyrkivät nyt otta-
maan takaisin sen, mihin ne aikaisemrain suuressa komiiiunismin pe-
lossaan menivät. Näissä oloissa on menettelytavan määritteleminen 
vaikea tehtävä. Eräs seikka on selvä, nim. se, että todetaan,ku-
ten tov. Pekkala ehdottaa, että Suomen taholta suoritettavissa toi-
menpiteissä on vain maan turvallisuus otettava huomioon. 

Tärkeätä olisi, että maamme porvaristo ymmärtäisi nyt 
asettua työväestöön nähden samalle ymmärtäväiselle kannalle kuin 
vuosina 1939-40. Se olisi tärkeätä kansan mielialan hoitamiseksi. 
Tästä seikasta olisi myös presidentille huomautettava. 

Puhuja huomautti, että me voimme tarvitsematta tinkiä : 
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periaatteistamme, puolustaa sitä, että maanmie rajoja on puolustet-
tava. Mitä saicsalalsten jouickojen tänne tuloon tulee^ niin se on 
asla, jolle eme ole mitään mahtaneet«. Meillä on nyt valittavana 
seuraavien vaihtoehtojen välillä: 1) luotammeko siihen, ettei uh-
kaa vaara Ja sanoudumme Irti nykyisestä yhteisrintamasta» Tällöin 
joudumme eroon toisista ryhmistä, mutta olemme vastuusta vapaat* 
2) Koetamme hoitaa asioita työväenliikkeen kannalta parhaalla mah-
dollisella tavalla. Tällöin 'joudumme harkitsemaan edellyttääitö tä-
mä sitä, että meidän on jatkuvasti oltava mukana hallituksessa. 
Työväenjärjestöjen taholta on koetettava selostaa asioita. 

Tanner;Kilttl Pekkalaa ja Vuorta lausuntojensa johdostä,lau-
suen kuitenkin hämmästyneensä Pekkalan lausunnon johdosta. Pekkala 
esitti vain varjopuolia viime aikaisesta kehityksestä. Jos politii-
kassamme on virheitä tehty, niin sitä on vaikea todeta,ainakaan 
vielä. Kuten Vuori sanoi, laeidän on otettava tosiasiat huomioon. 
Vaikka Suomen taholta pyrittiin hyviin suhteisiin Neuvostoliiton 
kanssa, niin Neuvostoliitto itse teki tyhjäksi nämä pyrislmykset. 
Samaan aikaan on mieliala Saksan suhteen muuttunut. Tämä on johta-
nut siihen, että vaikka vain murto-osa tästä kansasta kannattaa 
saksalaista järjestelmää, niin siltä taholta on kuitenkin etsit-
ty turvaa. Tosiasia on, että Neuvostoliiton ja Saksan välillä on 
jännitystä. Toinen tosiasia on, että oma maamme on joutunut vaara-
vyöhykkeeseen. Nyt voidaan kysyä olisiko tätä voitu estää.Olen si-
tä mieltä, ettei sitä olisi voitu meidän toimenpiteillämme estää. 
Olemme nähneet, että Saksa on mennyt minne se on tahtonut. Jos siis 
Saksan sotasuunnitelmaan kuului tuoda joukkojaan Suomeen, niin se 
olisi tuonut ne jokatapauksessa. Nyt on keskusteltava siitä mitä 
on tehtävä. On erotettava kaKSi asiaa: 1) se mitä toivotaan ja 
2) se mitä voidaan tehdä. Mielestäni meidän on pysyttävä yhdessä 
ja oltava asioissa mukana koko puolueena. Ellemme niin tee, niin 
asiat menevät eteenpäin jokatapauksessa. Sitten on kysyttävä ol-
laanko mukana aktiivisesti valko passiivisesti. On pidettävä kiin-
ni siltä-ja tässä olemme aktiivisia-, että joukkojamme käytetään 
vain maamme puolustamiseen, mutta ei hyökkäykseen. El myöskään 
ole autettava hyökkääjää. Olisi myös annettava vöellemme joku 

tunnus, joka saatettaisiin sen tietoon. 
Aaltonen: Kun hallituksessa tuli maanantaina esille osit-

taista liikekannallepanoa koskeva kysymys, koetettiin puoluetoi-
mikunta saada kokoon. Kaikki puoluetoimikunnan jäsenet eivät 
kuitenkaan kokoukseen tulleet. Tällöin sovittiin siltä, että hal-

lituksessa olevat toverimme vastustavat Norjan ja Hollannin lähe-
tystöjen lakkauttamista samoinkuin aika is elimin olivat vastustaneet 
Puolan lähetystön lakkauttamista. Samoin päätettiin siitä, että 
hallitukselle on sanottava, että joukkojamme el saa käyttää hyök-
käykseen. Tälle kannalle on myöskin Sosialidemokraattinen Eduskun-
taryhmä asettunut. Kannanotto on saatettu myöskin presidentin tie-
toon. Selosti tämän jälkeen värväyskysymystä. Sosialidemokraatti-
nen ryhmä on yhdessä maalaisliiton ryhmän edustajien kanssa ryh-
tynyt toimenpiteisiin, jotta värväys saataisiin lopetetuksi, ja 
että jo värvätyille ja Saksaan menneille annettaisiin vain sotilaal-
lista koulutusta sekä että Saksaan lähetetään asiamies valvomaan, 
että näin todella tapahtuu. 

Nyt tuskin on varaa kutsua miehiämme pois hallituksesta. 
Jos se tehtäisiin avattaisiin ovet toisenlaisten pyrkimysten,kuin 
mitä me ajamme,eslinvetämiseen. Yhtyi Pekkalan ehdotukseen. Olisi 
hyvä jos tämän kokouksen taholta saataisiin aikaan julkilausuma, 
jossa työväelle annettaisiin omia tunnuksiamme. Lähetystön olisi 
myös kiinnitettävä huomiota reserviläisten perheiden sekä evakuoi-
tujen huoltoon. Tämä on tärkeä asia ja siihen on vakavaa huomiota 
kiinnitettävä. Hallituksessa olevien toveriemine olisi koetettava 
vaikuttaa siinen suuntaan, ettei hätiköityihin toimenpiteisiin ryh-
dyttäisi. 

Puhuja kiinnitti vielä huomiota fascististen lehtien räävit-
tömään kirjolttelutapaan. Niiden lehtien kirjoitukset myrkyttävät 
työläisten miellä. Työväenliikkeellä on nyt edessään vaikeat ajat. 
Asioiden vastaista hoitoa varten olisi tarpeen asettaa "yhteishy-
vän valiokunta", jossa olisi jäseniä tässä kokouksessa edustettuina 
olevista järjestöistä. 

Hakkila: Kannatti lähetystön lähettämistä. Oikeat oikeisto-
laiset eivät ole unohtaneet Saksan-Neuvostoliiton välistä sopimusta. 
Moskovan tarkoituksena on ollut"päättää tili"Suomen kanssa, kuten 
Molotov Berlinissä käydessään esitti. Kosketteli Petsamon nikkeli-
kysymystä. Olemme koettaneet saada apua Ruotsista käsin. Mitään suu-
ria ei nyt kyetä saamaan aikaan, mutta meidän on koetettava hoitaa' 
omia asioitamme. 

Bryggari: En ole saanut tietooni minkälainen sopimus Suomen 
ja Saksan välillä on tehty. En myöskään sitä, mikä on Suomen suhde 
Saksaan, ̂ itä sopimus sisältää? Kuinka paljon miehiä Saksa tänne 
kuljettaa? Onko sovittu joistakin korvauksista? Mobilisatio on va-
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kava icysyniys. Sen johdosta valtio joutuu taloudellisiin uhrauKSiin 
ja perheiden huoltajat vaikeaan asemaan. Jos joudutaan sotimaan, 
niin mitenkä hoidetaan elintarvekysymys. Vuonna 1933 oli rintamal-
la sekä kotiväellä ruokaa, nyt on asia toisin, Pexkalan esitys oli 
paikallaan. Kannatti myöskin yhteishyvän-valiokunnan asettamista. 
Asiat eivät vielä tällä järjesty. Reserviläisten perheet on huol-
lettava, samoin on evakuoiduista pidettävä huolta. Mieliala on 
nyt kokolailla toinen kuin vuonna 1959. Jos kuitenkin reserviläis-
ten perheet voidaan huoltaa ja miehillä itsellään on ruokaa, voi 

* mieliala jonkinverran pysyä aisoissa. 
Voionmaa: Meidän on näissä oloissa koetettava valvoa et-

temme joutuisi sodan jalitoihin. Olisi myös koetettava valvoa,et-
tei jouduttaisi sotilaalliseen yhteistoimintaan maassa olevan vie-
raan sotavoiman kanssa. Eduskuntaryhmän samoinKuin hallituksessa 
olevien toverien on koetettava hoitaa tehtävänsä. Työväelle on an-
nettava tunnuksia ja yhteishyvän valioicunta on asetettava. Oli 
sitä mieltä, että icalKenlainen spekulatio suurpolitiikan alalla on 
hylättävä. On moraaliselta K&nnalta tarpeellista Katsella kuinka 
suurvallat kohtelevat toisiaan. En puolestani luule, että viiden 
miljoonan miehen asemissa olo vielä merKitsee sotaa. Pääasia on 
se, että meillä on edessämme pitkä kärsimysten tie. Arvelen että 
pitkän aikcaa tulee monta divisioonaa olemaan aseissa. Elintarve-
tilanne vaikeutuu. Painosti vielä sitä, että suomalaisia joukko-
ja ei saisi Käyttää hyökkäykseen. Jotta voisimme saada vaiKutus-
valtaamme hallituksessa lisätyksi, olisi Tanner saatava hallituk-
sen jäseneKsi, vaikkapa pääministeriKsi. Jos sota syttyy on hal-
lituksessa olo merkityKsellistä, rauhan säilyessä on koKo puolueen 

vaikutusvalta merKittävin. 
Salmio: Hallitus tiyväksyi tänään asetuKsen kertausharjoi-

tuksiin kutsuttujen perheiden avustamisesta. PerheavustuKsia on 
koroitettu. Perheavustus on nyt 600 markkaa KuuKaudessa ja jokai-enemmän/ 
sesta lapsesta aimetaan 50 marKKaa /avustusta kuuivaudessa. Bryggari 
tiedusteli sopimusta. Hallituksen jäsenillä ei ole tietoa sopi-
muksesta. Ei pitäisi olla muuta sopimusta kuin kauttakulkusopi-
mus ja siihen tehty lisäys. Asiat muuttuvat nopeasti. Ensin oli 
tarkoitus kutsua aseisiin 30,000 miestä,mutta sitten jouduttiin 
nykyiseen asemaan.Moneen kysymykseen voi tulla vastaus huomenna 
tai ylihuomenna. Mitä tulee Kysymykseen sosialidemoKi-aattien niU-
kanaolosta hallitUKsessa, niin tämä asia tulee varsin tärkeäksi 

jos sota syttyy. Tanskan esimerkki osoittaa, että siellä on voitu 
hallituKsessa ololla paljon säilyttää Tanskan kansalle ja työväes-
tölle. Kehitys on nyt rientänyt ohi kaiken tietämisen. Yhtyi lä-
hetystön lähettämiseen. 

Kilpi: Cn paikallaan, että SAK:n johto ja puolue antaisi 
jonKin selityksen. Kansa odottaa sellaista. Toiselta puolen työ-
läiset kyllä ymmärtävät tilanteen. Nyt on ratkaistava eräitä käy-
tännöllisiä kysymyksiä. 

Keto: Kummasteli sitä, että Tanner sai Pekkalan lausunnosta 
huonon käsityksen. Meistä muista se oli hyvin objektiivinen. Vaik-
ka onkin ollut etsittävä apua, niin siinä on kuitenkin menty niin 
pitkälle, että on jouduttu asettamaan KaiKki yhden kortin varaan, 
nim. Saksan voittoon,mutta tämä asia ei vielä ole ratkaistu. Voihan 
käydä, että sotaa Saksan ja Venäjän välillä ei tulekaan ja silloin 
olemme hyvin vaikeassa asemassa. Olen yhtämieltä siinä, että emme 
olisi voineet tehdä vastarintaa saksalaisille. Tilanne on pahempi 
kuin mitä eräät uskovat. Onko takeita ettemme 'joudu hyökkäämään? 
Sotilasjohdon keskuudessa on paljon sellaista mielialaa, että on 
kyseenalaista etteikö saatettaisi yrittää provosoida sotatoimenpi-
teiden alKamista. Jos sota päättyy Saksan voitoon, niin todennäköi-
sesti se pitäisi maatamme miehitettynä. Niin Kauan Kun saksalaisia 
on maassamme koettavat iKl:set käyttää sitä hyväKseen ja tuloksena, 
jos heidän toimintansa onnistuu, on sosialidemoKraattisen puolueen 
loppu. Nyt on koetettava tehdä se, mitä tässä kokouksessa on ehdo-
tettu. Puolueemme jäsenille on selitettävä tilannetta. Kannatti lä-
hetystön lähettämistä. Mitä hailituksessaoloon tulee, niin siitä 
voidaan keskustella myöhemmin. 

Lehtokoski: Yhtyi Pekkalan,Kilven ja Kedon lausuntoihin. 
Jos saksalaiset antavat meille apua, on se myös kalliisti maksettava. 
Hallitukselle on annettu monia valtuxiksia. Emme voi jättää hallitus-
ta, koska k.o. valtuuksia voitaisiin silloin käyttää meitä vastaan. 
Oikeistosuuntausta on koetettava vastustaa ja omaa .vaiKutusvaltaamme 
olisi saatava lisätyksi. Kannatti lähetystön lähettämistä ja julki-
lausuman valiuistamista. Kiinnitti huomiota reserviläisten perheidea 
asemaan. Työläisten asemaa ei saa lainsäädäntötoimin tai asetusteit-
se huonontaa. Lähetystön on näihinkin seikkoihin kiinnitettävä huo-
miota. 

Nurminen: Jos asianlaita on sellainen, että hallituKsessaKaan 
olevat eivät tiedä mitään asioista, niinkuin täällä on selitetty. 
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niin silloin on asema onneton. On tärkeätä katsella asioita sisältä-
päin. Jos työväenjärjestöjen täytyy hoitaa joukicojen valistamista 
ja mielialan muokkausta, niin silloin hallituksen täytyy osoittaa 
suurempaa luottamusta työväenjärjestöjä kohtaan. Varsin tärkeätä 
on, että saadaan luotettavia tietoja asioista. Työnantajain asen-
ne työläisiä kohtaan rupeaa muuttumaan.huonommaksi. Tämä asla pi-
täisi saada hoidetuksi oikeille raiteille. Näyttää siltä, että 
inflatiota ei pelätä muulloin kuin silloin kun työläisten palkasta 
on kysymys. Työnantajat sanovat, että jos hallitus antaa luvan, niin 
he kyllä nostavat palkkoja. Tämä näyttää olevan tosiasia. Tämä te-
kee mielialan hoitamisen vaikeaksi. Arvosteli hallituKsen asennoi-
tumista palKkakysymykslssä. Oli julkilausuman esittämisen Kannalla. 

Halcullnen:«rMinusta tuntuu, että tilanne on samanlainen kun 
se oli silloin kun Englannin hallitus yllytti hyökkäämään Venäjäl-
le Judenitshin avuksi. Kertoi erältä tietoja työläisten mielialois-
ta. Jos nyt joudutaan sotaan, eivät työläiset mielellään tappele. 
Kannatti lähetystön lähettämistä ja jullstuKsen antamista. Julis-
tus on annettava pian. NyKyinen tilanne on tuonut esiin monia ky-
symyksiä. Työläiset Kysyvät säilyttävätKö he työpaiKKansa. Kysytään 
myös miten käy työläisten perheiden, sillä 600 markan avustUKsella 
ei esim. Helsingissä paljoakaan aiKaansaada. Reserviläisten perhei-
den avustamiseen olisi saatava työnantajat mukaan. Huomautti,että 
ilman työläisiä ei sotaa KäyÄä. Lähetystön olisi myös sanottava,et- • 
tf; mobillsatio olisilsaatava purkaantumaan niin pian Kuin mahdollis-
ta.Huomautti vielä, että julkilausumalla tulee olemaan historialli-
nen merkitys. 

Välläri: Esitetyistä puheenvuoroista on käynyt selville,että 
nykyään politiikkaa hoitelevat muut Kuin ne,joille se varsinaisesti 
kuuluu. Olisi tärkeätä'saada'-.tietoja asioista. Kosketteli hallituk-
sesta eroamlskysymystä. Mielestäni miesten hallituksesta pois kutsu-
minen vaikuttaa normaalioloissa, mutta ei nyt. Mielipiteeni on,että 
hallituKsesta el ole vapaaehtoisesti pois lähdettävä. Piti tärkeänä, 
että työväen toivomukset ja mielipiteet saataisiin kuuluville. Ensik-i-
si on selvitettävä se, miten työväenjärjestöt suhtautuvat nykyiseen'ti-
lanteeseen. Tällöin on alleviivattava sitä, että kansanvaltaisuudes-
ta pidetään kiinni ja että maan itsenäisyyttä puolustetaan. Myöskin 
työväen rauhantahtoa on alleviivattava. Ellei työväelle anneta täl-
laisia tunnuksia, niin silloin on mahdollista, että monet vetäytyvät 
sivuun ja toiset sortuvat natsllaisen propagandan piiriinkin. Nyt oli-
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si voimaperäisesti rakennettava yhteyksiä kansanvaltaisiin piirei-
hin, niihin. Jotka eivät halua tänne enempää saksalaista kuin ve-
näläistäkään diktatuuria. 

Reinikainen: On saatu niellä monta karvasta palaa. On kuiten-
kin voitu säilyttää järjestömme. Tämä maa on nyt vaikeassa asemas-
sa. Sen alueella on kahden suurvallan sotajouKkoja. Rahallinen ase-
mamme on vaikea, valkeampi kuin koskaan. Samoin on elintarvetilan-
ne hyvin huolestuttava. Emme voi tietää tuleeko sota. On tarpeen, 
että taholtamme sanotaan ettei joukkojamme käytetä hyökkäykseen. 
Olen tämän ajatuksen esittänyt myösKln eduskunnan ulkoaslainvalio-
Kunnassa. Sanoin siellä, että hyökkäys el saa tulla kyseeseen edes 
Kustaa III. aikaisen Puumalan tapauksen mukaisella tavalla. Tämän 
asian alleviivaaminen on nyt tärkeintä. Tämän jälkeen seuraa vielä 
Joukko multa kysymyksiä, kuten reserviläisten perheiden avustami-
nen, evaKuoitujen huolto j.n.e. Mobllisatio pitäisi saada nopeas-
ti päättymään. Nyt ei tule kysymykseenkään hallituksesta pois 
lähteminen. 

Linna: Saksalaisten tänne tuloa ei olisi voitu vastustaa. 
Työläisten keskuudessa on herättänyt mielipahaa se, että mobill-
satio ei näytä kosKevan herroja ja eräitä suojelusKuntiin kuulu-
via henKilöitä. Lähetystön olisi myös tähän puoleen kiinnitettävä 
huomiota. OnKO tiedossa sellaista, että eräisiin kOKOontumispaik-
koihin on jäänyt huomattava määrä mieniä saapumatta? Nyt herää 
Kysymys miten kohdellaan niitä, jotka eivät saavu? Kannatti yhteis-
hyvän valiokunnan asettamista. Kertoi elintarvevalKeuksista Virk-
kalassa. 

Salmenoja: En malttanut olla toteamatta, että Pekkalan ja 
Vuoren alustukset antoivat oikean kuvan asiain Kulusta. Ehkä jos-
kus voidaan saattaa ulkoasiainvalioKunnan eräs pöytäKlrja Julki-
suuteen. 

Peltonen: Lähetystön olisi kiinnitettävä huomiota myöskin 
siihen, että kertausharjoituksiin on liian tarkkaan otettu miehiä. 
On kutsuttu paljon sellaisia, jotKa toimivat varsin elintärkeillä 
aloilla. Viime sodan aikana oltiin tässä asiassa paljon ymmärtä- _ 
väisemmällä kannalla. 

Keskustelun päätyttyä päätettiin yKsimielisesti seuraavaa: 
1) Valitaan lähetystö, joka käy Tasavallan Presidentin ja 

pääministerin puheilla. 

Lähetystön jäseniksi valittiin Sosialidemokraattisesta Edus-
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kuntaryhmästä V.Tanner,O.Reinikainen ja V.Voionmaa, Sosiali-
demokraattisesta Puoluetoimikunnasta A. Aaltonen Ja J.Keto, 
Suomen Ammattiylidistysten Keskusliitosta fi. Vuori ja U. Nur-
minen, Sosialidemokraattisesta Työläisnaisliitosta Sylvi-Kyl-
likki Kilpi Ja Sosialidemokraattisesta Työläisnuorisoliitos-

ta S. Manninen. 
Lähetystö esittää presidentille ja pääministerille 

kokouksen vakavana vetoomuksena seuraavaa: 
1) että mobilisoituja jouKKojamme ei käytetä hyökkäyk-

seen; 
2) että reservin kertausharjoituksiin kutsuttujen 

perheiden huolto on Järjestettävä tyydyttävälle kannalle; 
5) että evakuoitujen asemaan on kiinnitettävä vaka-

vaa huomiota; 
4) että työoloja ei huononneta; 
5) että reservin kertausharjoituksista kiireellises-

ti vapautettaisiin sellaiset henkilöt, jotka työskentelevät 
elintärkeillä aloilla; 

6) että valtiovallan on sosiaalisissa asioissa oltava 
kiinteässä yhteistoiminnassa SAK:n kanssa; 

7) että reservin KertausharjoitUiiset olisi saatava 
loppumaan niin pian kuin mahdollista on, Ja 

8) että kiinnitetään vakavaa huomiota Suomessa ilmes-
tyvien fascistilehtien kansanvaltaa rienaavaan Ja puoluettam-
me vastaan tähdättyyn kirjoittelutapaan. 

2) KoKouKsessa edustettuna olevien työväen keskusjär-
jestöjen Ja eduskuntaryhmän nimissä annetaan julkilausuma. 

ö) Asetetaan "yhteishyvän valioKunta". Äsken valittu 
lähetystö toimii toistaiseksi yhteishyvän valiokuntana ja 
laatii se myöskin edellisessä kohdassa mainitun julkilausu-
man. Myöhemmin voivat asianomaiset järjestöt ja eduskunta-
ryhmä päättää kohdaltaan yhteishyvän valiokunnan jäsenistä. 

V a f k s i : 
Puheenjohtaja 

teeri. 
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P ö y t ä k i r j a 

Soslalldemoiicraattisen Eduskuntaryhmän kokouksesta, joka pidettiin 
ryhmähuoneessa eduskuntatalossa 25 p:nä kesäkuuta 1941. Kokous ai-

/ 

koi kello 19,40. Nimenhuudossa merKittiin poissaoleviksi: Aarnio-
koski, Andersson, G. ,Eskola,Hakala,Halonen,Hiilelä,Hiltunen,Juuti-
lainen , Kar J ai a inen,Kekälä inen,Ket tunen,Ko ivulaht i-Lehto,Komu,Ko-
ponen,Kulovaara,Kämäräinen ,Lepistö,Lindqvist,Linna,Malkamäki, 
Paasonen,Pekkala,Peltonen,O.,Perho,Pitkäsilta,Raatikäinen,J,,Raa-
tikainen, U. , Simonen,Sinisalo,Tervo,TurkKa Ja Wenman, Kokouksessa 
oli saapuvilla puoluesihteeri Aaltonen. Puhetta johti Tanner ja 
pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 

u I. 

1 
Suhtautuminen hallituKsen tiedonantoon. 

Otettiin käsiteltäväKsi ryhmän suhtautuminen äsken edus-
icunnan istunnossa kuultuun hallituksen tiedonantoon. 

Tanner: Selosti erältä tapahtumia. Torstaina t.k:n 19 päi-
vänä pidettiin eräiden työväen kesKUSJärjestöjen edustajien sekä 
ryhmän valmistavan v£ilioKunnan jäsenten yhteinen kokous Osl. Elan-
non hallintoneuvoston huoneustossa. Tämä kokous valitsi lähetys-
tön Käymään presidentin ja pääministerin puheilla. Kertoi tämän 
jälkeen mitä lähetystön taholta esitettiin. Pääasiana oli esittää 
vakavana kannanilmaisuna, että suomalaisia joukkoja ei ole Käytet-
tävä hyöKkäykseen. Lähetystö sai presidentiltä tyydyttävän vas-
tauKsen. Tämän jälkeen on eduskunnan kansanvaltaisten ryhmien yh-
teinen delegatio lähettänyt edustajansa hallituksen puheille. 
Delegatiolle selostettiin asioita vähän samaan tapaan Kuin äsken 
eduskunnalle. Tiedusteltiin on:co Saksan kanssa tehty sopimusta, 
Ja tähän vastattiin, ettei ole tehty muuta sopimusta Kuin aikai-
seiiimin solmittu kauttakulkusopimus. Suomen hallitus ei ole tar-
koittanut, että joukkomme nyöKKäisivät. Viime päivinä sattuneet 
tapaukset, venäläisten rajaloukkaukset ja lentohyökkäykset, ovat 
kuitenkin poistaneet Kysymyksen hyökkäyksestä. Tällä kertaa ei 
ole muuta tehtävänä kuin eduskunnan Istunnossa Ilmoittaa ryhmän 
puolesta, että ryhmä hyväksyy hallituksen tiedonannon Ja siirtyy 
päiväjärjestykseen. 

HaKklla: Jäin tänne juhannuksen ajaksi, jotta olisin saa-
puvilla, J OS tarvitaan.Hä]11tUKsen ulKoasialnvallokunta oli kool— 
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la, mutta eduskuntaa ei katsottu voitavan saada kokoon. 
Nokelainen: Kertoi kotiseudullaan vaiojisevista mielialois-

« 

ta. Eräät Joukkuepäälliköt olivat hänen tietämänsä mukaan kerto-
neet, että lähdetään hyökkääoiään, eikä pysähdytä ennenkuin jossa-
kin kaukana. Armeijassa oleville miehille olisi selvitettävä mis-
tä on kysymys. 

Hämäläinen: Joukkojen keskuudessa harjoitettavaa tiedoi-
tustoimintaa olisi nopeasti tehostettava. Tiedusteli tietääkö 
ryhmän johto kuinka paljon valtiollisen poliisin nuottaan on saa-
lista kerääntynyt. Sanoi tietävänsä, että valtiollinen poliisi 
on pidättänyt sellaisiakin henkilöitä, jotka eivät ole syyllis-
tyneet rikolliseen-toimintaan. 

Bryggari: EdusKunnan jäsenille ei ole ajoissa annettu tie-
toja. Tanner mainitsi, että Saksan kanssa ei ole muuta sopimus-
ta kuin joukkojen kuljetusta koskeva. Kukaan ei kuitenkaan voi 
käsittää, että on kysymys vain jouKKojen kauttakuljetuksesta. 
Meidät on jälleen pantu tosiasiain eteen. Vuonna 19S9 oli tilan-
ne sikäli toinen, että omat miehet olivat silloin nykyistä enem-
män pelissä mukana. Nyt tuntuu asioita johtavan Witting, josta 
ei tiedetä mitään. 

Tanner: Ei nyt ole kyseessä Suomessa järjestetty asia. 

Kun joku suurvaltasuunnittelee sotilaallisia liikkeitään, ei 

se niistä kerro toisille. 
Jokinen: Onko saksalaisten täällä olo vaikuttanut venä-

läisten asenteeseen? Saksalaisten jouktojen tänne saapuminen ei 
näytä olevan vain pelkkä kauttakuljetusicysymys. Mainitsi että 
hänKin on Saanut Kuulla, että pojille on puhuttu hyökkäyksestä. 
Kiinnitti huomiota siihen, että lounais-Suomesta on kovin tark-
kaan viety kuljetusneuvot, niin että esim. maidon Kuljettaminen 
meijereihin tuottaa suuria vaikeuksia. Tämä vaikeuttaa elintar-

vehuoltoa. 
Malmivuori: Oli sitä mieltä, että hallitus on tehnyt kaik-

kensa, jotta maa välttyisi joutumasta sodan jalkoihin. Vaikka 

hallituksen selostus olisi saatu aikaiseiuminkin, ei se olisi muut-

tanut tilannetta. 
Peltonen,!.: Pääministerin selostuksesta jäi epäselväksi 

se ovatko taistelutoimenpiteet jo pitkin rajaa käynnissä. Ennen-
kuin hallituksen selostus hyväksytään ̂  täytyisi saada tietää hy-
pätäänkö ojasta allikkoon. Pääministeri mainitsi koiamunistisesta 
propagandasta, mutta fascistista propagandaa on saatu harjoittaa 

( 

melko vapaasti. Pitäisi saada varmuus sisäpoliittisesta asemas-
tamme. Olisi saatava selvyyttä minkä puolesta nyt taisteluun 
ryhdytään. 

Wirtanen: Eräs pieni johtava kliicki on johtanut pelin ku-
lun niin, että näyttää siltä kuin Suomi olisi paKoitettu alli-
anssiin Saksan kanssa. Olisi pitänyt hoitaa politiikkaa niin, 
että Suomen ei olisi tarvinnut osallistua sotaan Saksan kanssa. 
Suomi on nyt mukana. N^t olisi kuitenkin tyydyttävä vain maam-
me rajojen puolustamiseen. Silloin meillä on edes jonkinlainen 
pohja, jolla voimme maailman demoKratioiden edessä seisoa. Tämä 
on hyvin tärxeä asia. Pohjolan politiikka on nyt toisen kerran 
haaKsirlKossa. Ensimmäisen kerran se haaksiriicicoutui Ruotsin toi-
mettomuudesta ja nyt Suomen passiivisuudesta. Tämänhetkistä 
asemaamme olisi icoetettava hoitaa niin, että emme Joutuisi so-
taan Englantia vastaan, vaan ainoastaan puolustaisimme rajojam-
me. 

LehtokosKi: Kun ryhmän taholta'esitetään päiväjärjestyk-
seen siirtymistä, niin samalla olisi alleviivattava, että Suo-
mi puolustaa kansanvaltaista valtiojärjestystään, yhteisicun-
nallisia vapauKsiaan ja itsenäisyyttään. Mainitsi että äsken 
työväenjärjestöjen ja ryhmän puolesta annettu julkilausuma se-
kä eräät Suomen Sosialidemokraatin kirjoitukset ovat rauhoit-
taneet mieliä. 

Kuittinen: Se että vuonna 1939 jouduttiin sotaan, ei ollut 
sosialidemokraattien eikä Suomen syy. Nytkin näyttää siltä, että 
sotaa ei voida välttää. Oli puheenjohtajan ehdotuksen hyväksy-
misen kannalla. 

Tanner: On käynnissä suuri ja historiallinen prosessi. 
Kysymys on Venäjän valtion ja kommunismin olemassaolosta. Kom-
munismista ei ole ollut maailman työväelle iloa. Meidän tehtä-
vämme on icoettaa hoitaa asioita niin, ettei myösKään fascismis-
ta koituisi vaaraa. Esitti tämän jälkeen ryhmän hyväksyttäväksi 
seuraavan päätöslauselmaehdotuksen: 

"SosialidemoKraattinen Edusk^taryhmä toteaa tyydytyksel-
lä, että hallitus on ollut valmis antamaan Eduskunnalle selonteon 
maamme asemaa läheisesti koskevista tapahtumista, joita Eduskun-
nan jäsenet ovat levottomina seuranneet. 

Sosialidemokraattinen Eduskuntaryhmä on huolestuneena ja 

kasvavaa pettymystä tuntien seurannut Neuvostoliiton hallituksen 
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kie l t e i s tä suhtautumista niihin kestäviin rauhan raKentami-

sen pyrkimyksiin,joille Suomen kansa on antanut kannatuksen-

sa raskaasta pakk^rauhasta huolimatta. Se toteaa, että neu-

vostohallituksen viime aikojen teot ovat murskanneet nämä 

rauhan toiveet . 

Vakuuttuneena kansanvaltaisen järjestelmämnie poh-

jal la elävää kansamme elinvoimasta ryhmä uskoo, että kan. 

samme Jälleen yksimielisenä osal l istuu edessä olevaan ta is -

teluun maan riippumattomuuden Ja kansanvaltaisen jär jes te l -

män puolesta. 

Ryhmä hyväksyy hallituksen toimenpiteet Ja kaiinat-

taa päiväjärjestykseen siirtymistä." 

Päätöslauselmaehdotus hyväksyttiin yksimiel isest i , 

V a k/n u d el k s i : 

//llu^ lOu^ 
puheenjohtaja i 

V 

rihteeri. 

P i J y t ¿ ' k i r j a 

Sosialidemokraattisen î du s kuntaryhmä valmistavan valiokunnan koko-

uksesta, Joka pidett i in pankkivaliokunnan huoneessa eduskuntata-

lossa 3 pinä heln£kuuta 1941. Kokous alkoi kello 15. Saapuvilla 

ol ivat: Bryggari.Hakkila,Kilpi,Komu,Kulovaara,Lepistö.Linna, 

Peltonen,0.,Heinikainen,Salmenoja,Syrjänen,Tanner,Tolonen,'Veiling, 

'Virtanen,Voionmaa Ja Aattela. Puhetta johti Tanner ja pöytäkirjan 

k ir jo i t t i Aattela. 

1 §. 

Eduskunnan koossaolo. 

Puheenjohtaja I l m o i t t i , e t t f í on suunni te l tu e t t t ' eduskun-

nan työ keskekeytettfcll s i i n maanantaina t . k : n 7 p:n¿I ja s i t ä t u l -

t a i s i i n jatkamaan 1 p:n¿' e lokuuta , e l l e i puhemies katso t a r p e e l -

l i s e k s i slt¿ ' ennen kutsua eduskuntaa koo l l e . 

Tode t t i in , e t t £ kokoukaella ei ole huomauttamista suunni te l -

maa vastaan. 
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2 5. 

Hyhmän as io iden hoitaminen. 

Tode t t i in , e t t S ryhmän s^ in tö jen 16 §:n mukaan sinä aikana 

kun e^iuskunta el ole kool la ryhmän a s i o i t a hoi tavat valmi dtavan 

valiokunnan Hels ingissä olevat j ä sene t . 

3 5, 

Yht e 1 shyv än vai i okunt a" . 

Puheenjohta.ia i l m o i t t i , e t t ä 19/6-41 pidetyosl" työväen kes-

k u s j ä r j e s t ö j e n edus t a j i en ja ryhmän valmistavan valiokunnan Jfe'sen-

ten yh te i sessä kokouksessa a s e t e t t i i n n . s . yhteishyvän va l iokunta , 

jonka jäseniks i Sos ia l idemokraa t t i ses ta Eduskuntaryhmästä v a l i t t i i n 

Tanner »Reinikainen j a Voionmaa. Nyt o l i s i päätett^"vä hyväksytäänkö 

tämä: va l i n t a vai halutaanko a s e t t a a t o i s i a henk i lö i t ä edustamaan 

ryhmää k.o . vai iokunnassa. 

P ä ä t e t t i i n ryhmäkokoukselle ehdot taa , e t t ä ryhmä hyväksyisi 

e.ra. kokouksessa to imi te tun v a a l i n . 

4 §. 

Hallituskysymys. 

Puheenjohtaja i lmoi t t i , että hänet on tänään nimitetty kaup-

A 

m 



: ;î . 

Eil y 

pa- Ja teol l i suusministeriksi Ja Salmio pois ha l l i tukses ta . 

Asla tul i e s i l l e sen Johdosta, etti; Pekkala halusi vapautusta 

valtioneuvoston Jfi.senyydestg, mutta h^ntfc' el pS f s te t ty eroamaan. 

011 tarkoitus , ettfi nlmltykseni tapahtuisi vaata huomenna, jo t ta 

ryhm£ o l i s i tfinSän voinut lausua mielensä a s i a s t a , mutta a s la ta 
f 

k i i r e h d i t t i i n , Joten nimitys tapahtui tänään* 

Pfe'fe'tettlln ryhrafe'kokoukselle ehdottaa, ett£ ryhmS hyväk-

s y i s i Tannerin nimittämisen hall ituksen Jäseneksi , 

5 §. 

Tannerin selostus« 

Ryhmän puheenjohtaja Tanner se lost i kokoukselle mlt£ pää-

ministeri oli ellen ryhmien puheenjohtajin le sotatapahtumista ker-

tonut. Puhuja mainits i , että selonteon yhteydessä ol i keskusteltu 

sodan päämääristäkin. Selost i tätä keskustelua. 

Bryggari : Eikö kenenkäî 'n huomio ole kiintynyt 3. arlbenbergtin 

kir joi tukseen. Joka on Julkaistu Uudessa Suomessa? Kir jo i tus on sen 

laatuinen, e t tä si ihen o l i s i ki innitettävä vakavaa huomiota. 

Voionmaa: Keskustelin t iedoitustoiniston päällikön kanssa 

Bryggarin mainltsemasta k i r jo i tukses ta . . Tiedoitustoimiston pääl-

likkö oli val i t tanut s i t ä , et te i sensnuri kirjoituksen Julkaisemis-

alkana ol lut voinut puuttua s i ihen. Tästä päivästä alkaen on sen-

suurin valtuuksia l i s ä t t y . 

Tolonen: Meikäläisten on nyt parasta o l l a odottavalla kan-

na l l a . On hyvä toivoa, että 3uomi sa i s i entiset alueensa takai s in . 

Tanner: Edessämme on v i e l ä k r i i t i l l i n e n hetki Ja se on s i l -

loin kun on määrättävä kanta uusiin ra joihin. 

K i lp i : S i säminis ter i l le o l i s i huomautettava, e t tä maassa 

olevia pakolais ia ei o l i s i kohdeltava kovin saksa la l smaises t l . 

'Celling: On pidettävä huoli s i l t ä , ettei kovin Intoonnuta 

ajamaan as io i ta . , J o t l a myöhemmin saattavat tuottaa mttallemne Ikä-

vyyksiä. 

Keskustelun päätyttyä pää te t t i in , e t tä ae i s t a el tehdä pää-

tö s t ä . 

6 §. 

Käyntejä Joukko-osastoissa. 

Keskustelt i in lepistîiin es i tykses tä ryhmän Jäsenten käynneistä 

Joukko-oôastolssa. 

Lepistö: On ol lut keskustelua s i i t ä , e t tä edustajjat kävisivät 

Joukko-osastoissa. Ei ole v i e l ä pohdittu s i t ä o l i s ivatko käynnit 

edustajain v i e r a i l u j a vai o l i s iko edustajain oltava armeijan k i r j o i s -

sa , Jo l lo in he i l le annetta is i in määrätty tehtävä suor i te t tavaks i . 

Keskustelun päätyttyä todet t i in , e t tä on suotavaa, e t t ä 

ryhmän Jäsenet käyvät Joukko-osastoissa miehiä tervehtimässä, mutta 

että he suorittavat nämä käyntinsä kansaedus ta j ina . 

V a e k s 1 : 

Puheenjohtaja. 

rteeri . 
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Salmenoja: Luulen et tä työväen keskuudessa on verraten y le i -

ses t i v a l l a l l a mielipide, e t tä Suomen p i t ä i s i saada entiset alueen-

sa taka i s in . Puhui s i s ä p o l i i t t i s e s t a t i l an tee s t a . Taantumus koettaa 

nyt voi t taa a laa . Näen varsin mielelläni sen, että toveri Tanner on 

tu l lu t hallituksen Jäseneksi. 

Tanner: E s i t t i kohtia puheesta, Jonka hän tänään pitää 

radiossa . Hyvä-huutoja kuului. 

Asiasta puhuivat v ie lä Bryggari Ja Reinikainen. 

il 
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Sosialidemokraattisen Sduskuntaryhmen kokouksesta, Joka pidettiin | 

ryhmähuoneessa eduskuntatalossa 3 p:n£ heinäkuuta 1941. Kokous al-

koi kello 17,10. nimenhuudossa nerklttlln poissaoleviksi: Andersson,G., 

Bryggarl .Fagerholm,Hakala,Hakkila,Kajala,Kilpi,Kuusi sto,Kääri ¿il nen, 

Lehtokoski,Malmivuori .Paasonen,Pekkala,Pltkäsllta,Turkka,^Virtanen 

Ja Voionmaa. Puhetta Johti Tanner Ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 

1 §. 

Läsnäolo-oikeus. 

Puoluetoveri S. Pusa pyysi lupaa olla saapuvilla ryhmän kokouk-

sessa, suositteli Heinikainen. 

Pyyntöön suostuttiin, 

2 C a • 

sitä ennen kutsua eduskuntaa koolle. 

Todettiin kuten v.v. oli tehnyt, että ryhmällä el ole huomaut-

tamista suunnitelmaa vastaan. 

3 §• 

Ryhmän asioiden hoitaminen. 

Todettiin, että ryhmän sääntöjen 16 §:n mukaan sinä aikana kun 

eduskunta el ole koolla ryhmän asioita hoitavat valmistavan vallo-

kunn.un Helsingissä olevat Jäsenet. 

4 

^'Yhteishyvän valiokunta". 

Puheenjohtaja Tanner ilmoitti, että 19/6-41 pidetyssä työväen 

keskusjärjestöjen edustajien Ja ryhmän valmistavan valiokunnan jä-

senten yhteisessä kokouksessa asetettiin n.s. yhteishyvän valiokun-

ta, Jonka Jäseniksi Sosialidemokraattisesta Eduskuntaryhmästä valit-

tiin ryhmän molemmat puheenjohtajat sekä v.v. Jäsen Voionmaa. Nyt 

olisi päätettävä hyväksytäänkö tämä valinta vai halutaanko asettaa 

'toisia henkilöltä edustamaan ryhmää k.o. valiokunnassa. 

Valmistava valiokunta ehdotti, että ryhmä hyväksyisi sen, että 

"yhteishyvän valiokunnassa" ryhmää edustavat Tanner.Reinikainen Ja 

Eduskunnan koossaolo. 

Puheenjohtaja Tanner Ilmoitti, että on suunniteltu että edus-

kunnan työ keskeytettäisiin maanantaina t.k:n 7 p:nä Ja sitä tultai-

siin Jatkamaan 1 p:nä elokuuta, ellei puhemies katso tarpeelliseksi 

f 
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Voionmaa. 

Hyväksyttiin yksimiel isest i v .v . ehdotus. 

5 § . 

Hallituskysymys. 

Puheenjohtaja Tanner I l m o i t t i , ettt; hgnet on nimi-

t e t t y kauppa- ja teol l isuusminister iksi i (A Salmio Jää pois hal-

l i t u k s e s t a . Asla t u l i e s i l l e sen Johdosta, e t t£ Pekkala halusi 

vapautusta valtioneuvoston Jfisenyydestfi, mutta h£nt^ el pSi^stet-

ty eroamaan. 011 tarkoi tus , e t t £ nimltykseni o l i s i tapahtunut 

vasta huomenna, Jo t ta ryhm£ o l i s i tänfi^n voinut lausua mielensä 

a s i a s t a , mutta as la ta k i i r e h d i t t i i n , Joten nimitys tapahtui 

Päfi tett l in yksimiel isest i v .v . ehdotuksen mukaisesti, 

Qttä ryhmfi hyväksyy Tannerin nimittämisen hall ituksen Jäseneksi. 

6 

Tannerin selotus. 

Ryhmän puheenjohtaja Tanner se los t i kokoukselle mitä 

pääministeri oli e l len ryhmien puheenjohtaj i l le sotatapahtu-

mista kertonut. Puhuja maini ts i , e t tä millään tahol la el Suo-

men puolesta ole tarkoi te t tu ryhtyä hyökkäämään. 

Hämäläinen: Helsinkiin Jäävien toverien o l i s i pidettävä 

huoli s i l t ä , e t te i porvarlleht1 In pääsisi tulemaan kovin veren-

himoisia k i r j o i t u k s i a . Eräs sel lainen on Jo Julkaistu Uudessa 

Suomessa. 

Tanner: Hämäläisen mainitsema asia ol i v .v. e s i l l ä Ja 

s i e l l ä saat i in kuulla e t t ä asianomaisella taholla on luvattu 

ki inni t tää huomiota tähän asiaan. 

Jokinen: Toivoi, e t t ä pääministeri antais i ryhmälle 

selostuksen ennenkuin hajaannutaan. 

Hiltunen: Yhtyi edel l iseen. Hyhmän puheenjohtajan o l i -

si koetettava vaikuttaa n i in , e t t ä koko eduskunta sa i s i se los-

tuksen. 

Keskustelun päätyttyä pääte t t i in ha l l i tukse l l e e s i t t ä ä 

toivomus, e t t ä v ie lä ennen eduskunnan lomalle lähtöä edusta-

j i l l e annetta is i in t l l a n n e s e l o ^ u s . 

T a r k 1 s t e 
M V - J , 

.t a , , T a r^ K 
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P ö y t f i k l ' r j a 
tas; 

Sosialidemokraattisen 3duskuntaryhm£n kokouksesta, Joka pilettiin | 
ryhmähuoneesaa eduskuntataloeea 7 heinäkuuta 1941. Kokous ai- f 

i 
koi kello 15. Nimenhuudossa merkittiin polssaolevlkel: Andersson,G., | 

Hakala,Kaiala,Komu,Ieplstö.Pekkala,Pitkäsilta »Raunio,Salmenoja Ja 

Voionmaa. Kokouksessa oli saapuvilla puoluesihteeri Aaltonen. Puhet-
r ta Johti Tfcinner Ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 

1 §. 

Pääministerin selostus. 

Kutsuttuna saapui ryhmäkokoukseen pääministeri Rangell antaak-
f 

seen ryhmälle tilanneselostuksen. Pääministerin mukana oli ulkomi-

nisteri Witting. 

Pfeämlnisteri selosti ensin taistelutapahtumia eri rlntamaosil-

la, huomauttaen samalla, että tapahtumien kulusta el vielä saa sel-

vää kuvaa. 

TämSn jälkeen pfi-mlnlsterl kuvasi Eueroopan valtioiden suhtau-

tumista nyt käynnissli olevaan Saksan-Neuvostoliiton väliseen sotaan. 

Puhuja totesi, ett£ Englantia lukuunottamatta vain kolmella Suroo-

pan maalla, nim. Ruotsilla,3ulgörialla Ja Turkilla on vielä suhteita 

Neuvostoliiton kanssa. 

Puhuja selosti myös Sn^?lännin ja Amerikan suhtautumista Suo-

meen. Suomen taholta on Englannille Ja Amerikalle Ilmoitettu, että 

Suomi on olosuhteiden nakosta Joutunut Saksan myötätaisteliJaksi, 

jamalla on k.o. valtioille ilmoitettu, että Suomi ei tahdo k£ydä 

sotaa Englantia vast^^an. Englannin ulkoministeri 3den on ilmoitta-

nut Suomen Lontoossa olevalle lähettiläälle, että tuskin voidaan 

välttää katastrofia^Jos Suomi yhtyy sotaan Neuvostoliittoa vastaan. 

Amerikassa on ilmeisesti paremmin ymmärretty Suomen asema. Sumner 

'Velles on ilmoittanut vaikuttavansa hiilitsevästi linglannin asen-

teeseen. 
( 

Tämän Jälkeen puhuja viittasi presidentti Rydin lausuntoon 

Jossa m.m. sanottiin, että Suomen kansalla ei ole aikomustakaan 

luopua valtiollisesta Ja yhteiskunnallisesta asemastaan. Mainitsi, 

että Englannin lehdistössä on ollut ynseitäkln kirjoituksia Suomea 

kohtaan. Amerikassa sen sijaan noin puolet lehdistöstä suhtautuu 
* 

suopeasti Suomeen. 

Ruötsln kanssa on ryhdytty neuvotteluihin avustuksen saarni-
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ses ta . Ruotsi onkin sittemmin alkanut suhtautua suopeasti tahol-

tamme e s i t e t t y i h i n as io ih in . Saksala ise l le dlvlaioonalle myönnettiin 

kauttakulkulupa. Samoin on myönnetty e r i l a i s t a tavara-apua. Vapaa-

ehtolskysymys on j ä r j e s t e lyn alaisena. Suomen as ia in hoi to Moskovassa 

on uskottu Ruots i l l e , Joka myös hoitaa Neuvostoliiton e tuja tää l l f i . 

Er ikoisest i halusi puhuja mainita Sveitöin lehdistön suo-

pean suhtautumisen Suomeen. Tämän Jälkeen hän kertoi Puolan lähetys-

tön lakkauttamisesta, mainiten e t t ä samantapaisiin toimenpiteis i in 

o l i ryhdytty myöskin Hollannin Ja Belgian lähetystöjen suhteen, 

mutta i lmoi t t iva t ne saaneensa h a l l i t u k s i l t a a n kehoitukden poistua 

maastamme. Norjan lähetystö toimii v ie lä , mutta on saanut kehoituk-

sen supistaa toimintaansa. Tähän lähetystöön on suhtauduttu hiukan 

to i s in kuin muihin va l l a t t u j en maiden lähe tys tö ih in , koska on o te t tu 

huomioon Pohjolan maiden yhte is työ. 

Tämän Jälkeen Duhuja kertoi v ihol l i sen maahamnie tähän men-

nessä tekemistä ilmapommitusretkistä Ja pommituksen tuhois ta . Pommi-

tuksia on oHut noin 90-100 paikkakunnalla. Suurimmat vauriot ovat 

t u l l ee t Turussa Ja Kotkassa. Ihmishenkiä on tähän mennessä menetetty 

ilmapommituksissa 47. 

Lopuksi puhuja se lost i e l i n t a rve t l l anne t t a , kertoen ensin 

m/̂ assamme olevis ta v i l j a v a r a s t o i s t a Ja viiJahanklnnoista ulkomail-

t a . Selostuksesta Ilmeni, e t t ä jotenkuten voidcxan lelpäannoksia vä-

hentämättä päästä ensi satoon. Perunatlianne on vaikeahko, mutta so-

kerikysymys on sen s i jaan helpompi. On sangen toñennSkülstä e t t ä Tans-

kasta Ja Saksasta saadaan sokeria. Kertoi tämän Jälkeen l ihan saannis-

ta . Asema lihan suhteen on käynyt vaikeahkoksi. Ruotsista saadaan jon-

kin verran sä i lykkei tä . Voihin nähden t i lanne on' s ikäl i huonontunut, 

e t t ä varas tot ovat pienentyneet. Kaikkiaan on e r i l a i s i a rasva-a inei ta 

maassa varastoi tuna'noin 9,000 tonnia. Varastojen arvellaan r i i t t ä -

vän noin v l l s l kuukautta. Kahvia on maassa 3,5 kg. ja s i t ä voidaan an-

taa vain kahdessa jakelussa ja jouluksi . TupakkavarastoJen lasketaan 

r i i t t ä v ä n huhtikuun loppuun. Siihen mennessä tupakan saanti todennäköi-

sest i he lpoi t tuu , n i in e t t ä tupakasta ei tu l lene olemaan puute t ta . 

Teks t i i l i r aaka-a ine i t a on maassa vähän. Kun tehtaiden'henkilökunta 

on pi tänyt lomansa, ni in se voi nykyisten varastojen turvin työsken-

nel lä vain syyskuun alkuun. Kun Norjassa olevat Suomelle kuuluvat puu-

v l l l a p a a l l t saadaan tänne, voivat työt Jatkua marraskuun alkupuolel le . 

Vil la tehtaiden kohdalla on t i lanne parempi. On lasket tu , ' e t t ä ne l j ä -

pä ivä is iä työviikkoja tehden vi 11atehtaamme voivat o l l a käynnissä jou-
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lukuun pa ikke i l l e , mikäli arnel jan hankinnat eivät ole asiaa 

to iseksi muuttaneet. Tekosllkin valmistukseen t a r v i t t a v i a 

raaka-a inei ta saadaan ulkomailta, n i in e t t ä tämän alan tehtaa t 

voivat Jatkaa tuotantoaan. Puhuja antoi v ie lä e rä l t ä t i e t o j a 

kutomateollIsuudesta. 

Tanner: Lausui ryhmän puolesta pääminis ter i l le k i i -

tokset annetusta se los tuksesta . Toivottavasti se on antanut 

va l a i s tu s t a moniin epäselviin seikkoihin. 

Selostus merki t t i in saaduksi. 

V a k > i ' u d e k / s l : 

Puheenjohtaja. 

Ih t ee r l . 

T a r k i s t e t t u : 



Sosialideiaoiicraattisen EdusKuntaryhmän kokouksesta, Joka pidettiin 
ryhmähuoneessa edusKuntatalossa 1 p:nä elokuuta 1941. Kokous al-
koi kello 14,20, Nimenhuudossa merkittiin poissaoleviksi: Anders-
son, G.,Hakala,Koponen Ja Tuominen, Puhetta Johti Tanner Ja pöytä-
kirjan kirjoitti Aattela, 

1 
Hallituksen jäsenten selostukset. 

Puheenjohtaja Tanner ilmoitti, että ryhmäkokoukseen saapuvat 
r 

pääministeri Rangell ja ulkoministeri Witting selostamaan eräitä 
tämän hetken suuria kysymyksiä. 

Ensiksi saapui ryhmäkokoukseen ulkoministeri Witting. Hän 
huomautti aluksi, että hänen on nyt melKein hauskempi puhua kuin 
joskus aikaisemmin,kosKa eräät seikat ovat tulleet julkisuuteen, 
joten nyt voi hiukan vapaammin Kuin aikaisemmin oli laita selos-
taa asioita. 

Puhuja selosti ensin Ruotsin suhtautumista Suomeen, kertoen 
millä tavoin hän oli Ruotsin Helsingissä olevalle lähettiläälle 
selostanut erinäisten asioiden kehittymistä maassamme. Ruotsalai-
set tuntuivat olleen närkästyneitä sen johdosta, että heille ei 
oltu aikaisemmin ilmoitettu Saksan armeijan eräiden joukko-osas-
tojen maamme alueen kautta tapahtuvasta kuljetuksesta. 

Tämän jälkeen puhuja kuvaili Englannin suhtautumista maaham-
me. Asema oli ensin sekava, mutta 14/6 Englanti julisti täydel-
lisen saarron, mikä katkasi kauppayhteytemme sinne päin. 

Puhuja siirtyi sitten kuvailemaan Pohjois-Amerikan suhtau-
tumista Suomeen. USA on se maa, joka enimmän voi meidän oloihim-
me vaikuttaa. USA on politiikassaan seurannut pari Kolme askelta 
Englannin perässä. Amerikka on näyttänyt paremmin kuin Englanti 
ymmärtävän meidän vaikeuksiamme. 

Ministeri kertoi tämän jälkeen Venäjän ja Englannin välisten 
suhteiden kehittymisestä, ryhtyen sen jälkeen selostamaan ulko-
maanKauppaiame kehittymistä. 

Puhuja huomautti, että tällä kertaa voimme käydä kauppaa 
vain Euroopan mantereen valtioiden kanssa. Suurin osa ulkomai-
sesta kaupastamime tapahtuu SaKsan kanssa. Selosti yksit>isKohtai-
sesti kauppavaihtomme kehittymistä viimeksi mainitun maan kanssa. 
On laskettu, että tämän vuoden viennistämme voidaan Saksaan vie-
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dä 80 % Ja ulkomaisesta tuonnistamme sieltä tuoda 70 %• 
Tanska on ulkomaisessa kauppavaihdossainme toisella tilal-
la. Koko tuonnistamme on sieltä tuotu 6 ̂  Ja viennistäm-
me sinne viety 7 

Seuraavana on Ruotsi, mutta sieltä tuomanmie tavarat 
on valuutalla maksettava. Ruotsi on Järjestänyt meille 
hienoja lainoja, Joilla voimme maksaa sieltä teKemämme os-
tot. Tavaroista tosin maksamme vain 1/3 nyt Ja loppu jää 
velaksi. 

Tämän Jälkeen puhuja selosti kauppavaihtomme kehitty-
mistä eräiden muiden Euroopan mantereella olevien maiden 
kanssa. 

Puhuja ilmoitti, että Venäjän hallituksen tilaamat 
laivat ovat vielä telaKoilla, mutta" niistä oli suuri osa 
Jo maksettu. 

Ministeri ryhtyi tämän Jälkeen selostamaan Englannin 
Suomea kohtaan noudattamaa politiikkaa. Huhtikuussa 1940 
laajensi Englanti saartoaan niin, että se kosKi myöskin 
Petsamoa. Sen Jälkeen saimme tuottaa sen kautta tavaroita 
n.s. navycert-todistusten perusteella. 

Kun puhuja oli selostanut minkä verran maahamme oli 
saatu eri maista viljaa, ryhtyi hän kuvaamaan yksityis-
kohtaisemmin Englannin Ja Suomen välisten suhteiden Kehit-
tymistä. 

Maamme puolustusviranomaiset samoinkuin saKsalaisetkin 
sotilasviranomaiset olivat lausuneet tyytymättömyytensä 
niiden tiedonantojen Johdosta, Joita Englannin täällä ole-
vasta lähetystöstä oli lähetetty Englantiin. Englantilaisil-
le tehtiin esitys, että Englanti poistaisi maastamme kauppa-
edustuksensa sekä tiedoitustoimintansa palveluKsessa olevat 
miehet, mutta esitykseen ei tullut vastausta. Tämän JälKeen 
kertoi puhuja antaneensa äskettäin tunnetuksi tulleen lau-
suntonsa, Jossa esitettiin Suomen hallituksen käsitys diplo-
maattisen yhteyden säilyttämisestä nykyisissä olosuhteissa 
Englannin Ja Suomen välillS.(Lausunto sanomalehtileikkele-
liitteenä n;o 1 tässä pöytäkirjassa.) 

Puheenjohtaja Tanner kiitti ministeri Witting'iä selos-
tuksestaan. 

/ 

u o m e n j a E n g l a n n m 
-«fIt-fM 

diplomaattisia suhteita 
lutkin vMam kmnmmlu yH^^A; 

Suomen hallitus esittää suhteiden katkaisemis 
UlkoasiaiimiinisteriÖssä heinäkuun 

28 pnä tapahtuneessa kericusteliisea 
ulkoadainministeri W i t t i n g esitti 
Isonbritannian Helsingrin-lähettiläÄl 
le, rainisteri V e r e k e r i l l e seu-
raavan ilmoituksen ja tiedustelun: 

— Tuloksena toimenpiteistä, joihin 
Iso-Britannia vuoden 1940 heiiiäkuus-
ta lähtien eri kertoina on rj^tynyt 
Suomen merenkulkua ja udkomaan-
kauppaa vastaan ja jotka kesäkuus-
sa 1941 päätyivät täydelliseen Suo-

f 

men ja . v*ltäanereiitalauat«n maiden 
välisra kaupan saartoon, Suomen 
ja Ison-Britannian .välinen »äännölH-
wm diplomaattinen yhtey» kaupan ja 
merenkulun alalla'tosiasiMea'on ia-
kftnnut. , 

Toisaalta Suomi nyt tosiolojen 
Pikofta on Saksan myötätaiatelijan« 
(e^eHigepönt) Neimjatoiiittoa rag. 

km Utu löo-BrrtMinia «n' 
Je»»^ '«obitafiaiittm .Nemoirtoilidton 
kanasa ja jiiliatanut tulevansa käyt-
tämään kaäkkm' vaiJa^aan olevia 
keinoja avustaakseen Neuvostoliit-
toa. 

— Niiihin tosiseikkoihin katsoen 
saanndlliatä diplomaattista yhteyttä 
molempain maiden väUllä tuskin voi-
daan'vaikeuksitta yMäpltää. Tämä 
näyttää olevan Ison-Britannian hai-
htuksen käsitys, päättäen eräästä tä-
män hallituksen taholta parlamentis-
sa esitetystä lausunnosta, jonka mu-
kaan suhteet Suomeen voidaan kat-
kaista minä hetkenä hyvänsä. 

— Arvioidessaan hytytilannetta 
Sumen hallitus on tuHut siihen joh-
topäatokseen^ että loogfllisena tuilok 

^ tapahtumina, joihin eddtt on 
^ to t tu . Suomen Lontoota ole»*n 
lUietystön oliai toiataiaeJ^ii kesk^y. 
tettÄvi toimkifcania. ^ 

Suomen hallitus oUsi kiitolM?»« 
»«lessaan tietää, onko Utm^BrHm-
ninn hallitus samaa mieltft mitä tu-^ 

J^ilmtnv^ 

Jmtkoa L uvulUL 
lee Ison-Britannian Helsingissä oi«, 
van lähetystön toimintaan. 
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Ministeri Witting'in poistuttua ryhmäKoitouKsesta lausui puheen-
johtaja^ Tanner, että hänen on ehkä syytä Jatkaa selostusta. Suomen 
Ja Englannin välisistä suhteista hallituksessa keskusteltaessa olivat 
hallituksen sosialidemokraattiset Jäsenet toisella Kannalla kuin muut 
hallituksen Jäsenet. Oliaime sitä mieltä, että diplomaattisia suhteita 
ei olisi katkaistava, mutta että Englannin kauppaedustusta ei nykyolois-
sa ole tarpeellista maassamiue pitää, koska kauppasuhteemme Englannin 
kanssa ovat nyt poikki. Edelleen olimme sillä kannalla, että Englannin 
sotilasedustuksen olisi poistuttava maastamme, koska Englanti on nyt 
Venäjän liittolainen Ja Suomi on Joutunut sotaan Venäjän kanssa. Olim-
me myös sitä mieltä, että Englannin valtiollisen poliisin edustajain 
olisi poistuttava maastamme, koska ei ole suotavaa, että sanotun polii-
sin edustajat voisivat lähettää täältä Englantiin tiedonantoja. Jotka 
sitten voisivat Joutua Venäjän sotilasjohdon tietoon. 

Meistä tuntui sen sijaan siltä, että varsinainen diplomaattinen 
edustus saisi säilyä, Jottei ikävää suhteiden katKaisemista tapahtuisi. 
Toiset hallituksen Jäsenet olivat toisella kannalla. 

Daily Heraldin eräässä Kirjoituksessa sanottiin avoimesti, että 
Englanti piti täällä olevaa lähetystöään tärkeänä havaintopaikkana. 

Tämän JälKeen puhuja kertoi ynteistyöstä suomalaisten Ja saksalais-
ten JoukiioJen kesien. Yhteistyö on ollut verraten hyvä. 

Meille on Kyllä tullut yköiä Ja toisia esityksiä JotKa eivät miel-
lytä. On annettu huomata, että meidän olisi liityttävä mukaan n.s. Kol-
mivaltasopimuKseen. Mutta on annettu huomata, että siitä ei tulisi mi-
tään. Esitti arvelunsa siitä, mitä seuraisi Jos Joutuisimme SaKsan mu-
kana suurvaltasotaan. 

Puhuja esitti sitten tietoja suoritetuista sotatoLuista. Laatokan 
rintamalla on tapahtunut etenemistä. Aunus ei enää ole kovin kaukana. 
Sortavalaa on lähestytty idästäpäin Ja Kohta Joutunee tämä kaupunki 
Joukkojemme haltuun. KannaKsella eivät joukkomme enää etene niist^ase-
mista, Jotka Jo on saavutettu. MyöSKään Hangon rintamalla ei ryhdytä 
hyöKKäämään. 

Oli iKävää, että ylipäällikkö antoi oman päiväkäskynsä. Siitä ei 
oltu hallituspiireissä ftuiautW. Se on koetettu vaieten sivuuttaa. Hoi-
nen samantapainen iKäKJuttu oli Vuokkiniemen kokous. Kertpi eräitä tie-
toja mainitun Kokouksen järjestämisestä. 

Puhuja siirtyi tämän jälkeen kertomaan eräistä Ruotsin tämän het-
kisistä ulkopoliittisista vaiKeuksista, JotKa johtuvat SaKsan vaatimuk-• 
sesta saada kuljettaa Ruotsin alueen kautta lisää JoukKoJa pohjoiseen. 

Puheenjohtaja totesi, että kun sotamme on tähän mennessä ollut 
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menestyksellistä^olemme saaneet miltei kokonaisuudessa ifios-
kovan rauhassa luovuttamamme alueet takaisin. Mahdollisesti 
¿̂aamŜ  lisääjin alueita valtakuntaamme liitettäväksi. Tämä 
antaa meille paljon tehtäviä. Moskovan rauhan aiheuttama olo-
jen järjestelykoneisto on ehkä pantava pyörimään takaisinpäin. 
Pika-asutuksesta on jo keskusteltu Ja meiKäläiseltä taholta 
on lausuttu ajatus, että pika-asutuslain perusteella lohkais-
tut maa-aiueet on pidätettävä valtiolle,käytettäväksi vastai-
sen asutustoiminnan reservinä. 

Reinikainen; Oli sitä mieltä, että eduskunnan ulkoasiain-
valiokunnan olisi pitänyt saada keskustella Suomen ja Englan-
nin välisistä suhteista ennenkuin EnglaiJiin täkäläiselle lähet-
tiläälle ministeri Witting'in kautta ilmaistiin hallituksen 
käsitys diplomaattisten suhteiden katkaisemisesta. Kun vastai-
suudessa tulee tämäntapaisia asioita esiin, on näin meneteltävä. 

Kivisalo: Meikäläisille olisi annettava ohjeita, millä 
tavalla nyt on kansalle puhuttava, olisiko esim. puhuttava 
Suur-Suomesta. Selosti miten aikaisemmin oli eri asioihin pu-
heissaan suhtautunut. Onko sotamarsalkalle huomautettu päivä-
käskystään? Onko perää väitetyissä suomalaisten Ja saksalais-
ten kenraalien erimielisyyksissä? (Tanner: Ei ole.) 

Tanner: Puheissa on Suur-Suomen asia kokonaan sivuutet-
tava. Asia on vielä sotilaallinen ja se on Jätettävä halli-
tuksen hoidettavaksi. 

Syrjänen: On hyvä, että ryhmälle on tehty selkoa asiois-
ta. On valitettavaa, »että ulkoministeri ei voinut kertoa lui-
tään uutta. Valitsijat haluavat tietoja sotatoimista. He valit-
tava sitä, että edustajat eivät tiedä sodan päämääriä. On sa-
nottu, että käymme puolustussotaa, mutta se onkin hyökkäysso-
taa. Väitti, että monet sotilaat ovat kieltäytyneet menemästä 
Suomen vanhan rajan yli Venäjän puolelle. Ja heitä on tämän 
johdosta rangaistu. Eduskunnan puhemies on puheessaan viitan-
nut uusiin rajoihin. Miksi tätä ei ole alkujaan rehellisesti 
sanottu,tai miksi ei sanota mihin saakka on aikomus mennä? 
Suomen ja Englannin välisten suhteiden katkaisemisasiassa on 
on toimittu eduskunnan selän takana. Ei edes ulkoasiainvalio-
kunta ole ollut tapahtumien tasalla. Ainakin ryhmän valmista-
va valiokunta ja hallitus voisivat olla nykyiiitä kiinteämmäs-
sä vuorovaikutuksessa keskenään. Nyt ovat edustajat tulleet 
Helsinkiin ja saavat kuulla muutaman sanan,ja palaavat sen 

jälkeen kotipaikkakunnilleen,saamatta sen jälkeen mitään tietoa 
tapahtumien kehityksestä. Tämä ei ole oikein. Parlamenttia ei 
saisi halveksia. Asioihin olisi saatava muutos. Karjalan kysymyk-
sestä olisi keskusteltava. Hallitus ei halua kuulla eduskunnan 
mieltä. 

Tanner: Vastasi Syrjäselle. Nopeiden tapahtumien aikana 
ei kukaan tiedä kaikkia asioita. 

Keskustelu keskeytyi pääministerin kokoukseen saapumisen 
vuoksi. 

Ryhmän puheenjohtaja lausui pääministeri Rangell^in terve-
tulleeksi ryhmään kokoukseen ja luovutti hänelle puheenvuoron. 

Pääministeri Rangell valitti aluksi sitä, että hänellä on 
käsiteltävänään kovin monta teemaa, joten puheesta tulee pitkäh-
kö. Ensin pääministeri selosti sotatoimia sekä saksalaisten jouk-
kojen että omien joukkojeaime kohdalta. Kertoi Venäjän tappioista. 
Saksalaisten suurina tavoitteina on Moskova Ja Pietari. 

Suomalaisten Joukkojen sotatoimet ovat edistyneet hyvin. 
Suurin osa Laatokan Karjalasta on jo hallussamme. Puhuja esitti 
sitten eräitä vihollisen ja omia tappiolukujamme. Kolmen ensim-
mäisen sotaviikon aikana on riveistämme kaatuneina poistunut 
2,400, kadonneita on 800 ja haavoittuneita 8,800. Haavoittuneis-
ta on vaikeasti haavoittuneita 20 Talvisodassa oli vaikeasti 
haavoittuneita 40 Se että vaikeasti haavoittuneita ei nyt ole 
tullut yhtä paljon kuin edellisessä sodassa. Johtuu siitä että 
vihollisen ilma- Ja tykistötoiminta ei nyt ole yhtä yxivoimaista 
kuin mitä se oli talvisodan aikana. 

Tämän Jälkeen puhuja selosti ulKomaan kauppamme kehitty-
mistä. Kauppavaikeutemme kehittyivät huippuunsa vuosina 1939-40 
käydyn talvisodan aikana. Rauhan tultua pyrimme kauppasuhteitamme 
vilkastuttamaan. 1940 aikana solmittiin 19 maan kanssa kauppaso-
pimus, ja sen jälkeen vielä kolmen maan kanssa. Sopimukset perus-
tuvat siihen, että kauppavaihto tapahtuu clearing-menetelmän pe-
rusteella, paitsi eräitä luottokauppoja, joita on tehty ja teh-
dään esim. Ruotsin kanssa. Kauppa ei ole vapaata^vaan se perustuu 
lisenssijärjestelmään. Maastamme on sallittu pääasiassa viedä'sel-
laisia tavaroita, jotka eivät ole meille ehdottoman välttämättömiä, 
ja tänne on sallittu tuoda sellaisia tavaroita. Jotka ovat meille 
välttämättömiä. Esitti numeroita viennistä ja tuonnista. Numerot 
osoittivat, että ulkomaan kauppamme on määrällisesti vähentynyt. 
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Kauppataseemme on nyt 53,340 miljoonaa markkaa tuontivoittoi-
nen. Tuontivoittoisuus vähenee kuitenkin icun puu- ja paperitava-
rain laivaus saadaan suoritetuksi. 

Tämän Jälkeen pääministeri selosti maamme rahamarkkinoi-
den kehittymistä. Edelliselle vuodelle ominainen rahamarkkinoiden 
helpoittuminen ei ole tänä vuonna Jatkunut. Kuluvan vuoden ensim-
mäiset kuukaudet olivat rahamarkkinoilla verraten rauhalliset Ja 
kutakuinkin normaalit. Esitti tietoja talletuksista ja liike-elä-
män luotontarpeesta, selostaen myös valtion luotontarvetta. Vai-
keuksista on selvitty odotettua paremuiin, jopa hyvin. Sodan syt-
tyessä uudelleen ei pankeista nostettu talletuksia samalla taval-
la kuin talvisodan syttyessä. Ei syntynyt samanlaista ryntäystä 
pankkeihin. Esitti tietoja Suomen Pankin luotonannosta valtiolle. 
Kertoi sitten ulkomaisen velan kasvusta. 

Pääministeri ryhtyi sitten selostaaiaan työmarkkinoiden 
kehittymistä. Jouduimme kutsumaan miehiä lippujen alle kiirei-
simpänä työaikana. Esitti tietoja siitä minkä verran työvoimaa 
on jäänyt kotirintamalle. On ollut pakko ryhtyä ankaralla taval-
la säännöstelemään työvoiman kä>ttöä. Rakennustyöt on yleensä 
pysäytetty. Välttämättömien töiden käyntiin saattamiseksi Ja 
käynnissä pitämiseksi on ryhdytty pidättämään niitä, Jotlca pakoi-
levat työvelvollisuuttaan, myöskin on maaseudulla olevia raken-
nustyöläisiä sijoitettu työvelvollisuustöihin. Esitti eräitä tie-
toja maassa suoritetuista töistä. Lastaus- ja purkaustöissä on 
ryhdytty käyttämään myöskin sotavankeja. Heinätyöt on saatu teh-
tyä. Elonkorjuutöiden loppuunsaattaminen vaatii lisätyövoiman 
saamista maaseudulle. Päämaja on nähnyt mahdolliseksi vapauttaa 
tai lomauttaa miehiä maaseudun töitä varten siten, että sataa 
hehtaaria kohti tulee noin yksi mies. On myös koetettu lisätä 
puukaasuttimien käyttöä ja hankintaa. On perustettu traktorikes-
kuksia. Traktorin kuljettajista on suuri puute. Esitti tästä 
eräitä tietoja. Loppupäätelmänään esitti pääministeri työtilan-
teesta sen, että vaikeudet ovat suuret, mutta toistaiseksi on 
niistä jotenkuten selvitty, siitä on annettava kiitos työväel-
le ja maatalousväelle. 

Lopuksi pääministeri selosti elintarvikeasemäämme, esit-
täen ensin eräitä tietoja viljavarastoistamme. Maanviljelijäin 
hallussa olevat viljavarat ovat suurin piirtein tulleet kulu-
tetuiksi. Kerrottuaan maassamme olevista pefunamääristä puhuja 
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selosti sokerivarastojamme. Sokeria on maassamme 28,000 tonnia 
varastossa. Sokeria riittää varastoissamme viiden kuukauden ajak-
si. Oma tuotantomaie on noin 10,000 tonnia, mikä riittää kahden 
kuukauden ajaksi. Täiî än jälkeen puhuja selosti liha-asemaamme, 
siirtyen sitten kuvaamaan maidon tuotantomahdollisuuksiamme. 
Maidon tuotanto on vähitellen lisääntynyt, mutta nyt se taas on 
alentunut. Voin tuotanto kulkee samoja latuja. Heinäkuussa nousi 
voin tuotanto suuremmaksi kuin edellisenä vuonna vastaavana aikana. 
Voivarastomme ovat alentuneet 5,000 astialla. Juustovarastomme 
ovat vähentyneet puoleen. Kansanhuoltoministeriö on lopettanut 
siviiliväestön Juustoannosten saannin. Lopputulos rasvatilantees-
tamjie on sellainen, että on pakko suunnitella rasva-annosten vä-
nentämistä. 

Puheenjohtaja Tanner kiitti pääministeriä valaisevasta selos- • 
tuksesta. 

Pääministerin poistuttua ryhmäkokouksesta jatkettiin keskus-
telua. 

Tanner: Syrjänen kaipasi tietoa Suomen suunnitelmista sotaan 
nähden. Suomi käy puolustussotaa. Esitti vielä eräitä yksityiskoh-
tia suoritettavista sotatoimista. Syrjänen huomautti, että halli-
tus on pitänyt hei.vkoa yhteyttä eduskunnan Ja eduskuntaryhmien kans-
sa. Oli virhe, että Englannin Ja Suomen välisten suhteiden katkai-
semista koskevassa asiassa eduskunnan ulkoasiainvaliokunta ei saa-
nut asiasta ennen asiaa tapahtumista keskustella. Ehdotankin tämän 
vuoksi, että ryhmän nimessä lausutaan hallitukselle toivomus,että 
tärkeissä ulkopoliittisissa ratkaisuissa kuultaisiin eduskunnan ul-
koasiainvaliokuntaa. 

Puheenjohtajan ehdotus hyväksyttiin heti yksimielisesti. 
I 

Tanner: Esitti eräitä tietoja hallinnon järjestämisestä suo-
malaisten joukkojen haltuun joutuneilla alueilla. Hallinnosta vas-
taa tällä hetkellä sotilasjohto. 

Hiltunen: Kosketteli sodan päämääriä. Julkisuudessakin on esi-
tetty sellaisia lausuntoja, että Suomi ottaisi Itselleen alueita 
myöskin Norjalta ja Ruotsilta. Hallituksen olisi tällaiseen puutut-
tava. Puhui vallattujen alueiden hallinnosta. Oli sitä mieltä,että 
niitä ei voida sotilaallisesti hoitaa. Tämän Jälkeen puhuja kiin-
nitti huomiota maamme sisäpoliittisen aseman kehittymiseen. Voidaan-
ko kansanvaltainen yhteiskuntajärjestys säilyttää? Tästä olisi saa-
tava Jotakin selvyyttä. Kosketteli tämän jälkeen työvoimakysymystä 
Ja työvelvollisuuslain soveltamista. Lopuksi hän kajosi Englannin 
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ja Suomen välisten diplomaattisten suhteiden katkaisemisKysy-
myKseen, Ennenkuin hallitus teici asiasta päätöksen sen olisi 
pitänyt kuulla eduskunnan ulkoaisiaavaliokuntaa ja siksi olisi 
pitänyt odottaa edustajien Helsinkiin saapumista. 

Pitkäsilta: Yhtyi Syrjäsen ja Hiltusen lausuntoihin. 
Kiinnitti huomiota n.s. kolmivaltasopimuskysymykseen. Kysytään: 
mihin asti meidän on oltava Saksan mukana? Onko tästä asiasta 
Saksan taholta annettu jotakin selvitystä,vai ollaanko mukana 
vain "umpinakissa"? 

Tanner: Vastasi edelliselle puhujalle, ettei tulevaisuu-
desta Kukaan mitään tiedä. On tehtävä voitavansa ja odotettava 
mitä tuleman pitää se^ä toivoa parasta. 

Pekkala: Olin silloin matkoilla Kun hallituksessa käsi-
teltiin diplomaattisten suhteiden Katkaisemista Koskeva asia. 
Haluan kantanani pöytäkirjaan merkittäväksi, että tämä oli maal- • 
lemiae kohtalokas tapaus. Tämä asia olisi pitänyt tuoda eduskun-
taan. Päätös on valitettava, ja Saksan taholta ei sellaista vaa-
dittu. UlKoministerin selostus oli sellainen ettei siitä saanut 
selvää ja se oli myös yksipuolinen. Hän kehui Suomen-SaKsan kaup-
pasopimusta. Hänen kehustaan on otettava 50 % pois. Meidän vien-
timme on paperia ja selluloosaa. MyÖSKin SaKsa harjoittaa samo-
jen tuotteiden vientiä. Joudumme viemään suuria määriä raakapuu-
ta pois maasta. Saksa esiintyy meidän Kilpailijanamme. Englanti 
ryhtyi tunnettuihin toimenpiteisiinsä sen johdosta, että maas-
samme oli saksalaisia joukicoja. 

Hämäläinen: EiKö hallitus voisi lopettaa rintamakirjeen-
vaihtajien y.m. "ryssittelyä". Me voimme puhua bolshevismista, 
mutta Venäjä jää olemaan. Jos me käytämme hauKkumasanoja ärsyt-
tää se venäläisiä ja se on aina edessämme. Propangandassa voi-
taisiin t>ytyä puhumaan bolshevismista. Täällä on vaadittu, et-
tä eduskuntaryhmän olisi pidettävä tapahtumien tasalla. Kun Tan-
ner viimeKsi selosti tilannetta ryhmän jäsen^le ja minä kerroin 
vaimolleni saamistani tiedoista, niin minua tultiin vangitsemaan 
fflUKa kauhupropagandan harjoittajana. VaKuutti tästä lähtien ole-
vansa mitään puhumatta. 

Kuusisto: Hämäläisen puheenvuoro osoitti, että me olemme 
kierossa asemassa. Miten paljon Suomi valloittaa alueita? Lienee 
niin, että sodassa otetaan niin paljon kuin saaaaan. Mitä tulee 
suhteiden katkeamiseen Englannin ja Suomen välillä, niin sille 
ei enää mitään mahda, koska asiat ovat nykyiseen vaiheeseensa 
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kehittyneet. On häikäilemätöntä, että englantilaiset ovat pommit-
taneet Liinahamaria. Mitä ryhmä olisi sattuneiden tapahtumien 
vaoksi voinut tehdä? Tuskin enempää kuin muidenkaan aikaisemmin 
tapahtuneiden asioiden suhteen on voitu tehdä. 

Puheenvuorojen saanti rajoitettiin. 
Kajala: Tampereen sosialidemokraattinen kunnallisjärjestö 

velvoitti kokouksessaan edustajansa vaikuttamaan siihen suuntaan, 
että propaganda saataisiin oikeille raiteille. Ryhmän olisi täs-
sä asiassa ryhdyttävä toimenpiteisiin. VuokKiniemen kokous oli 
suorastaan koomillinen ja propagandan kannalta arvostaen kieltei-
nen. Mannerheimin päiväkäsky oli myös propagandan kannalta katsoen 
kielteinen. Puolueemme olisi tässä suhteessa jotain tehtävä. Jou-
Kot luottavat meihin. Kun he saavat oiKeita tietoja, ovat he tyy-
tyväisiä ja meidän taKanamme. Tämä ryhmäkokous on hyvä, olemme 
saaneet tietoomrae useita tosiasioita. Niitä me tarvitsemme. Myös 
niille Komiteoille, joita on asetettu, olisi annettava tietoja 
kansan ajatuksista. 

Kuittinen: Tässä vaiheessa on turha puhua sodan päämääris-
tä. Maata on puolustettava ja se lienee kaikKien mielipide. Kol-
ffliliittosopimusta ei ole allekirjoitettava. Kertoi, että pojat 
tekevät rintamalla innostuKsella tehtävänsä. Suhteiden katkeaminen 
Englannin kanssa voi vaiKUttaa sotilaitenKin mielialoihin. Sodan 
jälKeinen asioiden hoito olisi saatava vallatuilla alueilla toi-
sella tavalla järjestetykcsi kuin on suunniteltu. Hallituksessa 
olevilla puolueemme jäsenillä olisi tässä asiassa tekemistä. 

Jokinen: Yhtyi Syrjäsen lausuntoon. Jos edusKunta taas 
työnnetään kuukaudeKsi lomalle, muodostuu Komento saKsalaiseksi. 
Edustajille annetaan vain selostuksia ja meidän on kättentaputuk-
sin ne palkittava. Pelkään, että eduskuntaa ja ryhmää ei haluta 
kuulla missään asiassa, ei edes KolmivaltasopimuKseen liittymi-
sessä. Olisi tärkeätä että edusKunta olisi sodan aikana koolla. 
Jos hallitus suhtautuu edusKuntaan kovin yliolkaisesti, niin kan-
sanvaltamme kohtaloa on silloin pelättävä. 

Kivisalo: Pika-asutuslain perusteella pika-asutusta varten 
otettujen maiden valtion hallussa säilyttäminen on kannatettava 
asia ja sitä olisi pidettävä ryhmän periaatteellisena Kannanotto-
na tässä asiassa. Toivoi että hallitus voisi tehdä jotakin tuntu-
vaa elintarvikekeinottelijain Kurissa pitämiseksi. 

Karjalainen: Kiinnitti huomiota edustajain liikkumisvapau-
den rajoittamiseen. Rajaseudulle matkustamista varten tarvittavat 
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matkaluvat ovat tiuKassa. Niitä ei aina ole annettu. Toivoi, 
että hallitUKsen Jäsenet teicisivät tässä asiassa Jotakin. 

Keskustelu todettiin päättyneeksi. 
Puheenjohtaja ilmoitti, että hän koettaa ottaa kokouk-

sessa esitetyt evästyKset huomioon, mikäli suinkin voi. 
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2 §. 

Jäsenen valitseminen ulKoasiainvalioKuntaan. 
Päätettiin, että Jäseneesi ulkoasiainvaliokuntaan 

esitetään toveri Tannerin tilalle, JoKa on kutsuttu halli-
tuksen JäseneKSi, ensimmäinen varajäsen Huotari, Ja että 
varaJäse leKsi esitetään valittavaasi ryhmän Jäsen Lonkainen. 

3 §. 
Väkijuomien myynti sota-aikana. 

iCes/Custeltiin Lump.en esityksen perusteella väjiijuo-
mien myynnin lopettamisesta sota-aiKana. 

Lumme: AlKoholin myynti olisi nykyisenä aJanKohtana 
lopetettava. Perusteli läheminin kantaansa. 

Erich: Yhtyi Lumpeen kantaan. 
Keskustelun päätyttyä päätettiin esittää hallituksel-

le toivomus, että väKiJuomaKaupat pidettäisiin suljettuina, 
Ja että alkoholin saantia ravintoloista y.m. rajoitettaisiin. 

V a/ u u e k s i 

Puheenjohtaja 

^Sihteeri. 

T a r k i s t e t t u 

-f] 

' f T] 

•il 
ii 

1 
li 

N 

.̂iS! Is, 

II li 



Sosialidemokraattisen Eduskuntb.ryhmän kokouksesta, joka pidet-
tiin ryhmähuoneessa eduskuntatalossa 1 p:nä syyskuuta 1941, 
Kokous alkoi kello 14,30. Nimenhuudossa merkittiin poissaolevik-
si: Hakala,Hakkila,Kilpi,Sillanpää ja Tanner, KoKOUksessa oli 
saapuvilla puoluesihteeri Aaltonen. Puhetta johti Reinikainen 
ja pöytäKirjan kirjoitti Aattela. 

1 S. 
Pul:̂ een.1ohtajan tervehdyssanat. 

• Puheenjohtaja Reinikainen lausui ryhmän jäsenet loman jäl-
keen tervetulleiKsi edusKuntatyöhÖn. Puhuja totesi, että puolus-
tussotamme jatKUU edelleen. Se on ollut menestyksellistä. Suuri 
osa Karjalaa on jo vapautettu vihollisen vallasta. Puheenjohtaja 
nuomautti vielä, että edessämme on varmaankin suuria asioita, 
joiden ratkaisuissa tarvitaan vakavaa harkintaa. 

2 §. 

Kuutosryhmän asia. 
Sen johdosta, että puhemies oli äSKen pidetyssä eduskunnan 

istunnossa lukenut Kolme Kirjelmää, joista kävi selville, että 
eduskunnan n,s. kuutosryhmän jäsenet olivat tulleet Kuulusteluja 
varten pidätetyiksi, otettiin asia ryhmäkoKouKsen käsiteltäväksi. 

Puheenjohtaja ReiniKainen selosti asian käsittelyä edus-
kunnan puhemiesneuvostossa, jossa puhemies oli ottanut sen kan-
nan, että asia saatetaan ilmoituKsen muodossa edusKunnan tietoon. 
Asia on nyt saatettu ryhmän käsiteltäväksi. 

Erich:'Luki valtiopäiväjärjestyKsen lö §:n. On eri asia 
julistetaanko edustaja vangituksi vai onko hänet pidätetty kuu-
lusteluja varten. Oli sitä mieltä, että puhemiehen käsitys on 
oikea. Jos nyt k.o. edustajat myöhemmin julistetaan vangituiksi, 
niin silloin asia tulee esille otettavaksi. 

Komu: Halusi tietää ne syyt, joiaen perusteella k.o. edus-
tajat ovat pidätetyt. 

Voionmaa: On kyllä totta, että pidättäminen tulKitaan nyt 
eri asiaksi kuin vangitseminen. Tämä on kuitenkin poliittista 
tulkintaa. Suren tätä. En aijo tähän asiaan enempää puuttua. 

Fagerholm: Kertoi asian epävirallisesta käsittelystä hal-
lituksen jäsenten keskuudessa. Asiasta ei ole valtioneuvostossa 
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tehty päätöstä. Sosialidemokraattiset hallituksen Jäsenet vastus-
tivat Jyrkästi kuutosryhmän jäsenten pidättämistä. Mielestäni 
on tehty poliittinen tyhmyys kun heidät ön pidätetty. Slaäminis-
terillä ei ollut esitöttävänään mitään erikoista heitä vastaan, 
eikä missään tapauksessa riittävää ainehistoa heidän pidättämi-
sekseen. 

Jokinen: Kertoi Filppulan ilmoittaneen asian olleen esil-
lä maalaisliiton eduskuntaryhmässä, jossa oli tehty päätös,että 
kuutosryhmän Jäsenet olisi pidätettävä.-

Lehtokoski: Kun valtiopäiväjärjestystä'laadittiin, niin 
edustajan koskemattomuus koetettiin turvata. Asiaa ei voida 
eduskunhalle annetun ilmoituKsen varaan jättää, 

Erich: Selosti vielä mikä ero on pidättämisen ja vangit-
semisen välillä. 

Peltonen,M.: Ehdotti, että asia pantaisiin pöydälle. Pu-
hemiehen menettelyä ei voida ilman muuta hyväKsyä. Maamme työ-
väen kannalta katsoen ei nyt olisi varaa pitää kuutta työväen 
äänillä valittua edustajapaikkaa tyhjänä. 

Kulovaara: Kannatti M. Peltosen ehdotusta. Huomautti,että 
ei olisi kovin taitettava peistä aasialaisten tai tuntemattomien 
ajatusten puolesta. 

Pitkäsilta: Kannatti myös M.Peltosen ehdotusta. On tietys-
ti vastenmielistä puoltaa nyt k.o. henĵ iilöitä. Mutta täytynee to-
ki olla sen verran selkärankaa, että pidämme kiinni perustuslais-
ta ja valtiopäiväjärjestyksestä. Polemisoi Kulovaaran lausuntoa 
vastaan. Kulovaaran lausumäntapaisia ajatuksia ei sentään pitäi-
si tässä ryhmässä esittää. On^o sellaisia.la lausumilla tar̂ ôi-
tus säikähdyttää meidät? 

Reinikainen: Puhemiesneuvostossa olisi ehKä pitänyt,puhe-
miehen ehdotuksesta ja siitä on^o asia pantava perustusla^iva-
lioicuntaan, äänestää. Tämä asia olisi nyt pantava pöydälle. 

Kääriäinen: Edustajan koskemattomuus on turvattava. Täs-

sä ei saa ilmetä pelkuruutta. 
Linna: Asian käsittelyjärjestys ei ole oikea. Kysymys oli-

si pitänyt esittää eduskuntaryhmille ennenkuin se saatettiin 
eduskunnan tietoon ilmoitusluontoisena asiana, jolloin siitä 
ei voitu eduskunnassa keskustella eikä päättää. Nyt ollaan ta-
pahtuneen tosiasian edessä. 

Reinikainen: Asia oli puhemiesneuvostossa esillä vasta mi 

i 

tänään vähää ennen eduskunnan istunnon alkamista. 

Bryggari: Nyt el voida tehdä muuta kuin panna asla pöydäl-
le. Ehdotti, että puheenjohtaja ottaisi seuraavaan ryhmäkokoukseen 
mennessä selvää pidättämisen syistä. 

Kulovaara: Kyseessä on vakava asia. Lausuntoani ei ole oi-
kein ymmärretty. Tahdoin sanoa, että tuntemattomien asioiden puo-
lesta ei pitäisi esiintyä. 

Pyy: Yhtyi Linnan lausuntoon. Kannatti Bryggarln ehdotusta. 
Pitkäsilta: Polemisoi Erlchin lausuntoa vastaan. 

Voionmaa: Asla esiteltiin puhemiesneuvostolle samaan tapaan 
kuin eduskuanallekln. Puhemies sanoi tekevänsä eduskunnalle ilmoi-
tuksen ja m.m. minä katsoin, että puhemiehellä on oikeus tehdä 
eduskunnalle joku ilmoitus. Eduskunnalle täytyy vielä tulla ilmoi-
tus asian esille tulosta oikeudessa. 

Huotari: Kannatti asian pöydällepanemista. Asiasta on saa-
tava selvyys. Nykyinen poliittinen suuntaus ei pane nauramaan. 
Asia on otettava vakavalta kannalta. 

Mäkeläinen: Hakkila on menetellyt oikein. Asiassa on kaksi 
puolta. 

Keskustelun tähän päättyessä asia pantiin pöydälle. 

Hallitukselta pyydetään selostusta. 

Päätettiin esittää hallitukselle toivomus, että hallituksen 
puolesta annettaisiin ryhmän jäsenille selostus uiko- ja sisäpoli-
tiikasta sekä sotamme päämääristä. 

4 5. 

Selostus rintamajoukkojen luona käyneiltä• 
Päätettiin Lumpeen ehdotuksesta, että rintamajoukkojen t 

luona'käyneiden ryhmän jäsenten puolesta annetaan jossakin ryhmä 
kokouksessa selostuksia käynneistään. 
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Sosialidemokraattisen Eduskuntaryhmän koicouicsesta, joka pidettiin 
ryhmähuoneessa eduskuntatalossa 9 p:nä syyskuuta 1941. Kokous al-
koi kello 14,25. Nimenhuudossa merkittiin poissaoleviksi: Erich, 
Halonen Ja Voionmaa, Kokouksessa oli saapuvilla puoluesihteeri 
Aaltonen. Puhetta Johti Tanner Ja pöytäkirjan kirjoitti Aattela. 

1 §. 

Läsnäolo-oikeus• 

Puoluelehtien toimittajat Raf. Rinne, A. Airisto Ja H.L. Mä-

kinen pyysivät lupaa olla saapuvilla ryhmäkokouksessa. 

Pyyntöön suostuttiin. 
2 5. 

LomanpyyntoJä. 
Ryhmän Jäsenet G. Anderrson, O.Peltonen Ja Wenman pyysivät 

vapautusta eduskuntatyöstä t.ic:n 12 päiväksi. 

Pyyntöihin suostuttiin. 

Esiteltiin Jussi Raatikaisen Kirjelmä, Josta ilmeni, että 

hän Sortavalan kaupungin hoitokunnan Jäsenenä on saanut nimityksen 

eräiden sotilashallinnon alaisten tehtävien hoitamiseen Sortavalas-

sa, Ja tämän vuoksi Kirjelmän lähettäjä pyysi, että hänelle sano-

tun hoitokunnan ainoana sosialidemoKraattisena Jäsenenä myönnettäi-

siin vapautusta eduskuntatyöstä kuukauden ajaksi.(Liite 1) 

Lyhyen keskustelun Jälkeen pyyntöön suostuttiin. 

3 §. 

Reinikaisen vapauttaminen edusKuntatyostä. 

Esiteltiin ryhmän toisen puheenjohtajan Reinikaisen ryhmälle 
osoittama kirjelmä. Jossa hän anoi, että ryhmä vapauttaisi hänet 
eduskuntatyöstä, koska toimensa keskusviraston päällikkönä niin 
tarkoin vie hänen aikansa, ettei hän enää voi tunnolli^äesti hoitaa 
kansanedustajan tehtävää. (Liite 2) 

Asia lähetettiin v.v. käsiteltäväksi. 

4 J. 
Tannerin selostus. 

Ryhmän puheenjohtaja, ministeri Tanner esitti ryhmän Jäse-
nille selostuksen. 

Puhuja selosti aluksi paraillaan käytävän puolustustaiste-

lumme alkuvaiheita. Hän teici selkoa Saksan Ja Venäjän välien kehit-
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